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همه آمدند؛ یک صدا به فراخوان وطن؛ به ضیافت میهن. 
هم بیعت است و هم لبیک و هم رفراندوم است و هم فراتر 

از این همه.
امسال شــعارها در شب جشــن انقلاب نیز رســاتر بود. 
پرطنین تر بود. گسترده تر بود. گویی فریاد یک حقیقت بود که در این روزها ظهوری بیشتر 
یافته است. فریاد  الله اکبر. خدا برتر اســت؛ از همه کس، از همه  چیز. فقط اوست و هرچه 

هست مقابل او فقر مطلق است، هیچ است و پوچ.
و این مردم نمایش تماشایی ذکر  الله اکبرند.  الله اکبر یک حقیقت است؛ عالم به تدبیر اوست. 
اما همین ذکر قرن ها بود در دل جهل تودرتوی تاریخ، خاک می خورد تا خمینی به پشتوانه 

یک ملت آن  را به چشم کشید. سردست گرفت و عیان ساخت.
اما مردم امروز، همان مردم 57 نیستند و به مراتب جلوترند. معنویت یک ملت را باید با 
قدرت به ظهور کشاندن ذکر  الله اکبر سنجید و این ذکر را تنها ملتی می تواند امتداد ببخشد 

که بیشتر بروز یداللهی دارد.
این مردم کم مشــكل ندارند؛ هم مشــكل اقتصادی و هم مضیقه های مختلف ناشی از 
ضعف های داخلی و دشمنی های خارجی اما خوب می دانند که دفاع از نظام امری فراتر از 
کم و کسری های سیاسی و نهادی است. دفاع از نظام، دفاع از همان حقیقت ابدی و ازلی 

است. دفاع از نظام یعنی به فراز نشاندن پرچمی که می گوید خدا برتر از هر چیز است...
در راه حق نیز کســری بسیار داریم؛ اما هر چه هســت در حرکتیم به سوی او. راه بسیار 
است و نقیصه های فراوان اما در حرکتیم. امروز  الله اکبر تنها لقلقه زبان زاهدان و عابدان و 
سجاده نشینان و ریش سفیدها نیست و هویت یک ملت است؛ پیر و برنا و دهه هشتادی و 

نودی نه به لب که به قلب شان و عمل شان این ذکر را تسبیح می کنند.
مردم در بهمن1357 ذکر  الله اکبر را مقابل دســت اســتعمار به جلوه کشــیدند و در 
بهمن1401 مقابل همه استعمار. یک بار مقابل آلت دست دشمن انقلاب کردند و یک بار 
در مقابل همه هیمنه دشمن، استقامت. استقامت فراتر از خیزش است. چه ملت ها که 
خوش درخشیدند و در ادامه راه خاموش شدند. استقامت، مردمی دیگر می سازد؛ فراتر 

از »همان مردم«.
اینجاست که به روشنی باید گفت بهمن1401 از بهمن1357 جلوتر است چون بروز ذکر 

 الله اکبر بیشتر و بیشتر است... .

فراتر از » همان مردم«

آزادی،غرقنور
جشن بزرگ 44سالگی 

 انقلاب همراه با مردم 
در برج آزادی برگزار شد

نورافشانی میدان 
آزادی  را با اسكن 
این کیو آرکد  
ببینید.

گفت و گو با مردم در راهپیمایی 22بهمن  را با اسكن این کیو آرکد  ببینید.

داده نما
گرافیک: علی رستگار

10/000
نفر

جذبشدهاند.

79
درصد 

باتجربهزندگی
بیشاز5سال
درخارجازکشور

 19
 درصد  

فارغالتحصیل
20دانشگاه
برتردنیا

280
شرکت  

واستارتآپتوسطنخبگانبازگشته
شکلگرفتهاست.

450
نفر 

جذبهیاتعلمیدانشگاههایداخلی
شدهاند.

آمارهاازسال95تاکنوناست/منبع:معاونتعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانریاستجمهوری

چند نفر از متخصصان و کارآفرینان خارج از کشور 
به ایران بازگشته اند؟

 2/600 
نفربازگشتهاند

12000نیرو
در  بخش فضای سبز 
و پسماند نیز آماده  
هستند تا در صورت 

نیاز اقدام کنند.

3000مخزن
دپوی شن 

مخصوص در شهر 
گذاشته شده است و 
دائم  شارژ می شود.

2۴ساعته
 نیروهای خدمات 

شهری برای  برف روبی 
معابر تهران   در 

آماده باش هستند.

صفحه3

صفحه3

صفحه های 21 تا 24

2

 برآورد  شرکت کنندگان در راهپیمایی 

درصد افزایش حضور مردم نسبت به سال 98

مرکزی

سیستانوبلوچستان

کردستان

20%البرز،زنجان،لرستان،آذربایجانشرقی،آذربایجانغربی

50%سمنان

خوزستان
%10

تهران،خراسانشمالی،فارس،اردبیل،چهارمحالوبختیاری
%30

30%هرمزگان،کرمان،مازندران،همدان،یزد

%50

20%ایلام،قزوین،اصفهان،کرمانشاه،کهگیلویهوبویراحمد

خراسانجنوبی
%20

گیلان
%25

40%بوشهر

80%خراسانرضوی

%45
%100

 جزئیات دقیق  مراسم اختتامیه  جشنواره



یکشنبه 23 بهمن 21401
 شماره  8712

دیروز در چهل وچهارمین ســالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی، همه آمده بودند تا بار دیگر 

اعلام کنند پــای پیمانی که بــا امام )ره( و 
شهیدان بسته اند، هســتند؛ تجدید عهدی 
که شــکوه و عظمت آن، بازتاب گسترده ای 
در رسانه های جهانی داشــت و نشان داد با 
وجود تقلای دشمنان در ماه های اخیر برای 

فاصله انداختــن میان مــردم و حکومت، 
ایرانیان همچنان وفادارانــه از آرمان های 

جمهوری اسلامی حمایت می کنند.
به گزارش همشــهری، بیش از ۱۴۰۰شهر و 
۳۸هزار روســتای کشــور دیروز پذیرای 

خیل عظیم مــردم، از قشــرهای مختلف 
و ســلیقه ها و عقیده های متفاوت بودند تا 
جشــن بی بدیلــی در چهل وچهارمیــن 
 ســالگرد پیــروزی انقلاب اســلامی رقم

 بخورد.

21.000.000نفر
 آمار راهپیمایان جشن انقلاب  نسبت به سال 98 و قبل از کرونا حدود 30درصد افزایش یافت

 برآورد  شرکت کنندگان در راهپیمایی
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ابراهیم فاتحیگزارش
روزنامه نگار

دستگیری عوامل اقدام ناکام 
خرابکارانه در اصفهان 

وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه در اطلاعیه ای مشترک، 
از دســتگیری عوامل اصلی اقدام ناکام خرابکارانه در اصفهان 
علیه یکی از مراکز وزارت دفاع خبر دادند. در اطلاعیه مشترک 
وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه آمده است: »با همکاری 
تنگاتنگ ســربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت اطلاعات و 
سازمان اطلاعات سپاه پاسداران و مساعدت حفاظت اطلاعات 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، عوامل اصلی تلاش ناکام 
برای خرابکاری در یکی از مراکز صنعتی وزارت دفاع در هشتم ماه 

جاری در اصفهان، شناسایی و بازداشت شدند«.
دراین اطلاعیه تأکید شده اســت: »با توجه بــه ادامه دار بودن 
جریان تحقیقات از متهمان بازداشت شده، لذا اطلاعات تکمیلی 

در زمان مقتضی منتشر خواهد شد«.
در ادامه این اطلاعیه آمده است: »اجمالا تاکنون دخالت مزدوران 
رژیم موقت صهیونیســتی درآن اقدام اثبات شده است. اگرچه 
عملیات ناکام رژیم غاصب درپی استیصال از ضربات کوبنده ای 
است که درون ســرزمین های اشــغالی دریافت کرده است، با 
این حال جان برکفان گمنام در 2 نهاد اطلاعاتی کشــور اعلام 
می کنند، به رغم ناکامی آن رژیم در اقدام ســخیف پیش گفته، 
با این حال نفس تعدی به حریم مقدس جمهوری اسلامی ایران، 
مجازات مضاعف داشته و با واکنش عبرت آموز حافظان امنیت 

ایران مقتدر مواجه خواهد شد«.

زاکانی: نیازمند اصلاحات 
انقلابی در کشور هستیم

شــهردار تهران در سخنرانی مراســم راهپیمایی 
22بهمن اهــواز با بیــان اینکه تلاش دشــمن 
سیاه نمایی است و باید بدانیم اگر مشکلی داریم این 
مشکل نسبتی با اســلام و انقلاب و ملت ما ندارد، 
خاطرنشــان کرد: همه نهادها و دســتگاه ها باید 
کمک کنند تا رئیس جمهور بتواند بار مشــکلات 
کشور را بر دوش بکشد و یک به یک آنها را با کمک 

مردم حل کند.
علیرضا زاکانی با بیان اینکه امروز نیازمند اصلاحات 
انقلابی در کشور هستیم، ادامه داد: امروز در کشور 
ما فقر و تبعیض را شاهد هستیم؛ فقر قابل تحمل 
است، اما تبعیض نه. ما امروز باید پای درددل مردم 

بنشینیم و کاستی های گذشته را جبران کنیم.
او با تأکید بر اینکه ملت ما شایسته بهترین هاست 
و ما مســئولان باید تلاش خود را مضاعف کنیم، 
گفت: مــا نیازمند جهاد خدمت هســتیم؛ مردم 
شایسته ایران، شایسته وضع موجود نیستند. یک 
دهه عدم حرکت برخی مسئولان، باعث شد امروز 

انباشت مشکلات را داشته باشیم.

امنیتی

مجلس

 خبر

مردم عزیز ایران، خداقوت. 

 
آنچه امروز در خیابان های ایران عزیزمان 
دیدیم فقــط حضور آگاهانــه و مقتدرانه  
مردم بود که نشــان از بلــوغ و فهم دقیق 

سیاسی و اجتماعی شان داشت.
خداقوت مردمان سرزمینم

# ایران
#انقلاب_ما_۴۵_ساله_شد

# جشن_انقلاب

@AminianRaheleh
RahelehAminian

 
مرگا به من که با پر طاووس عالمَی
یک موی گربه وطنم را عوض کنُم

# ایران

@mhpoyanfar
محمدحسین پویانفر

 
هیــچ قدرتــی نمی توانــد بــا انقلابــی کــه 

مبنایش #الله اکبر است، در افُتد...

@MahdiRasuli_ir
مهدی رسولی

 
مــردم ایــران، بارهــا نشــان داده انــد 
کــه خطــرات را بــه خوبــی درک می کننــد 
و در مهم تریــن نقــاط تاریخــی بهتریــن 
عکس العمل  را نشان می دهند. امیدوارم 
مســئولین محترم قدر چنیــن مردمی را 

بیش از پیش بدانند.
#انقلاب_اسلامی

@Soheil_asaad
سهیل اسعد 

 
# آمدیم_چون

ایــران خانــه مــا بــوده، هســت و خواهــد 
ماند...

@maedezmn
مائده فشمی 

 
حاج قاسم گفت جمهوری اسلامی حرم 
است ،به عشق این حرم آمدیم ،هستیم 

بر آن عهدی که بستیم.

@Nazinalizade
Nazi

 
هر کاری کنید این قاب قابل انکار  نیست 
خودتان را تکــه تکه هم  کنید ایــن ایران 
اسلامی است و اسلامی هم خواهد ماند

@szabdollahi
سيده زهرا عبداللهی

 
خلاصه بگم

چنین جمعیتی رو تا حالا ندیده بودم!
تحلیــل چنیــن حضــوری فقــط میتونــه 
 اینجــوری باشــه کــه دســت و پــا زدن

 ضــد انقــلاب باعث شــد بدنــه مدافعان 
نظام متحد تر و مصمم تر بشن

@ali_bitarafan5
علی بیطرفان

 
تعداد بادکنک فروشای راهپیمایی امروز 
هــم از تعــداد وکالــت هــای ربــع پهلــوی 

بیشتر بود 

@Armaiss
آرمــا

 
ساندیس!؟

باشهه
ولی خیلــی حرفه بــا تصویــب میلیون ها 
دلار برای براندازی و هزینه های هنگفت 

از ثروت سعودی!
برای بار هزارم بازم به ساندیس ببازی!

@vahabzadeh_ali
علیرضا وهاب زاده

 
خدا محــور وحدت مردم شــد بــرای یک 
انقــلاب در جهانــی کــه دیــن را نــه عامل 
انقلاب و پوست انداختن برای تازگی که 
واپسگرایی می دانســت. همه این چهار 
دهه، مشکل استکبار جهانی با ایران بر 
ســر همین خداباوری اســت، باقی همه 
زیرمجموعه ای از آن است. هم از این رو 

الله اکبر #پرچم_اتحاد  ماست.
۲۲ بهمن مبارک

@asoupar
کبری آسوپار

قالیباف: کارآمدی حق الناس است
رئیس مجلس در راهپیمایی 22بهمن تبریز با بیان اینکه ما 
مســئولان باید بدانیم جامعه ما یک جامعه پویا و زنده است 
که این جامعه حق مطالبه، حق انتقــاد و حق اعتراض دارد، 
گفت: امروز کارآمدی حق الناس است؛ حقی است که برعهده 
ما مسئولان اســت و باید آن را به جا بیاوریم. این حق مردم 
بوده و دِین ما به شــما مردم است که باید آن را در زمان خود 
انجام دهیم. به گزارش خانه ملت، محمدباقر قالیباف تصریح 
کرد: اگر حقی را در زمان خود انجام ندهیم آن هم حقی مثل 
کارآمدی که قدرت حل مسئله را داشته باشد، نه به وظیفه 
ملی خود و نه بــه وظیفه دینی عمــل نکرده ایم که گناهی 

نابخشودنی است.  
قالیباف افزود: مردم از ما مطالبه دارند و کارآمدی را در سایه 
دین می خواهند چرا که انقلاب اسلامی بود که آرزوی دیرینه 
ایرانیان که به دنبال منزلت، عظمت، معرفت و ثروت بودند را 
به آنها داد و مردم به صحنه آمده و توانستند استقلال و آزادی 
را برای این مملکت به ارمغان آورند لذا ما نباید با ناکارآمدی ها 
و تصمیمات غلط، دشمن را به طمع بیندازیم. ما باید تلاش 
کنیم ضعف های خود را در سایه دین پنهان نکرده، به خاطر 
نجابت مردم به آنها بی توجه نبوده و دشمن را به طمع نیندازیم 
و این وظیفه همه ماست که بتوانیم به وقت، قدرت حل مسئله 
داشته و مسائل و مشکلات خود را با اولویت مشکلات حوزه 
اقتصادی و اجتماعی حل و فصل کرده و تلاش کنیم موضوعات 

را حل کنیم و توجیه نابجا برای اقدامات اشتباه خود نیاوریم.

2خبر خوش رئیس جمهور
رئیسی: محدودیت های بازگشت ایرانیان به کشور رفع و شرایط برای بخشودگی دانشجویان حاضر در اغتشاشات فراهم می شود

حضور شکوهمند ایرانیان در جشن 
ملی پیروزی انقلاب اســلامی، که 
ازسوی حدود 200خبرنگار، عکاس 
و تصویربردار رسانه های خارجی و 
بیش از ۶هزارو ۵00فعال رسانه ای 
داخلی پوشش داده می شد، بازتاب 
گسترده ای در رسانه های منطقه ای 
و جهانی داشت. خبرگزاری فرانسه 
گزارش داد که امســال بــا وجود 
سرمای هوا، بسیاری از مردم پرچم 
به دســت و با پای پیاده به ســمت 
میــدان آزادی در پایتخت حرکت 
کردند و شعارهایی ازجمله »مرگ بر 
آمریکا«، »مرگ بر اسرائیل«، »مرگ 
بر انگلیس« و »مرگ بر آل ســعود 

خائن« سردادند. 

حضور چهره ها
 سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، 
محســنی اژه ای،  غلامحســین 
رئیس قــوه قضاییــه، محمدباقر 
قالیبــاف، رئیس مجلــس، صادق 
آملی لاریجانــی، رئیــس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، محمد 
مخبر، معــاون اول رئیس جمهور، 
محمد اســلامی، رئیس ســازمان 
انرژی اتمی، عبدالرحیم موســوی، 
فرمانده کل ارتش، حسین سلامی، 
فرمانده کل ســپاه، ســیدمجتبی 
خامنه ای، سیدمســعود خامنه ای،  
ســیدمصطفی خامنه ای فرزندان 
رهبر معظم انقلاب، علیرضا زاکانی، 
شهردار تهران،  سیدحسن خمینی، 
نوه بنیانگذار جمهوری اســلامی، 
حســن روحانی رئیس دولت های 
یازدهم و دوازدهم، محمود واعظی 
و محمدجــواد آذری جهرمــی از 
مســئولان دولت روحانــی، وزرا 
و مســئولان دولــت ســیزدهم و 
نمایندگان مجلس از جمله چهره ها 
و مقامات حاضر در راهپیمایی بودند.

اقوام؛ حامی انقلاب
امسال حضور اقوام از شهر های مختلف کشور در راهپیمایی چهل وچهارمین 
ســالروز پیروزی انقلاب اســلامی تهــران، پررنگ تــر از همیشــه بود. 
شرکت کنندگان در این راهپیمایی از پیر و جوان، پرچم 3رنگ ایران را حمل 
 کردند و شعار هایی در حمایت از اتحاد و انســجام ملی سر دادند. در تهران 
۱۶00غرفه در مسیر راهپیمایی در موضوع های مختلف برپا شد که ۱۵0غرفه به 
موضوع »جهاد تبیین« و 3۱غرفه به معرفی اقوام ایرانی اختصاص داده شده بود. 

حضور چشمگیر 
کودکان ونوجوانان 
حضور پرشــور کــودکان و 
نوجوانــان دهه هشــتادی 
و دهــه نــودی به همــراه 
مهم تریــن  از  والدیــن، 
جلوه هــای راهــــپیمایی 
22بهمن۱40۱بود. دختران 
و پسران در سن های مختلف 
روز ملی ایرانیــان را در کنار 
خانواده و والدین خود جشن 

گرفتند. 

تسلیحاتی که به نمایش درآمد
در حاشیه مراسم راهپیمایی 22بهمن، نیروی هوافضای سپاه پاسداران در 
میدان آزادی 2سامانه موشــکی خود، یعنی سامانه موشکی سوخت مایع 
»عماد« با برد ۱۷۵0کیلومتر و سامانه موشکی سوخت جامد »سجیل« با 
برد 2000 کیلومتر را به نمایش گذاشت. این نیرو همچنین برای نخستین بار 
سامانه پهپادی »شاهد۱3۶« را در یک مراسم عمومی به نمایش گذاشت. 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مســلح نیز با برپایی غرفه ای در خیابان 
آزادی تهران، انــواع خودروهای ضد مین و ضد کمیــن )امرپ( »توفان« و 

»رعد« و همچنین پهپاد»مهاجر۶« را به نمایش گذاشت.

قطعنامه پایانی
شرکت کنندگان در راهپیمایی 22بهمن 
در قطعنامــه پایانی کــه در8بند تنظیم 
شده بود، به کسانی که با تحلیل های غلط 
و بن بست های فکری ناشــی از لجاجت، 
به دنبال تضعیف نظام یا برهم زدن استحکام 
درونی و صفوف ملت ایران هستند، اعلام 
کردند یکپارچگی، اتحاد، انسجام، وحدت 
ملی وظیفه شــرعی و انقلابی و مهم ترین 

راهبرد برای شکست دشمن است.

رئیس جمهور در حاشیه راهپیمایی 22بهمن ماه با تأکید بر امتداد 
رویکرد عفو پدرانه رهبرمعظم انقلاب به حوزه های سیاســی و 
اجتماعی در دولت، از تسهیلات و رفع محدودیت های بی سابقه 
برای بازگشت ایرانیان خارج از کشور خبر داد و گفت: دانشجویان 
و چهره هایی که در اغتشاشات دست به اقدام های غیرقانونی زدند، 
مشمول بخشودگی خواهند شد. سیدابرهیم رئیسی با بیان اینکه 
حضور و اتحاد ملی، مهم ترین راهبرد برای مقابله با اختلاف افکنی 
دشمن است، گفت: در راســتای نگاه پدرانه رهبرمعظم انقلاب 
و عفو قضایی تعداد زیادی از متهمان و محکومان اغتشاشــات 
اخیر، دولت به منظور امتداد این رویکرد حکیمانه در حوزه های 
سیاسی و اجتماعی از ایشان کسب اجازه کرد و با موافقت معظم له، 
دانشجویان و چهره های فرهنگی، ورزشــی، رسانه ای نیز که بر 
اثر اقدامات غیرقانونی مشــمول محدودیت هایی شده اند، مورد 
عفو و بخشــودگی قرار خواهند گرفت. یکی دیگر از محورهای 

بســته وحدت آفرین دولت، ایجاد تســهیلات بی ســابقه برای 
بازگشت ایرانیان خارج از کشور و رفع محدودیت حتی برای آن 
دسته از ایرانیانی است که در مقاطعی مرتکب اقدام های خلاف 
قانون شــده اند. رئیس جمهور همچنین در ســخنرانی مراسم 
چهل وچهارمین گرامیداشت سالروز پیروزی انقلاب اسلامی به 

نکات مهمی اشاره کرد که در ادامه می خوانید:

  دشــمنان تصــور می کردند با پروژه آشــوب و اغتشــاش 
می توانند کشــور را دچار توقف کنند و لذا یک جنگ ترکیبی 
به راه انداختند؛ غافل از اینکه ملت ایران آنها و ترفندهایشــان 

را می شناسد.
  برخی به دنبال آن هستند تا چهره رژیم دست نشانده پهلوی 
را تطهیر کنند، اما رهبرمعظم انقلاب به مجاهدان عرصه تبیین 
فرمان دادند زشتی ها، پلیدی ها و عقب ماندگی هایی را که آن 

رژیم برای ایران ایجاد کرد، برای همگان روشن کنند.
  امروز جمهوری اسلامی در بســیاری از حوزه ها در منطقه 

جایگاه اول و در جهان جایگاه های برتر را در اختیار دارد.
 به برکت انقلاب اسلامی، زنان ما آزادند و امروز حضور آنان در 

عرصه های مختلف بسیار پررنگ است.
 دشمن بداند ما امنیت منطقه را در عدم حضور آمریکایی ها و 

بیگانگان می دانیم.

بازتاب جهانی

 
-مردم از حکومت خسته شدن

+مردم

@Minarashidi63
مینا رشیدی
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استفاده از دستگاه های خودکار که بطری پلاستیکی و قوطی فلزی کنسرو دریافت می کنند، هنوز همه گیر نشده است
خوددریافتبطریپلاستیکی

مدتی است که در بعضی مراکز خرید دستگاه های خودکار 
دریافت پلاستیک به چشم می خورد. ورودی های دایره شکل 
که نوشــابه خانواده، شیشه های نوشــابه و قوطی کنسرو 
را دریافت می کننــد و در برابر هر کــدام وجهی به صورت 
رسید کاغذی می دهند. این رسید ها قابل نقد شدن است 
یا به صورت تخفیــف در مراکز خرید مورد اســتفاده قرار 
می گیرند. دســتگاه های RVM که هریــک از آنها حدود 
270میلیون تومان قیمت دارد، تاکنون به شکل محدود در 

تهران مورد استفاده قرار گرفته است.
قیمت هر کیلوگرم پت )بطری خالی نوشــابه خانواده( در 
بین زباله گرد ها تا شهریور امسال کمتر از 10هزار تومان بود 
ولی اکنون از 15هزار تومان هم بیشتر شده است. همین هم 
باعث شده که هر مخزن زباله کنار خیابان در طول یک روز، 
بار ها جست و جو شود. از سال های قبل طرح های گوناگونی 
برای اصلاح روند بازیافت پلاســتیک پیشنهاد شده است. 
استفاده از پیمانکاران رسمی برای جداسازی زباله از مخازن، 
تغییر شــکل مخازن زباله به صورتی که قابل جســت وجو  
نباشد، انتقال مخازن زباله خشــک به درون مجتمع های 

مســکونی، جمع آوری مستقیم زباله خشــک از خانه ها و 
روش های دیگر باید بخشی از حجم پسماند شهری را کاهش 
دهد. در طرح جامع مدیریت پسماند شهرداری تهران نیز 
الگویی برای کاهش پسماند درنظر گرفته شده که بخشی 

از آن به زباله های قابل بازیافت پلاستیکی اختصاص دارد.
دستگاه های RVM بخش کوچکی در این مسیر هستند، 
اما چقدر می توانند بازار زباله گرد ها را تحت تأثیر قرار دهند؟

یکی از کارشناسان ســازمان مدیریت پسماند شهرداری 
تهران در این باره به همشهری می گوید: »با برنامه ریزی مؤثر 
و کسب نظر شهروندان می توان از این دستگاه ها استفاده 
کرد تا کاربرد کافی داشته باشند. مهم این است که بدانیم 

شــهروندان چه انتظاری دارند و بــرای تامین آن طرحی 
داشته باشیم«.

ســعید مرادی کیا با اشاره به اســتفاده از این دستگاه ها در 
کشور های توسعه یافته می گوید: »3  وجه این دستگاه خالی 
است که می توان آن را به تبلیغات با اســتفاده از صفحات 
نمایشگر اختصاص داد. روش این است که دستگاه ها در ابتدا 
به یک شرکت تجاری واگذار می شــود که در قبال دریافت 
بطری،  وجه مورد نیاز شــهروندان را به صــورت برگه های 
کاغذی به آنها بدهد. بعد از گذشــت زمان مشخص و پایان 
قرارداد، دستگاه به شهرداری بازمی گردد یا به شرکت دیگری 
واگذار می شود. این شرکت های تجاری به دلیل استفاده از 
تبلیغات روی دستگاه مایل به شرکت در مزایده های استفاده 
 RVM از آن هســتند زیرا روزانه افراد زیادی به دســتگاه
مراجعــه می کنند. اگر با بخش خصوصــی همکاری کنیم 

می توانیم برای دستگاه ها کاربرد دائمی پیدا کنیم«.
او تأکید می کند: » این دستگاه ها در هر منطقه شهر و با هر 
نوع درآمدی کاربرد متفاوت دارند. در یکی از مناطق تهران 
به این موضوع برخورد کردیم که شــهروندان مایل بودند 
در مقابل تحویل بطری های پلاستیکی، شارژ تلفن همراه 

دریافت کنند«.
مرداد امســال اعلام شد که 33 دســتگاه RVM در نقاط 

مختلف شهر تهران راه اندازی شده است.

10هزار نفر براي نبرد با برف
رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران: با افرادی که در 

زمینه برف روبی کوتاهی کرده اند برخورد می شود

آزادی غرق نور

10هزار نیروی شهری، برای آماده سازی تهران همزمان با موج 
جدید بارش  برف به کار گرفته شده اند. جدا از این، 12هزار نیروی 
بخش فضای سبز و پسماند نیز آماده هستند تا به محض نیاز، وارد 
عمل شوند. این تعداد نیرو قرار است کار برف روبی و شن پاشی 
معابر شهر را برای تردد مناسب شهروندان انجام دهند یا نسبت به 
درخت تکانی و بازگشایی انهار و یخ زدایی اقدام کنند. این در حالی 
است که برخی نسبت به اقدامات دیرهنگام شهرداری تهران درباره 
برف روبی معابر در روز پنجشنبه گذشته، انتقاد کردند؛ انتقادی که 
می توان گفت به برخی از نقاط پایتخت وارد بود و همین مسئله 
باعث شد تا تعدادی از مدیران شــهری مرتبط، در پیام هایی از 
مردم عذرخواهی کنند. البته سازمان بازرسی شهرداری هم اعلام 
کرد که حتما با افرادی که درخصوص برف روبی کوتاهی کردند، 
برخورد جدی صــورت می گیرد. به گزارش همشــهری، طبق 
اطلاعات هواشناسی، امروز سامانه بارشی، اوج فعالیت خود را در 
طول روز جاری خواهد داشت. این نیروها که روز پنجشنبه نیز 
آماده باش بودند، در روز جاری نیز 2۴ساعته برف روبی و یخ زدایی 
معابر را به عهده دارند. مهدی شــریفیان، مدیرکل هماهنگی، 
نظارت و پیگیری معاونت هماهنگی امور مناطق شــهرداری با 
اعلام اینکه در ۴0روز گذشته بارش های پیاپی برف در شهر رخ 
داده، از شناسایی نقاط نیازمند به رسیدگی فوری برای بارش های 
احتمالی آتی خبر داد. برای بارش برف امروز در 3هزار نقطه در 
شهر، مخزن دپوی شــن مخصوص به کار گرفته شده و مجدداً 

مخازن خالی شارژ خواهد شد.

عذرخواهی از شهروندان
شهرداری تهران از مردم به دلیل مشکلات پیش آمده در برف روبی 
معابر عذرخواهی کرد. علیرضا جعفری، مدیرکل خدمات شهری 
شهرداری تهران در این باره گفت: روز پنجشنبه حجم بالای برف و 
میزان بالای تردد خودروها در معابر منجر به بروز مشکلاتی برای 
مردم شد که متأسفانه به رغم فعالیت ده ها هزار نیروی خدماتی 
و ماشین آلات و تجهیزات برف روبی نشد تا تسهیل صددرصدی 
تردد را فراهم آوریم.  سازمان بازرسی شهرداری تهران نیز اعلام 
کرده که درصورت مشــاهده کم کاری و کوتاهی در برف روبی 
برخورد لازم را انجام می دهد. آنگونــه که داوود گودرزی گفته، 
در جلســه ای در این باره، اقدامات در صحنه، پیش بینی ها، نوع 
قراردادها با پیمانکاران و ماشین آلات و تجهیزات مورد استفاده 
مورد ارزیابی قرار گرفت. به گفته رئیس سازمان بازرسی شهرداری 
تهران، در این باره با یکی از معاونین یکی از نواحی برخورد شد، 
اما در مجموع با محور کوتاهــی و کم کاری یک ناحیه ضعیف و 
همچنین یک ناحیه موفق بنا بر عملکــرد مثبت برای تنبیه و 
تشویق انتخاب شدند. وی با بیان اینکه حجم پیام ها و تماس ها 
با سامانه 137 بالا بود، گفت: پرسنل ســامانه تلاش کردند که 
پاسخگویی مناسبی داشته باشند و اگر بد برخورد شود مماشات 
نمی کنیم. او ضمن دعوت از شهروندان برای صبر و حوصله بیشتر 
در مواقع برف روبی، یادآور شد: شهرداری برف روبی را از بزرگراه 
و معابر اصلی آغاز می کند و ســپس به معابر فرعی و درجه دو و 
کوچه ها می رسد؛ مشخص است که در آنِ واحد به برف روبی تمام 
کوچه ها نمی رسیم و در هیچ دوره مدیریت شهری نبوده که در 
آنِ واحد عملیات انجام دهند. گودرزی تأکید کرد: نیاز است که 
هم افزایی بین شهروندان و ما به عنوان خادمان مردم در عملیات 
سنگینی همچون برف روبی وجود داشــته باشد؛ می توان تردد 
در معابر را کاهش داد. ما نیز وظیفه داریم و اگر کوتاهی شده از 

شهروندان عذرخواهی می کنیم.  
به گزارش همشهری، مدیریت بارش ها موجب شده تا شهرداری و 
پلیس جلسه مشترکی برگزار کنند. حسین نظری، معاون خدمات 
شهری شهرداری تهران در این باره از افزایش نیروهای خدمات 
شهری شهرداری خبر داد و گفت: برای کاهش مشکلات ترددی، 

هماهنگی های لازم بین 2 دستگاه شکل گرفته است.

برج آزادی در شــب چهل و چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی، نورباران شد. به همت ســازمان زیباسازی شهرداری 
تهران ساعت21، روز21بهمن ماه آیین نور افشانی، همزمان در 
برج میلاد و میدان آزادی، برگزار شد و برنامه ویدئو مپینگ نیز 
در میدان آزادی تهران به اجرا درآمد. در این شب، پل طبیعت 

تهران هم، به رنگ پرچم جمهوری اسلامی ایران درآمد.
به گزارش همشهری، در منطقه دیگری از شهر تهران، مراسم 
نورافشــانی یک ســاعت زودتر آغاز شــد. برج میلاد، شاهد 
بزرگ ترین و بلندترین نورافشانی کشــور همزمان با چهل و 
چهارمین ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی بود. این مراسم 
از ساعت 20 آغاز شد و شــهروندانی که علاقه مند به تماشای 
بزرگ ترین نورافشانی کشور بودند، از ساعت 1۹ وارد مجموعه 

شدند.
مانند سال های گذشته، نورافشانی شب پیروزی انقلاب اسلامی 

در چندین نقطه از پایتخت مثل میدان ولیعصراجرا شد.

نقل قول خبر

عکس خبر

عدد خبر

سیدمحمد فخار؛ روزنامه نگارخدمات شهری

دهه فجر

توانمندسازی زنان از طریق آموزش
احمــد احمدی صــدر، مدیرعامل ســازمان 
رفــاه، خدمــات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهــران: در کارگــروه اجتماعــی و 
ســازمان رفاه خدمات اجتماعــی برنامه ما 
بــرای توانمندســازی زنــان فقــط دادن وام 
نیست، بلکه قصد داریم از طریق آموزش، 
بانوان را با مشــاغل مختلفی چون خیاطی 
آشــنا و برایشــان بــازار کار ایجــاد کنیــم. در 
نهایــت هــم بــا معرفــی آنهــا بــه نهادهــای 
حمایتی می توان زمینه دریافت وام را برای 

این افراد تسهیل کرد.

»بیا این ور بازار«، »بــدو بیا که داره تموم 
میشه«، »نصف قیمت بازار«؛ این جملات 
را شاید در طول سال هم از دستفروشان 
محله ای بشنویم اما هربار که این فریادها 
زیاد و مشتری هایشــان بیشتر می شود، 
یعنی داریم به روزهای پایان سال نزدیک 
می شویم. گویا این جملات و تراکم مشتری 
در اطراف بســاط آنان، تجلی آغاز نوروز 
است. روزهای آخر سال، روزهای فروش 
زیاد و پرسود دستفروشان است، آنها کل 
ســال را به امید فروش شب عید سپری 
می کنند تا به قول خودشان شب عیدی 
را خوب کاسب شوند، اما آنچه هرساله با 
نزدیک شدن به روزهای پایانی سال مهم 
واقع شده، مسئله جلوگیری از سد معبر و 

عدم خلل در عبور و مرور مردم است.
به  گزارش همشــهری، مدیریت شــهری 
پایتخت همواره سعی داشته که با تجمیع 
دستفروشان، در یک مقر مشخص هماهنگی 
لازم را ایجاد کند تا عــلاوه بر اینکه خللی 
در فروش و کســب وکار آنان ایجاد نشود، 
مشکلی بابت ســد معبر هم شکل نگیرد. 
در همین رابطه ســعید بیگی، مدیرعامل 
شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران به همشهری، می گوید: »باتوجه به 
اینکه به پایان سال نزدیک می شویم مسئله 
ساماندهی دستفروشان در دستور کار قرار 
گرفته؛ به علاوه اینکه در سال جاری، شاهد 

افزایش تعداد دستفروشان هستیم.«

شهرداری تهران مخالف دستفروشی 
نیست

بیگی با بیان اینکه مدیریت فعلی شهر 

بارها اعلام کرده با مســئله دستفروشی 
مشــکلی نــدارد، می گویــد: »حتــی 
شهرداری این موضوع را از دولت پیگیری 
کرده که دستفروشــی را به عنوان شغل 
رســمی تعیین تکلیف کنند، اما آنچه 
مدیریت شهری همواره مخالف آن است، 
موضوع سد معبر بوده و به همین اساس 
در یک مــاه اخیر جلســات متعددی را 
پیرامون آن برگــزار کردیم. جمع بندی 
این جلسات در نهایت منتج به رسیدن 
به چند شیوه برای مدیریت این مسئله 

شده است.«
او اضافــه می کنــد: »در طول ســال 
روزبازارهای مختلفی در مناطق 22گانه 
شهر تهران داریم و مناطق این شرایط را 
برای دستفروشان مهیا می کنند، اما برای 

پایان سال به مناطق مختلف شهر تهران 
اعلام کردیم ظرفیت های جدید خودشان 
را اعلام و به ظرفیت هــای قبلی اضافه 
کنند و اگر در طول ســال یک روز بازار، 
استقبال خوبی داشته در روزهای پایان 
سال، تعداد روزهای بیشتری را در هفته 
به دستفروشان اختصاص دهیم تا در آن 

مکان ها بتوانند حضور داشته باشند.«
مدل جامع در محل، شیوه دیگری است 
که شهرداری برای امسال درنظر دارد؛ در 
این مدل دستفروشان در سطح محله ها 
ساماندهی می شوند؛ به عنوان مثال چون 
آمار دستفروشــان در چهارراه ولیعصر، 
میدان هفت تیــر و ... در روزهای پایان 
ســال 30 تا 35درصد بیشتر می شود، 
اقدامــات لازم در همان محل ها صورت 

می گیرد؛ البته به گونــه ای که افزایش 
ترافیک خودرو را در پی نداشته باشد.

مشورت با دستفروشان
یکی از مشــکلات شکســت طرح های 
پیشــین در ســاماندهی دستفروشان 
و بساط گســتران شــهر، عدم تمایــل 
آنها بــه حضور در چادرهــا و بازارهای 
موقتــی اســت کــه شــهرداری به پا 
می کرد. حالا این طور کــه مدیرعامل 
شــرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر تهران عنوان می کند امسال اگر 
ظرفیت پیاده راه هایی که محل استقرار 
همیشگی دستفروشان بوده، اجازه  دهد 
و راه مردم بسته نشــود، می توانند در 
همان محل فعالیت داشته باشند، اما اگر 
مشکلی از این حیث وجود داشته باشد، 
فضاها و بــازار موقت هایی را در نقاطی 
احداث می کنند که با اســتقبال مردم 
برای خرید روبه رو شوند. به گفته بیگی 
نکته اینجاســت که برای تعیین نقطه 
مطلوب، با خود دستفروشــان مشورت 
کرده و همچنان نیز نظرشان را درباره 
این محل ها جویا می شــوند. شهرداری 
از فروش و یا عدم فروش این افراد نفعی 
نمی برد، اما می خواهیم دستفروشــان 

مورد ضرر واقع نشوند.

برخورد با سد معبر اصناف
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و 
مشاغل شــهر تهران با همه اینها تأکید 
می کند با مشــاهده سد معبر واحدهای 
صنفــی در پیاده روها به مغــازه داران و 
اصناف مانع، تذکر خواهند داد. امســال 
نیز نیروهای مناطق توجیه شدند که در 
صورت دیدن این مسئله برخورد لازم را 

داشته باشند.

ساماندهی دستفروشان با نظر خودشان
شهرداری تهران برنامه های ویژه ای برای فعالیت دستفروشان در روزهای پایان سال تدارک دیده است 

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

ساماندهی دستفروشان اجتناب ناپذیر است
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر تهران: در ادوار گذشته مدیریت شهری 
برای اینکه دستفروشان و بساط گستران به لحاظ اشتغال و شرایط اقتصادی 
به ویژه در دوران کرونا، لطمه نبینند، ملاحظاتی درخصوص ساماندهی آنها 
داشته است. امروز حس می شود که شهر دچار به هم ریختگی شده و مردم 
نسبت به این موضوع منتقد هستند. با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال 
تعداد دستفروشان و بساط گســتران، تصاعدی افزایش می یابد و تردد در 
خیابان های اصلی، فرعی و پیاده روها سخت تر می شود. از این رو ساماندهی 
دستفروشان امری اجتناب ناپذیر است و مدیریت شهری دراین خصوص باید 
تدابیری بیندیشد. نکته حائز اهمیت این است که دستفروشان برای ارتزاق 
خانواده زحمت می کشند و قابل احترام هســتند، اما رهاشدگی شهر سبب 
می شود در حاشیه این موضوع )دستفروشی( آســیب های اجتماعی بروز 
کند؛ به طور مثال باندهایی برای تعیین جای دستفروشــان شکل می گیرد و 
صحنه های پیچیده ای رقم می خورد که نمونه بارز آن در میان دستفروشان 
کتاب خیابان انقلاب مشاهده می شود و حضور این بساط گستران لطمه هایی به 
 بازار نشر و انتشاراتی ها زده است. در ادوار گذشته مدیریت شهری با راه اندازی 
سامان بازار در راستای ساماندهی دستفروشان تلاش هایی کرده است؛ اما با 
توجه  به بازخوردها گویا این طرح خیلی موفق نبوده و در این دوره هم موضوع 
ساماندهی دستفروشان باید در اولویت اقدامات مدیریت شهری قرار گیرد. 
به هرحال در حوزه ساماندهی دستفروشــان باید اتفاقی رخ دهد و اگر شهر 
رها شود دیگر نمی توان از شهروندان )کســبه، رانندگان و...( انتظار داشت 
تا به قوانین احترام بگذارند. با توجه  بــه اهمیت موضوع، در قالب تذکر قطعاً 

ساماندهی دستفروشان را از شهرداری تهران مطالبه خواهم کرد.

مکث

کسب وکار 
دست فروشان 
پررونق می شود

فعالیت 
دستفروشان 

در پیاده راه های 
پرتردد مانند میدان 

هفت تیر، چهارراه 
ولیعصر، چهارراه 

استانبول، چهارراه 
مخبرالدوله، 

میدان تجریش و 
خیابان شهرداری، 

فلکه سوم 
تهرانپارس، میدان 

ونک، میدان 
هفت حوض و ... 

بلامانع خواهد 
بود؛ مگر آنهایی 

که باعث مشکل 
ترافیکی شوند.

فعالیت 
روزبازارهای مناطق 
22گانه پایتخت در 
روزهای پایانی سال 

به تمام روزهای 
هفته افزایش پیدا 

خواهد کرد.

بعد از مشورت 
شهرداری تهران 
با دستفروشان 
برای شناسایی 

محل های پرتردد، 
جهت اختصاص 

محل استقرار 
دستفروشان 
تصمیم گیری 

خواهد شد.
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سیدمرتضی روحانی، شــهردار منطقه16، 
از احداث پارکینگ طبقاتی زیر سطحی در 
محلــه جوادیه خبــر داد و گفــت: »به دلیل 
تراکــم بافــت فرســوده، معابر کم عــرض و 
کمبود پارکینگ در محله جوادیه، معاونت 
حمل ونقل و ترافیک نســبت بــه جانمایی 
و تعبیــه پارکینــگ طبقاتــی زیر ســطحی با 
ظرفیت 200دســتگاه خــودرو اقــدام کرده 
که با اختصاص 70میلیارد تومان عملیات 
ســاخت آن آغــاز شــده و تــا پایــان ســال 

بهره برداری می شود.«

200
خودرو

امیر شــهرابی، مدیرکل برنامــه و بودجه 
شهرداری تهران، شفاف سازی  و انضباط 
مالی را 2رویکرد اصلی شــهرداری تهران 
در تدوین لایحه بودجه1۴02 دانســت و 
گفــت: »در این مســیر 17 اقــدام تحولی 
در حــوزه بازنگــری ردیف هــای بودجــه 
صورت گرفته تا به سمت تدوین بودجه 
عدالت محــور حرکــت کنیــم. لایحــه 
بودجه1۴02 پاسخگوی هزینه های جاری 
و نگهداشــت و ارائــه خدمــات حداقلــی 

است.«

17
اقدام

27 
نقطه

تعداد 
روز بازارهای 

فعال تهران
2 

نقطه
تعداد 

شب بازارهای
فعال تهران

1 
نقطه

بازارهای مجاز 
تحت اختیار 

شرکت ساماندهی
3 

نقطه
بازارچه امور بانوان 

و بازارچه های 
خود اشتغالی

محمد سرابیپسماند
روزنامه نگار

پلاک گذاری 174دستگاه اتوبوس
مهــدی علیــزاده، سرپرســت شــرکت 
اتوبوسرانی تهران: با همکاری پلیس راهور 
تهران بــزرگ شــماره گذاری 17۴دســتگاه 
اتوبوس که مدت ها در صف پلاک گذاری 
قــرار داشــتند، انجــام شــد و روز گذشــته 
همزمان با جشن 22بهمن نیز وارد چرخه 
خدمت رســانی شــدند. این اتوبوس های 
جدید به مــدت 22روز خدمــات رایگان به 

مسافران ارائه خواهند داد.

علیرضا زاکانی، شهردار تهران، روز پنجشنبه 20 بهمن ماه با 
حضور در مسجد جامع باغ فیض با مردم این محله دیدار 
کرد. به گزارش همشهری، این دیدار در قالب برنامه قرار 

خدمت صورت گرفت؛ برنامه ای که از صبح زود از تپه لاله ها 
)مقبره شهدای گمنام بوستان جنگلی کوهسار( آغاز شد. در 
ادامه شهردار و معاونان او با حضور در نقاط مختلف منطقه 5 
تهران، وضعیت پروژه های در حال انجام را مورد بررسی قرار 

دادند. شهردار تهران همچنین عصر پنجشنبه به دیدار 
خانواده شهید مدافع امنیت آرمان علی وردی رفت.
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رضا کربلاییبودجه
روزنامهنگار

مرکزپژوهشهایمجلسمیگوید:براساسگزارش
عملکردسال1401،تعداد156شرکتدولتیزیانده
هســتند؛درحالیکهدرلایحهبودجه1402تعداد
شرکتهایســوددهدولتی327شــرکتوتعداد
شرکتهایزیانده16شرکتاعلامشدهاست.به
باورکارشناساناینمرکز،درجبودجهشرکتهای
زیاندهبهصورتسربهســروکمترازتعدادواقعی
درلوایحبودجهســنواتی،باعثکاهششفافیتو
غیرواقعیشدنبودجهشرکتهایدولتیمیشود.

بهگزارشهمشهری،بودجهشرکتهایدولتیدر
لایحهبودجهســال1402،حدود39درصدنسبت
بهقانونبودجهسال1401رشدداشته،امااگررقم

بودجهشرکتهایدولتیبهقیمتهایثابتسال
1395درنظرگرفتهشود،اینرقمنهتنهاافزایشی
نبوده،بلکهدریکبازهزمانی12ســالهازیکروند

کلینزولیباشیبملایمبرخورداربودهاست.
بازویتحقیقاتــیمجلسافزایــش48درصدی
درآمدهاو46درصدیهزینهشــرکتهایدولتی
دربودجهسالآیندهرابادرنظرگرفتنشاخصنرخ
تورموافزایشنــرخارزطبیعیمیداندومیگوید:
هزینهسرمایهایاینشرکتهادرسالآیندهنسبت
بهقانونبودجهامسالحدود20درصدرشدداشتهو
هرچندعملکردشرکتهایدولتیدرسرمایهگذاری
در2سالگذشتهنسبتبهسالهایقبلبهبودیافته
وحدود77درصدبرآوردشده،اماباخارجکردننرخ
تورمازارقامهزینهسرمایهگذاری،مشخصمیشود
کهاعتباراتســرمایهایبنگاههایدولتیرشــد

قابلتوجهینداشتهاست.

پشت صحنه سودسازی دولتی ها
اینگزارشنشــانمیدهــدهرچنــددرلایحه
بودجهســالآینده33شــرکتدولتیازفهرست
زیاندههاخارجشــدهاند،امابودجه30شــرکت
آبوفاضلابروســتاییصفردیدهشدهکهدلیل
آنادغاماینشــرکتهادرآبوفاضلابشــهری
بودهاســت.افزونبرایندرفهرســتشرکتهای
سوددهوسربهســراقتصادی،بودجهشرکتهای
ذخیرهسازیگازطبیعی،توسعهصنایعپالایشنفت،
خدماتترابریوپشتیبانینفت،خدماتمهندسی
وتجهیزاتصنعتیتوربینجنوب،ملیصادراتگاز
ایران،غلهوخدماتبازرگانیوپیراحفاریبهدلیل
پایاننیافتنخدماتفراینــدتصفیهآنهابهصورت

صفردرجشدهاست.
همچنیندرلایحهبودجهســالآینده9شــرکت
آبمنطقهایوهواپیماییکشــوریازفهرســت

شرکتهایزیاندهخارجشدهوبهجمعشرکتهای
سوددهیاسربهســراقتصادیاضافهشــدهاندوبه
همیندلیلتعدادشــرکتهایزیاندهدربخش
اقتصادیایراناز20شرکتدرقانونبودجهامسال
به10شرکتدرلایحهبودجهسالآیندهتقلیلپیدا

کردهاست.

بزرگ نمایی در بودجه
ایننهــادتحقیقاتــیمیگویــد:بهدلیلحذف
بزرگنماییبودجهشــرکتهایملینفتوملی
پالایــشوپخــشفرآوردههاینفتــیوکاهش
درآمدهاوهزینههــایایندوشــرکتدرقانون
بودجهســال1400،عملاامکانمقایســهبرخی
ارقامشــرکتهایدولتیقبلوبعداز1400وجود
نداردوافزونبرایــنهموارهمیزانعملکردبودجه
شرکتهایدولتیدرســالهایاخیربیشازرقم
مصوببودهبهجزدرســال1398کهعلتآنبه
فرایندبودجهریزیاینشرکتدرایرانبرمیگرددو
ازآنجاکهاینشرکتهااختیاراصلاحبودجهراپس
ازتصویبمجلسدارند،ارقاممربوطبهبودجهاین

شرکتهاتغییرمیکند.

ترین های بودجه بنگاه های دولتی
مرکزپژوهشهایمجلسمیگوید:7شرکتدولتی
دارایبیشترینرشــددرآمددرلایحهبودجهسال
آیندههستندکهدرمجموع58درصدازکلدرآمد
شرکتهایدولتیازمحلفروشکالاهاوخدمات
رابهخوداختصاصدادهاندوبهجزبانکملیایران،
6شرکتدولتینسبتبهقانونبودجهامسالرشد

بالای50درصدیدرآمدهاراتجربهمیکنند.
نکتهمهمدیگراینکهبهغیرازســال1402همواره
رقممصوبهزینهادارهشــرکتهایدولتیازرقم
مصوبدرآمدهــاکمتربوده،امــادراجراوضعیت
متفاوتبودهوبهجزسال1400،درفاصلهسالهای
1397تا1401،هزینهاینشــرکتهابیشــتراز

درآمدهایشانبودهاست.

تأثیر زیان 156شرکت دولتی روی بودجه
بازویپژوهشیمجلسمیگوید:41درصدشرکتهایدولتیزیاندههستند

رئیسسازمانهواپیماییکشوری:توسعهصنعتهواییبا4راهبرداصلیپیگیریمیشود
تیکآفصنعتهواییباپروازهواپیماهایدستدوموزمینگیر

توسعهصنعتهواییایرانبااجرای4راهبرد

حملونقل
اصلیشاملبازگرداندنهواپیماهایزمینگیر
بانهضتتعمیرقطعــات،خریدهواپیماهای
دســتدوم،ســاختهواپیمایداخلیوپیگیریاحتمالی

قراردادهایبرجامیپیگیریمیشود.
بهگزارشهمشــهری،ایراندرشــرایطفعلیبه550فروند
هواپیمایمســافربرینیازدارد؛اماازمجمــوع330فروند
هواپیمــایموجوددرکشــورفقط175فروندفعالاســت؛
ازاینروبرایتأمینناوگانموردنیازکشــوروتوسعهاقتصاد
صنعتهواییبایدراهبردهایمشــخصوکارآمددردستور
کارقراربگیرد.آنگونهکهرئیسسازمانهواپیماییمیگوید:
ابتدارسیدگیبهناوگانزمینگیرفعلیمدنظرقرارداردودر
ادامهضمنبرنامهریزیبرایتولیــدهواپیمایداخلی،خلأ
ناوگانفعالکشــورباخریدهواپیماهایدستدومپرخواهد
شدودرنهایتاگربحثاحیایبرجامبهنتیجهبرسد،بادقت
بیشتری،مسئلهخریدهواپیماهاینوباقراردادهایبرجامی

نیزدردستورکارقرارمیگیرد.

کاهش ارتفاع صنعت هوایی در کرونا
براساسآمارهاییکهرئیسسازمانهواپیماییارائهمیدهد:
فعلًا330فروندهواپیمادرایرانوجودداردکههماکنون175
فروندازآنهافعالوعملیاتیاستو155فروندنیزبهدلایلی
نظیرنبودقطعه،غیرعملیاتیوزمینگیرمحسوبمیشود.
محمدمحمدیبخشدریکبرنامهتلویزیونــیبااعلاماین
خبر،گفت:صنعتهواییدنیادردورانکروناآســیبجدی
دیدوصنعتهواییایراننیزازاینآسیبمستثنانشد؛ازاینرو
بهدلیلکاهشسفرهاومسائلیکهکرونابرصنعتهوانوردی
تحمیلکرد،تعدادنــاوگانهواییفعالکشــوربهکمترین
مقداریعنیحدود100فروندرسید.بهگفتهاو،بعدازکرونا،با
اقداماتینظیرنهضتتعمیرقطعاتواستفادهازشرکتهای
دانشبنیان،فعالسازیهواپیماهادردستورکارقرارگرفتو

تعدادهواپیماهایفعالبه175فروندرسید.

نیاز کشور و چشم انداز توسعه صنعت هوایی
رئیسسازمانهواپیماییکشوریگفت:براساسبررسیهای
کارشناسی،جمعیتفعلیایرانبااحتساب90فرودگاهفعال
موجود،به550فروندهواپیمادرتیپهاوکلاسهایمختلف
نیازدارد؛امافعلًاتعدادکلهواپیماهایکشــوراعمازفعالو
غیرفعالمعادل60درصدایننیازوتعدادهواپیماهایفعال
معادل31.8درصدکلنیازکشوراست.محمدیبخشبااشاره
بهابلاغیه8بندیرئیسجمهوریبــرایصنعتهوانوردی،
افزود:بنداولاینابلاغیهبهبحثتوسعهناوگانهواییکشور
اختصاصداردکهمابرایآن4راهبردمحوریتهیهکردهایم.او
اظهارکرد:محوراول،بحثنهضتتعمیرقطعاتوبازگرداندن
هواپیماهایزمینگیربهحوزهعملیاتیبودکهبااســتفادهاز
ظرفیتهایتعمیرونگهداریداخلیواستفادهازشرکتهای

دانشبنیاندرحالانجاماست.
بهگفتهمحمدیبخــش،محوردومنیزخریــدهواپیماهای
دستدوماستکهتوسطشرکتهایمختلفدردستورکار
قراردارد.رئیسســازمانهواپیماییکشــوری،راهبردسوم
توسعهصنعتهواییراساختهواپیمایداخلیعنوانکردکه
براساسدستورمقاممعظمرهبریانجاممیشود.اواظهارکرد:
درراهبردچهارمنیزاگراحیاناًبحثگفتوگوهایبرجامیباز
شود،ایرانبادقتوهوشمندیبیشترینسبتبهقبلورود

پیداخواهدکردوازاینظرفیتبهرهخواهدبرد.

بازگشت ایران 140به آسمان
بهدنبالدســتورمقاممعظمرهبریبرایساختهواپیمای
مسافربریداخلیوباپیگیریهایرئیسجمهوری،کارگروهی
برایساختاینهواپیماشــکلگرفتهکهوزارتدفاعمتولی
آناست.اینکارگروهبااستفادهازتجربیاتکشوردرصنعت
هواپیماییوهمچنینبراساستجربهتولیدمشترکهواپیمای
ایران140بــااوکراین،فازاولســاختهواپیمــایداخلی
ایران140وبهرهبرداریازآندرحوزههایغیرمســافریرا
نهاییکردهاســتوطبقگفتهرئیسســازمانهواپیمایی

کشوری،احتمالاًنخستینپروازپلتفرمجدیدهواپیمایایران
140تاپایانسالجاریانجامخواهدشد.دلیلسرعتبالای
آمادهسازینســخهبومیازهواپیمایمســافربریایناست
کهایراناساســاًداراییککارخانههواپیماسازیاستودر
2دههگذشتهتجربیاتبســیارگرانبهاییازتعمیر،اورهالو
ارتقایهواپیماهابهدســتآوردهاســتواکنونبهمدداین
زیرساختهایقابلتوجهوهمکاریشرکتهاییکهبهصورت
دانشبنیانکارمیکنند،درحالســاختیــکهواپیمای
مسافربریبومیاستکهرئیسســازمانهواپیماییامیدوار
استجدولزمانبندیدقیقبرایشروععملیاتپروازیاین
هواپیمادرسالآیندهارائهشود.ساختاینهواپیمایبومی
ازاینمنظراهمیتداردکهباوجودتحریمهایوضعشــده
علیهصنعتهواییایراندر4دههاخیر،حتیخریدمقطعی
هواپیماهاینو)نظیرهواپیماهــایبرجامی(نیزنمیتواندبه
رفعنیازهایاینصنعتمنجرشود.آنگونهکهرئیسسازمان
هواپیماییکشــوریمیگوید:فعلًا10فروندازهواپیماهای
برجامیبهدلیلبدعهدیاروپاییهادرتحویلدفترچهوقطعات
زمینگیربودهواینموضوعدرقالبیکدعویحقوقیعلیه

آمریکاوکارخانههایسازندهدرحالپیگیریاست.

موتور بومی برای هواپیمای ایرانی
رئیسسازمانهواپیماییکشوریمیگوید:یکیازبزرگترین
شرکتهایمهندسیکشــورکهدرحوزهتعمیر،نگهداری
واورهالهواپیماپیشــرفتهایچشــمگیریداشتهاست،
مأموریتپیداکردهتادرحوزهساختموتورهواپیماورودپیدا
کندوباگواهینامهایکهسازمانهواپیماییکشوریبهآنهااعطا
کرده،درحوزهطراحیهمگامهایبسیارخوبیبرداشتهاند.
محمدیبخش،بااشارهبهارائهشدنماکتاینموتورهواپیما
درنمایشگاهتوانمندیهایداخلی،ابرازامیدواریکردکهدر
آیندهنزدیک،موتوربومیهواپیمابهتولیدبرسد.اوهمچنیناز
بهرهبرداریراداربومیازابتدایسالآیندهخبردادکهدستاورد

مهمیدرصنعتهواییکشورمحسوبمیشود.

حساب ابربدهکاران جداست
بخشودگیجرایمبدهکارانبانکیازابتدای
اسفندماهدربانکهایدولتیآغازمیشود؛
اماآنگونهکهاحســانخانــدوزی،وزیر
اموراقتصادیوداراییمیگوید:حســاب
ابربدهکارانبانکیدراینماجراازسایرفعالاناقتصادیکهبنا
بهشرایطخاصبهبدهکاربانکیتبدیلشدهاند،جداست.این
مصوبهدولت،باهدفحمایتازفعــالاناقتصادیکهبهعلت
شــرایطاقتصادیخاصینتوانســتهاندتعهداتبانکیخودرا
عملکننداجراخواهدشدتااینافرادهمباپرداختاصلسود
تسهیلاتخود،ازبخشودگیجرایمبهرهمندشوندوهمبااین
کار،بازگشــتمنابعبهبانکهاافزایشیافتهوقدرتوامدهی
بانکهادرماههایپایانیسالافزایشپیداکند.دراینمیان،
افرادیموســومبهبدهکارانکلانبانکینیزهستندکهارقام
قابلتوجهیتســهیلاتازشــبکهبانکیدریافتکردهوبعضاً
بهواسطهتسویهنکردناینتسهیلات،مشمولجرایمسنگینی
شدهاند.آنگونهکهخاندوزیمیگوید:مسئلهابربدهکارانبانکی
بهدلیلاینکهدارایتواناییمالیوشرکتهایبااندازهاقتصادی
بزرگهستندوتواناییبازپرداختاقساطراداشتهاندکهموفق
بهدریافتتسهیلاتکلانشدهاند،همچنانبراساسمصوبه
مجلسوطبقرویهبانکمرکزی،هممشمولشفافیتوهم
جریمهخواهندبود.طبقاظهاراتوزیراقتصاد،درمصوبهفعلی
دولت،حساببیشترفعالاناقتصادیکشورازابربدهکارانجدا
شدهواینافرادبهمحضمراجعهبهبانکهادراسفندوپرداخت
اصلسودوبدهیخودازباقیجرایمبانکیمعافخواهندشد
ومیتوانندباپروندهسبکتریبرایسالمالیآیندهبهفعالیت
خودادامهدهند.خاندوزیتأکیدکردهاستکهاینبخشودگی
جرایمدربانکهایدولتی،هیچگاهتبدیلبهقاعدهنخواهدشد
وادامهپیدانمیکند؛بلکهاینفرصتفقطبرایفعالاناقتصادی

کهدرشرایطخاصیبودند،ایجادشدهاست.

در انتظار بنزین سفر
  خبر: علیبهادریجهرمی،ســخنگویدولت
دربازدیدازنمایشگاهگردشگریدربارهاختصاص
سهمیهویژهبنزینبرایسفرهاینوروزیگفت:فعلا

صبرکنیدتاقبلازنوروزمشخصمیشود.
  نقد: سالهاستکهدولتازاختصاصسهمیه
ویژهبنزینســفرخودداریکردهوحالاگفتههای
ســخنگویدولتســیزدهماینفرضیهراتقویت
میکندکــهبهاحتمالزیــاددولتبــراینوروز
1402سهمیهبنزیندرنظرخواهدگرفت.از2زاویه
میتوانبهموضوعبنزینسفرنگاهکرد.نخستاینکه
دولتمیخواهدبااینتصمیم،بهرونقگردشگری
داخلیکمکومردمرابهسفرتشویقکند.دوماینکه
اختصاصبنزینســفربانرخسهمیهایبهاحتمال
بسیارزیاد،درآمددولتراکاهشومیزانمصرف
راافزایشخواهدداد.ازاینمنظردولتبایددقیق
حسابوکتابکندکههزینهوفایدهبنزینسفرچه
خواهدبود؟بدیهیاستکهبهفرض60لیترسهمیه
سفر،تأثیریدردخلوخرجخانوارهانخواهدداشت،
امابرمنابعدرآمدیدولتفشارواردمیسازدوحتی
اینفرضیهراتقویتمیکندکهسهمیههایدیگری
همدرسالهایآیندهاختصاصیابد.بنابراینبهتر
استکهدولتبهفکرتسهیلسفروارزانسازیآن
باشدواختصاصسهمیهویژهبنزینسفرگزینهآخر
میتواندباشد.اختصاصندادنآنهمخللیدرعزم

شهروندانبرایسفررفتنایجادنمیکند.

چهرهروز

نقدخبر

امید به چله نشینی نقدینگی در بورس 
انتظارمیرودطبقسنتسالهایاخیردر40روز

پایانیسالحجمورودنقدینگیبهبورسافزایشیابد

کارشناسانمعتقدندقیمتسهامشرکتهایبورسدرمحدوده
جذابیاست؛بااینحالابهامدرتعیینبرخیمقرراتازجمله
مصوباتشورایرقابتمانعرشدشاخصبورسشدهاستامااین
امیدواریوجودداردکهمطابقسنتسالهایگذشتههمزمان
باپایانسالباردیگرحجمسرمایهگذاریدربورسافزایشیابد.

2چهره بورس
بهگزارشهمشهری،بازارسهامازابتدایپاییزتاکنونروزهای
پرتلاطمیراسپریکردهاســت.بهطوریکهیکدورازهفته
نخستپاییزتاهفتهآخردیماهتوانستبیشاز35درصدرشد
کندامادرچهرهایمتفاوتازابتدایبهمنگاردنزولیبهخود
گرفتودراینمدتنزدیکبه8درصدافتکرد.روندصعودی
شاخصبورسدرپاییزاینامیدواریراایجادکردهبودکهبعداز
30ماهنزولدورتازهایازرشدآغازشودامانزولدوبارهشاخص
ازابتدایبهمنماهتردیدهایجدیدرموردتداومروندصعودی
ایجادکرد.آمارهانشانمیدهدتحتتأثیرناامیدیایجادشده
8هزارو600میلیاردتوماننقدینگیسهامدارانحقیقیازبورس
خارجشدهوارزشمبادلاتخردهم60درصدافتکردهاست.

امیدها و ابهام ها
باوجوداینســطحازناامیدیدرمیانســهامداران،دادههای
موجودنشــانمیدهدمیــزاندرآمدشــرکتهایبورسبه
ســطح3829هزارمیلیاردتومانوســودخالصشرکتهای
بورسبــه840هزارمیلیاردتومانرســیدهاســت.هماکنون
نسبتقیمتبهدرآمدکلبورسدرمحدوده8.7مرتبهاست.
کارشناســانبراینباورندکهباتوجهبهچشماندازیکهبرای
افزایشدرآمدشــرکتهایبورسوجودداردنســبتقیمت
بهدرآمدتحلیلی)فوروارد(بسیاریازشــرکتهایبورسدر
محدوده4تا6مرتبهاســتواینبهمعنایآناستکهقیمت
سهامشــرکتهایبورسدرمحدودهجذابیاستبااینحال
آنچهبهافتشاخصهایبورسمنجرشدهتعیینبرخیضوابط
ومقرراتیاستکهبرایبازارسهامابهامایجادکردهاست.بهطور
مثالتعییندستورالعملجدیدشورایرقابتبرایقیمتگذاری
دوبارهخودرووخروجآنازبورسکالاازجملهدلایلنزولبورس
درهفتههایگذشتهبود.ضمناینکهتثبیتنرخارزدرسامانه
نیماوهمچنینابهامهاییکهدرقانونبودجهبهویژهدرموردنرخ
خوراکوسوختشرکتهایپتروشیمیوجودداردابهامهای

بازارسرمایهرابیشترکردهاست.
خبرهاودرعینحالواکنشنهادهایمختلفازجملهوزارت
اقتصاد،شورایبورسوحتیمجلسنشانمیدهداحتمالاظرف
روزهایآیندهابهامهایموجوددربارهعرضهخودرودربورسکالا
برطرفخواهدشدودرعینحالمصوباتمجلسدرموردنرخ
خوراکوسوختشــرکتهایپتروشیمیدرقانونبودجهنیز
مشخصشود.رفعاینابهامهامیتواندمسیرحرکتبازارسهام
راشفافترکند.ضمناینکهسوابقمعاملاتیچندسالگذشته
نشانمیدهدهمزمانباروزهایپایانسالورودنقدینگیبهبازار
سهامافزایشمییابدواینموضوعمیتوانددررشدشاخصهای

بورسمؤثرباشد.

دیدگاه کارشناسان
یکعضوسابقشورایبورسدربارهچشماندازآیندهبازارسهام
گفت:همیشهدراقتصادایرانشاهدبودیمکهبازارسرمایهبعداز
افزایشقیمتارزونیزعواملبنیادیتأثیرگذاربراینبازاربایک
تأخیرزمانیتحتتأثیرقرارمیگیردوواردمدارصعودیمیشود.
بررسیهایانجامشدهحاکیازآناستکهبازدهبازارسرمایهدر

بلندمدتبهترازهمهبازارهابودهاست.
شــاهینچراغیاضافهکرد:بازارســهامازابتدایپاییزبرمدار
صعودیقرارگرفت،امابهدلیلحاشیههایایجادشدهازسوی
شــورایرقابتوقفهایدرصعودبازارپیشآمد.باتوجهبهقرار
گرفتنصادراتدروضعیتمعقول،حرکتفعلیشاخصبورس
ونیزروندشــرکتهایحاضردربورسدرستومنطقیاست.
چراغيبابیاناینکهبازارسهامبرایورودنقدینگیجدیدآمادگی
داردادامهداد:درسال98بهدلیلورودحجمگستردهنقدینگیبه
بورستجربهبسیاربدیازمعاملاتبازارسرمایهبینسهامداران
ایجادشــد؛چراکهدرآنزمانآمادگیزیادیبرایورودچنین
نقدینگیاينداشتوبورساززیرساختهایلازمبرایانجام
معاملاتبرخوردارنبودامااکنونازتجربهسال98برخورداریمو

بازارسهامبرایورودنقدینگیجدیدآمادگیدارد.
محمدعلیزادهآرانی،کارشناسبازارسرمایهنیزبابیاناینکهدر
شرایطفعلیفقطافرادبیتجربهپولهایخودراازبورسخارج
میکنندوبهزودیبازدهبورسبهسایربازارهاخواهدرسید،گفت:
بازارهایموازی،مانندبازارهایطلا،سکهوارزتاکنونرشدبالایی
راتجربهکردهاند،امابازارسرمایهنسبتبهاینبازارهابسیارعقب
است؛بنابراینبازارسهامدیریازودرشدخواهدکردوبازدهخودرا
بهسایربازارهاخواهدرساند.اوتأکیدکرد:ازنظرسیاسیشایعاتی
کهشرایطاقتصادیراتحتفشارقرارمیدهدکمترشدهاست.

بورس

قیمت حبوب باز هم بالا رفت
افزایشقیمتحبوبکهاز2ماهپیششــدتگرفت،همچنان
ادامهدارد.نرخنامهجدیدمیادینمیوهوترهبارنشــانمیدهد
7رقمازحبوباتدرفاصلهیکماهاخیربیــن5تا7هزارتومان
افزایشقیمتداشتهاندکهبیشترینرشدقیمتمربوطبهنخود
بودهاست.ماشولپهتغییرقیمتنداشتهاندو2قلمشاملعدسو
لوبیاچشمبلبلیدراینمدت2هزارتومانکاهشقیمتداشتهاند.
قیمتپرمصرفترینحبوباتشامللوبیاچیتی،لوبیاقرمزونخود

مدتهاستکهازکیلویی50هزارتومانفراتررفتهاست.

میادین

قیمتدربهمنماهقیمتدردیماه

لوبیا
چیتی

63.000
69.000

لوبیاقرمز
قمی

47.000
52.000

لوبیا
چشمبلبلی

45.000
44.000

لوبیا
عروس
44.000
46.000

عدس

51.000
49.000

ماش

43.000
43.000

نخود

51.000
58.000

لپهتبریز

47.000
47.000

قیمت به تومان

7شرکتدولتیدارایبیشتریندرآمدوهزینهدر1402

جمعکل7شرکت

بازرگانیدولتی
سهم از درآمد  8 درصد
رشد درآمد  56 درصد
سهم از هزینه  8 درصد
رشد هزینه  56 درصد

بانکملی
سهم از درآمد  4 درصد
رشد درآمد  21 درصد
سهم از هزینه  4 درصد
رشد هزینه  16 درصد

بانکسپه
سهم از درآمد  4 درصد
رشد درآمد  55 درصد
سهم از هزینه  5 درصد
رشد هزینه  10 درصد

پالایشنفتآبادان
سهم از درآمد  12 درصد
رشد درآمد  57 درصد
سهم از هزینه  13 درصد
رشد هزینه  50 درصد

شرکتملیگاز
سهم از درآمد  10 درصد
رشد درآمد  67 درصد
سهم از هزینه  10 درصد
رشد هزینه  67 درصد

شرکتملینفت
سهم از درآمد  12 درصد
رشد درآمد  68 درصد
سهم از هزینه  6 درصد
رشد هزینه  23 درصد

پالایشنفتاراک
سهم از درآمد  8 درصد
رشد درآمد  51 درصد
سهم از هزینه  9 درصد
رشد هزینه  45 درصد

58سهم از درآمد  
56رشد درآمددرصد

55سهم از هزینهدرصد
41رشد هزینهدرصد

درصد

روندبودجهشرکتهایدولتیبهقیمتثابت1395-ارقامبههزارمیلیاردریال

1390

86.1

75
.6

63
.8

52
.2

68
.4 72
.8

33
.5

73
.5

66
.2

48
.7

65
.9

56
.4

33
.3 33

91.1 88.6 85.1

63.8 69.2

89.3 90.4
83.7

42.2 47.1

60.6

1394 13981392 1396 14001391 1395 13991393 1397 1401 1402
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 او عاشــق خندیدن با دیگران اســت. به خصوص کودکانی که از بد روزگار از لذت و 
شادی زندگی جا مانده اند و با همه کودکی شــان مجبورند نان آور خانه باشند. مهری 
میرزایی مقدم برای کودکان کار مادری می کند. برای گفت وگو با مهری میرزایی مقدم 
نباید زمان و ساعت تعیین کرد. او با همان سؤال اول بی توقف صحبت می کند. آن قدر درددل دارد که نمی خواهد حرفی جابماند. 
دریافت مدرک کارشناسی ارشد روانشناسی برای مهری میرزایی تنها یک مدرک دانشگاهی نبود. او روانشناسی خواند تا بتواند 
سراغ آسیب های اجتماعی جامعه برود و به عنوان مشاور کمی از درد و رنج خانواده های آسیب پذیر بکاهد. خودش می گوید: »سال 
۸۰ کارم را با انجمن حمایت از حقوق کودکان و بعد با گروه صدای مشاور شروع کردم. خوب می دانستم که قرار است وارد کاری شوم 

که ممکن است همه زندگی ام را تحت تأثیر قرار دهد.«

تجربه زندگی در اروپا
مسافرت های شغلی همسرش به کشورهای مختلف این فرصت را 
به بانو میرزایی داد تا از نزدیک با خیریه ها و فعالیت های خودجوش 
مردمی در زمینه کاهش آسیب های اجتماعی کشورهای دیگر آشنا 
شود. او می گوید: »مدتی در لندن زندگی کردم و عضو انجمن اولیا 
و مربیان مدرسه پسرم بودم. آنجا توجیه والدین برای اینکه باید به 
دانش آموزان بی بضاعت کمک کنیم کار ســختی نبود. با همدیگر 
فعالیت های چشمگیری برای خیریه ها انجام می دادیم. همیشه فکر 
می کردم که چرا ما نباید در کشور خودمان که صراحتاً در دستورات 
دینی مان درباره کمک به دیگران توصیه شــده موفق عمل کنیم. 

گفتم اول باید از خودم شروع کنم.«

باغیرت های کوچک
مشاوره به بچه هایی که به واسطه مشکلات اقتصادی خانواده وارد 
بازار کسب وکار می شوند یعنی وارد شدن به دنیای پرتلاطمی که 
تنها زندگی یک کودک را در برنمی گیرد، بلکه آدم را با مشــکلات 
یک خانواده روبــه رو می کند. خانــم میرزایــی می گوید:»وقتی 
می نشینم حرف های یک کودک را گوش می کنم می دانم که باید 
برای خانواده اش هم وقت بگذارم. اکثر این بچه ها به واسطه وجود 
فقر اقتصادی و فرهنگی وارد بازار کار می شوند. پسر ۱۴ ساله ای را 

می شناسم که با غرور از خانواده اش حرف می زند و می گوید: پدرم 
مریض است. نمی تواند کار کند. من نان آور خانواده هفت نفره مان 

هستم. غیرتم اجازه نمی دهد کار نکنم.«

نذر بچه ها می کنم، حاجت می گیرم
وقتی گــره ای در کارش می افتد دعا می کند تا چیــزی را نذر این 
بچه ها کند. می گوید: »بــه کل فامیل هم گفتــه ام بیایید به جای 
خرج ها و نذری هایی که بی حدوحســاب انجام می دهیم نذری هم 

برای این بچه ها داشته باشیم.«  دغدغه مهری میرزایی را همه فامیل 
و همسایه ها می دانند. او در هر جمعی که قرار می گیرد از بچه های 
مدرسه حرف می زند. از توانایی ها و مشکلاتشان تا بتواند حمایت 
دیگران را جلب کند: »همه می گویند مهری هر جا که می نشیند از 
بچه هایش تعریف می کند. آن قدر با آب وتاب از آنها حرف می زند که 

گویی مادرشان است.«

کودک کار کند، کتک هم بخورد!؟
حرف که می زند به حامد اشاره می کند پسر حدودا ۸ ساله ای که پشت 
میزی نشسته و نقاشی می کشد. می گوید: »خیلی از این بچه ها وقتی با 
من حرف می زنند از رفتارهای بد مردم گله می کنند. همین حامد چند 
روز پیش به من گفت: چند جوان او را برای اینکه اصرار کرده جنسی 
را بخرند کتک زده اند.« حامد ســربلند می کند و با همان معصومیت 
چشمانش حرف های مهری میرزایی را تأیید می کند و با صدای آرامی 
می گوید:»خاله مهری به من یاد داد چه جوری حرف بزنم. فکر می کردم 
اگر اصرار کنم مجبور می شــوند یک جوراب بخرند.« بانو میرزایی به 

حامد و دوستانش آداب اجتماعی و مهارت های گفتاری یاد می دهد.

از خيريه های لندن تا چهارراه های تهران
بانو مهري میرزایي سال هاست براي آموزش مهارت هاي اجتماعي و تحصیل کودکان کار تلاش مي کند

 نوای خوش تواشیح خوانی
 پسران شمس الهدی

شورو شوق شان مثال زدنی است. هرکدام اهل یک محله هستند. 
یکی از شهرزیبا آمده و دیگری از کوهسار، یکی بچه شهران است 
و یکی دیگر در محله فردوس زندگی می کند؛ هرچه که هست 
به عشق جلسات قرآن هر هفته در مسجد چهارده معصوم)ع( 
محله کن دورهم جمع می شــوند. گروه تواشیح شمس الهدی 
یکی از معروف ترین گروه های تواشــیح نوجوانان غرب تهران 
است. از اجرا مقابل مقام معظم رهبری تا همخوانی در تلویزیون 
و محافل قرآنی حرم مطهر رضوی)ع( بخشــی از دستاوردهای 
تلاش نوجوانانی است که با عشق راهی خانه خدا شده اند و زیر 
سایه تعلیمات مربی شان توانسته اند اوج بگیرند و  پرواز کنند. 
صدای خوش همخوانی این نوجوانان شنیدنی است. محمدامین 
طاهری، امیررضا سرادگی، مهدی کوهستانی، علی نورانی، علی 
زنگنه، مهدی راوش و مهدی حسنی در یک جمع صمیمی در 
مســجد چهارده معصوم)ع( دور هم جمع شــده اند تا در کنار 
مربی شان سعید محمدخان تمرین کنند. محمدامین طاهری 
می گوید: »دوست دارم به همه دوستانم در مدرسه نشان دهم 
که چقدر شــرکت در کلاس های قرآنی و برنامه های مذهبی 
می تواند دلنشین باشد.«  علی نورانی هم با متانتی که برگرفته 
از تربیت قرآنی اســت صحبت می کند و می گوید: »ما در اینجا 
برنامه های متنوعی داریم. کلاس فوتبال و برنامه هایی مثل اردو 
و... که بسیار جذاب است. برای اینکه بتوانیم یک گروه منسجم 
و خوب داشته باشــیم مربی مان آقای محمدخان بسیار تلاش 
می کند. این دورهمی قرآنی خاطرات و لحظات خوبی برایمان 
ساخته است. به خصوص خرابکاری هایی که در بعضی از برنامه ها 
انجام می دهیم مثلًا یکی از بچه ها یادش می رود ادامه سرود را 
بخواند یا یکی صدایش می گیرد و نمی تواند همراهی کند. همه 
اینها برایمان خاطره است.« بچه های گروه تواشیح شمس الهدی 
معتقدند تواشیح مثل ویترینی جذاب برای کلاس های قرآنی و 
برنامه های قرآنی است و برای نوجوانان می تواند جذاب باشد و 

انگیزه حضورشان در مسجد را پررنگ تر کند.

جهاد جوانان شریف در صبح امید 
»ســازمان انتقال خون برای اهدای خون در روزهای سرد سال 
فراخوان داده، پس قرارمان پنجشــنبه مقابل مؤسســه« این 
فراخوان کافی بود تا از ســاعت ها قبل خیــران جوان در مقابل 
مؤسسه صبح امید دور هم جمع شوند. تعدادی جوان دانشجوی 
دانشگاه شریف که با هم دوست بودند و گاهی در قالب اردوهای 
جهادی به مناطق محروم تهران رفته و بــرای نیازمندان ارزاق 
می بردند، سال ۱۳۸۰ تصمیم به تشکیل مؤسسه خیریه»صبح 
امید« می گیرند. فعالیت های جدی آنها با کارهای جهادی و برنامه 
»کوچه گردان عاشق« شروع می شود. »کوچه گردان عاشق« یک 
برنامه تلویزیونی بود که در دهه ۸۰ از تلویزیون پخش می شد و 
حتی رهبر انقلاب هم از آن تشــکر کرده انــد. ماجد یغمائی، از 
اعضای خیریه می گوید:»اوایل اعضا که بیشترشان را دانشجویان و 
استادها تشکیل می دادند، پول جمع کرده و از سوپرمارکت خرید 
می کردند و در نهایت ۱۰ تا ۲۰ بسته ارزاق آماده می شد اما با گذر 
زمان و به ویژه زلزله کرمانشاه فعالیت های مان بیشتر شد تاجایی 

که الان تعداد بسته ها به هزار رسیده است.«

از توزیع ارزاق تا اعزام به مشهد
سال ۱۳۹۷ خیریه به شکل رسمی ثبت می شود و از کمیته امداد 
مجوز می گیرد و »صبح امید« که تا قبــل از این، به عنوان یک 
گروه فرهنگی در دانشگاه فعالیت می کرد، حالا به شکل مستقل 
طرح هایش را پیش می برد. محسن سلیمانی ،مدیرعامل خیریه 
می گوید: »گروه مــا خود را محدود به موضــوع خاصی نکرده 
و تا جایی که می تواند، ســعی می کند نیازهــای خانواده هایی 
که تحت پوشش خیریه هســتند را برطرف کند. توزیع ارزاق، 
تهیه جهیزیــه، اعزام خانواده ها به مشــهد و... هم بخشــی از 

فعالیت هاست.«

گوشت قربانی اول هر ماه قمری
یکی از برنامه های ثابت مؤسســه در اول هــر ماه قمری خرید 
گوسفند و توزیع گوشت قربانی بین خانواده های نیازمند است. 
سلیمانی می گوید:»ما خودمان در بحث معیشتی ورود می کنیم 
و شناسایی خانواده فقیر و اینکه آیا اولویت دار است یا نه. سپس 
برای رفع نیازهایشان تلاش می کنیم. حتی پیگیر کار خانواده 

نیازمند هم می شویم.«

تأمین هزینه ها با هیأت امنا
هزینه های داخلی خیریه توسط هیأت امنا تأمین می شود. چون 
اعضا و هیأت امنایی دارد کــه هزینه ها را تأمین می کند. برخی 
هم که تعدادشان به ۲۰۰ نفر می رسد، بدون حقوق و داوطلبانه 
در »صبح امید« مشغول به کار هستند و هر زمانی که نیاز باشد 
آماده اند. حالا فرقی ندارد موضوع کمک به نیازمندان باشد یا... 
نمونه اش هم فراخوانی است که سازمان انتقال خون برای اهدای 
خون داد و در نتیجه تعداد زیــادی از اعضا در زمان پیش بینی 
شده دور هم جمع شدند تا با اهدای خون خود در کارهای خیر 
مشــارکت کنند. این خیریه در خیابان آزادی، بعد از دانشگاه 

صنعتی شریف، کوچه آران، پلاک های ۱۲ و ۱۴ قرار دارد.

روانشناسی »به  وقت زندگی«
»به  وقــت زندگی« یــک دوره  آموزشــی برای 
زندگی بهتر در کنار خانواده اســت که هر هفته 
در خانه فرهنگ باصفا برگزار می شــود. سلسله 
نشست  های روانشناسی »به  وقت زندگی« برای 
آموزش راهکارهای مناسب مهارت های رفتاری و 
اجتماعی در خانه فرهنگ باصفا برگزار می شود. 
شناخت رفتارهای فردی و اجتماعی می تواند بر 
عملکرد مناســب فرد در کنار خانواده و محیط 

جامعه مفید باشد. 
در آخرین برنامه »به وقــت زندگی« که در خانه 
فرهنگ باصفا برگزار شد موضوع مدیریت هوش 

هیجانی بررسی شد.
لیلا نــوری، روانشــناس به عنوان کارشــناس 
ایــن برنامــه می گویــد: »در برنامــه »به وقت 
زندگی« با موضــوع هوش هیجانی به تشــریح 
 موضوع شــناخت و کنترل عواطف و هیجان در 

فرد پرداخته ایم.« 
علاقه مندان برای شــرکت در این نشســت  های 
روانشناسی رایگان می توانند به فلکه دوم صادقیه، 
بلوار فردوس شرق، خیابان وفا آذر شمالی، کوچه 
گلزار غربی، کوچــه درختی، خانه فرهنگ باصفا 
مراجعه کنند و برای کســب اطلاعات بیشتر با 

شماره ۴۴۰۹۸۷۴۸ تماس بگیرند.

 تخریب ۹ ویلای غیرمجاز
 در جنوب غرب تهران

مدیریت شــهری در منطقه ۱۸ پایتخــت برابر ضوابط 
شهرسازی، بیش از ۲۳ هزار مترمربع از ابنیه های اعیانی 
غیرمجاز واقع در زمین های زراعــی را تخریب کرد و به 

حالت اولیه بازگرداند.
محمدجواد خسروی، شهردار منطقه۱۸ دراین باره گفت: 
»طبق گزارش میدانی و رصدهای هوایی از اراضی زراعی 
بخش حریم با کوادکوپتر و در پی هنجارشــکنی برخی 
افراد فرصت طلب در سنوات گذشته در زمینه ساخت وساز 
غیرقانونی در زمین های کشــاورزی، بلافاصله شهرداری 
این منطقه با پیگیری و انجــام اقدامات قضایی و حقوقی 
در مراجع ذی ربــط حکم و مجوز تخریــب این اماکن را 

کسب کرد.«
وی ادامه داد: »پس از اخذ مجوزهای لازم و هماهنگی با 
مراجع قضایی، انتظامی و جهادکشــاورزی، با تجهیزات 
کامل به اراضی واقع در شــهرک های شمس آباد و فیروز 
بهرام اعزام و مســاحتی بیــش از ۲۳ هــزار مترمربع از 

ابنیه های اعیانی غیرمجاز را تخریب کردند.«
به گفته این مقام مســئول، طی این اقدام شــجاعانه و بر 
مبنــای ضوابط شهرســازی، تعداد ۹ باغ ویــلا، ۴ مورد 
دیوارکشی، ۳ مورد استخر و ۲ مورد محوطه سازی و سکو 

تخریب شدند.

کار خوب

بچه هاي مسجد خبرنامه

 خبردار

اله
نور

ضا 
ی/ ر

هر
مش

س: ه
عک

 سمیرا باباجانپورگزارش
روزنامه نگار

مریم باقرپور

ساختمسجدیبامعماریبینظیر

یکی دیگر از خدمــات عام المنفعه این عالم 
خســتگی ناپذیر تأســیس ده ها مسجد در 
مناطقی چــون ری، فیروزآبــاد، عمادآور و 
شــهریار بود. بزرگ ترین این مساجد، مسجد 
جامع فیروزآبادی اســت که در شهرری قرار 
دارد و با مناره ای بلند و زیبا، منظره باشکوهی 
به وجود آورده است. معماری و تاریخچه مسجد 
فیروزآبادی برای مورخــان و متخصصان علم 
معماری خالی از جذابیت نیست، ولی این مسجد 
به دلیل وجود مزار و آرامــگاه واقف خود آقای 
سیدرضا فیروزآبادی و شخصیت های نام آوری 
ماننــد جلال آل احمد شــهرت دارد. آیت الله 
حاج سیدرضا فیروزآبادی روحانی خیر، سرانجام 
در ۱۴ مرداد ۱۳۴۴ درگذشت و در مقبره ای که 
در جنب بیمارســتان برای خود بنا کرده بود، 
مدفون شــد. در مقبره فیروزآبادی شهرری، 
چهره هایی چون خلیل ملکی، جلال آل احمد و 

محمد همایون نیز مدفون هستند.

مکث

خدمتگزاریبیپایان
مردی از قریه فیروزآباد که با حقوق نمایندگی مجلس 

بیمارستان ساخت

مشاوره
بانو میرزایــی داوطلبانه به بچه های کار در 
مؤسســه »رویش نهال جوان« در محله 
فرحزاد مشــاوره می دهــد. در این مرکز 
کودکان کار دختر و پسر درس می خوانند 
و با مهارت هــای اجتماعــی و فرهنگی 
آشنا می شــوند. میرزایی بخشی از درآمد 
ماهانه اش را برای این بچه ها کنار گذاشته 
اســت. با این  حال می گوید: »کاری برای 
بچه ها نمی کنم. حس خوبی که این بچه ها 

به من می دهند در برابر کار من هیچ است.«

مکث

در قریه ای کوچک در ۶کیلومتری شــهرری چشم به 
جهان گشود اما قبل از وداع با دار فانی، برای رفع نیازهای 
مردم اقدامات بسیاری انجام داد و باعث شد نامش برای 
همیشه در شــهرری ماندگار شــود. مرحوم سیدرضا 
فیروزآبادی، سال۱۲۵۳ شمسی در روستایی متولد شد 
که نام فیروزآباد را یدک می کشــید. او پس از تولد، هم 
دوران کودکی  و نوجوانی خود را در همین قریه گذراند 
اما بعد از اتمام دوره ابتدایی در زادگاهش، به قصد ادامه 
تحصیل راهی تهران شد. ابتدا در مدرسه آصفیه نزدیک 
مسجد جامع اقامت کرد ولی پس از چندی، برای تکمیل 

تحصیلات خود به نجف مشرف شد. فیروزآبادی بیشتر به 
اقدامات عام المنفعه و خداپسندانه اش شناخته می شود 
اما او در امور سیاسی کشــور هم فعالیت چشمگیری 
داشــت. وی در ســال ۱۲۸۵ خورشــیدی در نهضت 
مشروطه شرکت کرد. در ســال۱۲۹۳ از طرف اهالی 
شهرری و تهران نماینده غار و فشافویه )شهرری( در دوره 
سوم مجلس شورای ملی شد و همچنین در دوره های 
ششم و هفتم و چهاردهم به نمایندگی از مردم تهران، 
ری و حومه به سمت نمایندگی این مجلس انتخاب شد.

افتتاح بیمارستان فیروزآبادی
جالب این است که او در تمام این مدت حقوقی از مجلس 
نگرفت، مگر بــرای پرداخت مخارج ســاخت بناهایی 
ارزشمند با هدف رفع نیازهای مردم که یکی از مهم ترین 

آنها تأسیس بیمارستان فیروزآبادی برای مردم شهرری 
بود که در دوم آذر ســال ۱۳۱۳ شمســی افتتاح شد. 
داســتان از این قرار بود که فیروزآبادی تا دوره هفتم از 
حقوق نمایندگی  خود استفاده نکرد اما وقتی متوجه شد 
که اگر حقوق خود را دریافت نکند حقوقش به صندوق 
دولت برگردانده می شود، تصمیم گرفت برای پولی که 
در دوره های مختلف به او پرداخت شده مصرفی به نفع 
عامه پیدا کند و حقوق نمایندگی خود در این چهار دوره 
را صرف خرید باغ حرمت الدوله درشهرری به مساحت 
۵۲هزار مترمربع کرد که مریضخانه فیروزآبادی و بعدها 

بیمارستان فیروزآبادی در آن بنا نهاده و وقف شد.

لعنت بر کسی که تخلف نماید
ســردر معروف فیروزه ای رنگ مریضخانه فیروزآبای 
نیز کــه در زمــره آثار ثبت شــده میــراث فرهنگی 
اســت، در ضلع جنــوب شــرقی بیمارســتان واقع 
شــده و جمله معروفی نیــز بر آن نقش بســته »این 
مریضخانه وقف اســت بــرای فقــرا و رعایــا و غربا 
 و بیچــارگان. لعنــت بر کســی که تخلــف نماید.«

این انسان وارســته و بزرگ در آغاز با ساختن ۲ اتاق، 
درمان مریض ها را آغاز کرد و بعد روند تکمیل و توسعه 
کمی و کیفی بیمارســتان را همچنــان ادامه داد تا 
جایی که هنگام مرگش، مجهــز به ۶۰۰ تختخواب و 
درمانگاه و... و در زمره بزرگ ترین بیمارستان های کشور 
محسوب می شد که جز درمان بیماران، بعدها پزشکان 
و اســتادان بســیاری در آن پرورش یافتند و اکنون 
به عنوان یک بیمارستان جنرال تخصصی و درجه یک 
در شــهرری به ارائه خدمات درمانی می پــردازد و با 
دارابودن حدود ۱۰۰تخت ویژه آی سی یو، سی سی یو 
و پست سی سی یو به عنوان مرکز تخصصی بخش های 
ویژه قلب در شــهرری و جنوب تهران و تحت پوشش 

دانشگاه علوم پزشکی ایران است.

زهرا بلندیگزارش
روزنامه نگار
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 زلزله سوریه؛ بحران فراموش شده
 با گذشت 6روز از وقوع زلزله مرگبار در مرز ترکیه و سوریه

 جامعه جهانی هنوز بر سر چگونگی کمک به مردم آسیب دیده در سوریه دچار سردرگمی است

 مقام آمریکایی: 
روسیه نیمی از تانک های 
خود را از دست داده است

ارزیابی مقامات آمریکایی حاکی از آن اســت 
که ارتش روسیه در جریان جنگ اوکراین طی 
کمتر از یک سال گذشــته نیمی از تانک های 
سنگین خود را از دست داده است. این ارزیابی 
را مسلست والاندر، دستیار وزیر دفاع آمریکا 
در جلسه مجازی اندیشــکده »امنیت جدید 
آمریکا« عنوان کرده و در عین حال آمار دقیقی 

از تعداد این تانک ها ارائه نداده است. 
یورونیوز نیز بــه  نقل از یک گــروه تحقیقی 
هلندی که وضعیت تجهیزات نظامی روسیه 
را رصد می کند، گزارش داده است با گذشت 
حدود یک ســال از جنگ اوکرایــن بیش از 
۱۵۰۰تانک، معادل حدود نیمــی از ناوگان 
عملیاتی روسیه دیگر در اختیار مسکو نیست. 
بر اساس این گزارش، حداقل هزار تانک روسی از 
زمان شروع جنگ منهدم شده و ۵۴۴تانک دیگر 
نیز در اختیار نیروهای اوکراینی درآمده اســت. 
این در حالی اســت که همزمان آمریکا و آلمان 
و بعضی دیگــر از کشــورهای اروپایی تعهداتی 
را برای تحویل برخــی از تانک های مدرن خود 

اعلام کرده اند.

نقل قول

 خبر

وسعت 500کیلومترمربعی مناطق 
زلزله زده

رجــب طیــب اردوغــان، رئیس جمهــور 
ترکیــه: زلزلــه بیــش از ۵۰۰ کیلومترمربع 
در ترکیــه را تحت تأثیــر قرار داده اســت. 
امدادگران قهرمان حق بزرگی برگردن ما 
دارند. با یک فاجعه بزرگ روبه رو هستیم. 
درحال برنامه ریزی برای نوســازی صدها 
هزار خانه و زیرساخت ها در شهرهایی که 
در زلزله ویران شده اند، هستیم. )آناتولی(

معافیت تحریمی سوریه چهره آمریکا 
را تغییر نمی دهد

شــیخ نعیــم قاســم، معــاون دبیــرکل 
بــا  حــزب الله لبنــان: دولــت آمریــکا 
تحریم هــا و محاصــره ســوریه و ملــت 
این کشــور نشــان داد فاقد کوچک ترین 
معیارهای انســانیت اســت. لغــو موقت 
تحریم ها برای کمک  به مناطق زلزله زده، 
چهــره وحشــی آمریــکا را تغییــر نخواهد 

داد. )پایگاه خبری العهد(

فرانسه در اتحادیه اروپا شکاف 
ایجاد کرد

جورجیــا ملونــی، نخســت وزیر ایتالیــا: 
میزبانــی از رئیس جمهــور اوکرایــن در 
پاریس بدون حضور دیگر سران اتحادیه 
اروپا وحدت کشورهاي عضو اتحادیه اروپا 
را به مخاطره انداخته اســت. درست این 
بود که عکس زلينسکی با سران ۲۷ کشور 

عضو اتحادیه اروپا گرفته شود. )رویترز(

چرا جت های »تایفون« به کار 
اوکراین نمی آیند؟

ولودیمیر زلینسکی، رئیس جمهور اوکراین مذاکرات خود برای 
در اختیار گرفتن جنگنده های انگلیسی را افزایش داده است. 
آنگونه که هفته نامه گاردین گزارش داده اســت، تا قبل از آنکه 
زلینسکی سفر اخیر خود به اروپا را آغاز کند، لابی های اوکراینی 
تمرکز خود را روی در اختیار گرفتن جنگنده های F-16 آمریکا 
قرار داده بودند که 3هزار فروند از آنها در سراســر جهان فعال 
است. اما رئیس جمهور اوکراین در سفر خود به لندن از ریشی 
سوناک، نخست وزیر انگلیس درخواست هواپیماهای جنگنده 
»تایفون« کرد و ســاعتی بعد هم دفتر نخست وزیری انگلیس 

گفت وزیر دفاع را مأمور بررسی این درخواست کرده است.

در گــزارش گاردین هزینه هــر جنگنده تایفــون کمی بیش 
از 9۰میلیــون دلار و تعداد آنها در انگلیــس ۱37فروند اعلام 
شده است. همچنین گفته شــده که 3۰مورد از جنگنده های 
نسل اولیه تایفون قرار اســت تا سال2۰2۵ از کار کنار گذاشته 
شــوند. براســاس این گزارش، اوکراین برای دفاع از آســمان 
خود 2۰۰جنگنده درخواســت کرده که بسیار بیشتر از تعداد 
جنگنده های موجود در اختیار انگلیس است و این تعداد از نظر 

اندازه مشابه تعداد جنگنده های نیروی هوایی فرانسه است.
با این حال، گاردین در گــزارش خود به نقل از کارشناســان 
می نویسد که تایفون فاقد امکانات عملیاتی مورد نیاز اوکراین 
است. تایفون های نسل اول مناسب رویارویی با دیگر جنگنده ها 
در آسمان هســتند و برای مأموریت های پشتیبانی و بمباران 
زمینی که اوکرایــن برای مقابله با نیروهای روســیه نیاز دارد، 
کاربرد چندانی نخواهد داشــت. علاوه بر ایــن، جنگنده های 
تایفون کاملا فرسوده شــده اند و کمبود نیروی فنی و قطعات 
یدکی هم اکنون بزرگ ترین چالش استفاده از آنهاست. از سوی 
دیگر، آموزش خلبانان اوکراینی برای اســتفاده و کار با تایفون 
حدود 3ســال زمان خواهد برد. خلبانــان اوکراینی مجبورند 
ماموریت های خود علیه نیروهای روســی را در فاصله نزدیک 
به زمین انجام دهند، اما تایفون ها برای ارتفاعات و سرعت های 
بسیار بالا بهینه سازی شده اند و در عملیات های با ارتفاع پایین 

کارایی مناسبی نخواهند داشت.
در عین حال، احتمال ارســال جنگنده های غربی به اوکراین 
با واکنش تند روســیه مواجه شده و ســفارت روسیه در لندن 
درباره ارســال جنگنده به اوکراین هشــدار داده و گفته است 
این کار »عواقب نظامی و سیاسی برای قاره اروپا و کل جهان« 

خواهد داشت.

 یک پرواز جنجالی دیگر 
در آسمان آمریکا

کمتر از ۱۰روز پس از ساقط کردن یک بالن متعلق به چین در 
آسمان آمریکا که مقامات واشنگتن آن را بالن جاسوسی عنوان 
کردند، جان کربی، سخنگوی شــورای امنیت ملی کاخ سفید 
در نشســت خبری خود تأیید کرد که روز جمعه نیز نیروهای 
وزارت دفاع آمریکا یک شــیء در حال پرواز را در ارتفاع بالا بر 
فراز آب های سرزمینی نزدیک آلاسکا هدف قرار داده اند. کربی 
گفت که ســاقط کردن این شیء پرنده به دســتور جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا و توســط جنگنده های این کشور صورت 

گرفته است.

برخی گمانه زنی ها از احتمال پهپاد بودن شیء ساقط شده خبر 
می دهند، اما براساس گزارش آسوشیتدپرس، جان کربی صرفا 
گفته که اندازه این شیء در حد یک خودروی کوچک بوده است 
و سرنگونی آن به این دلیل صورت گرفته که یک تهدید جدی 
برای ایمنی پرواز هواپیماهای مســافربری به شــمار می رفت. 
شــیء مشــکوک در ارتفاع ۱2کیلومتری در حال پرواز بوده 
است. بسیاری از هواپیماهای تجاری و مسافربری نیز در همین 
ارتفاع پرواز می کنند. سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید 
همچنین افزود که مقامات واشنگتن هنوز نمی دانند که شیء 
مشکوک ساقط شده در مرز آلاسکا و کانادا دولتی و یا خصوصی 
بوده و هنوز مشخص نیست که این شــیء پرنده متعلق به چه 
کشوری است. البته این شیء براساس ارزیابی مقامات آمریکایی 
بدون سرنشین بوده است. جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا نیز 
در توضیحات کوتاهی به خبرنگاران، سرنگون کردن شیء پرنده 
ناشناس را موفقیت آمیز عنوان کرده، اما توضیح بیشتری درباره 
آن ارائه نداده است. جاســتین ترودو، نخست وزیر کانادا هم از 
همکاری سرویس امنیتی این کشور با همتایان خود در آمریکا 
در این زمینه خبر داده است. همچنین سناتور لیزا مورکوفسکی 
از آلاسکا، نیروهای ارتش را به خاطر سرنگون کردن این شیء 
در شرایط حساس تحسین کرده، اما همزمان نگرانی خود را از 
شناسایی دومین شی ء پرنده در آســمان آمریکا طی کمتر از 
۱۰روز اعلام کرد. کمتــر از ۱۰روز پیش نیز مقامات آمریکایی 
از سرنگونی بالن جاسوســی چین در حریم هوایی شمال این 
کشور خبر دادند و این موضوع به تنش در روابط چین و آمریکا 
 منجر شــد، تا آنجا که آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا سفر

از پیش برنامه ریزی شــده خــود به پکن را لغــو کرد. مجلس 
نمایندگان آمریکا هم روز پنجشنبه به اتفاق آرا قطعنامه ای را 
تصویب کرد که ورود بالن چینی به حریم هوایی آمریکا را نقض 

حاکمیت آمریکا عنوان و آن را محکوم کرد.

دریچه

جهان نما

شمار قربانیان زلزله در ترکیه 
از 25هزار نفر فراتر رفت

با آمار جدیدی که از زلزله اخیر 
ترکیه اعلام شده، این زلزله پس 
از زلزله سال ۱937، مرگبار ترین 
زلزله ۱۰۰سال اخیر این کشور 

بوده است.

قدرت زلزله معادل 5۰۰بمب 
هسته ای بود

دبیــرکل امور زلزلــه و کاهش 
خطــر اداره مدیریــت بلایای 
 طبیعی ترکیه اعلام کرده انرژی

آزاد شــده توســط زلزلــه 
7.8ریشــتری معــادل انرژی 
۵۰۰بمب اتمی بوده است. از روز 
دوشنبه، بیش از 2هزار پس لرزه 

ثبت شده است.

بازگشایی گذرگاه مرزی 
ارمنستان و ترکیه 

گذرگاه آلیکان در مرز ارمنستان 
و ترکیه پس از 3۵ســال برای 
ارسال کمک های بشردوستانه 
ارمنســتان بــه زلزلــه زدگان 
ترکیــه ای بازگشــایی شــد. 
ترکیــه در ســال ۱988 از 
طریق این گــذرگاه کمک های 
بشردوســتانه ای را برای مردم 
زلزله زده ارمنستان ارسال کرده 

بود.

اعزام پزشکان کوبایی به 
ترکیه و سوریه 

مقام هــای دولتی کوبــا اعلام 
کردند که 32پزشک را در قالب 
گروه امدادی به سوریه و ترکیه 

اعزام می کنند. 

خط خبر

»صادقانه بگویم؛ جهان سوریه را فراموش کرده است.« 
این بخشــی از اظهارنظر مدیــر برنامه های اضطراری 
سازمان بهداشــت جهانی اســت. زلزله مرگبار هفته 
گذشته علاوه بر بخش های گسترده ای از جنوب ترکیه، 
مناطقی از شمال سوریه را هم ویران کرده است. دولت 
سوریه اعلام کرده که تاکنون بیش از 3۵۰۰سوریه ای 
در این زلزله جان خود را از دســت داده اند. با این حال 
برآوردها بیش از این اســت و پیش بینی می شود آمار 

قربانیان به 6هزار نفر هم برسد.
»مایک رایــان«، مدیر برنامه های اضطراری ســازمان 
بهداشــت جهانی، با اشــاره به اینکه میلیون ها نفر در 
سوریه در میانه بحرانی فراموش شده گرفتار شده اند، 
گفته: »باید متوجه باشیم که ابعاد فاجعه اخیر، بسیار 
بزرگ است و حل وفصل آن آسان نیست. اگر تجهیزات 
در دسترس نباشــد، امدادگران نمی توانند کار خود را 
انجام دهند و این درســت مانند این اســت که از یک 
آتش نشان بخواهیم بدون شــلنگ آب با آتش سوزی 

مقابله کند.«
بشار اسد، رئیس جمهور سوریه نیز جمعه در بازدید از 
بیمارســتانی در حلب و محل آواربرداری زلزله ضمن 
اشــاره به تحریم های غرب که روند امدادرســانی به 
زلزله زدگان ســوریه ای را بیش از پیش دشــوار کرده، 
گفت: »غرب در حال سیاسی کردن وضعیت است. در 
رفتار غرب هیچ نشانی از انسان دوستی دیده نمی شود؛ 

در گذشته هم وجود نداشته، حالا هم وجود ندارد.« 
روند امدادرسانی به ســوریه در مقایسه با ترکیه بسیار 
کند است. آنچه روند امدادرســانی را در این کشور در 
مقایسه با ترکیه دشــوارتر کرده، علاوه بر تحریم های 
غرب، کنترل مناطق زلزله زده توسط گرو ه های مختلف 
است. بخشــی از مناطق تحت تأثیر زلزله، ازجمله شهر 
حلب، در کنترل دولت اســت که روند امدادرسانی در 
آنها آغاز شده اســت اما شمال و شــمال غرب سوریه 
میان ۴گروه به نسبت های مختلف تقسیم شده است. 
گروه های اپوزیسیون دولت بشار اسد، گروه تروریستی 
»هیأت تحریرالشام« وابســته به القاعده، گروه موسوم 
به »ارتش آزاد« مورد حمایــت ترکیه و کردها هریک 

مناطقی را تحت کنترل دارند.
به  گزارش الجزیره، زلزله دوشنبه گذشته، صدها هزار 
نفر را در سراسر مناطق بی خانمان کرده است. »هیمیار 
عبدالمغنی«، نماینده ســوریه در صنــدوق جمعیت 
ســازمان ملل متحد می گوید: »۵۰هزار نفر را اسکان 
داده ایم. این یعنی اینکه هم اکنــون صدها هزار نفر در 

این سرمای شدید در فضای باز می خوابند.«

گام هایی برای رفع موانع امدادرسانی
با گذشــت نزدیک به یک هفته از زلزلــه، گام ها برای 
امدادرســانی به مناطق زلزله زده سوریه کمی سریع تر 
شده اســت. در یکی از مهم ترین تحولات، دولت بشار 
اســد که پیش تر اعلام کرده بــود کمک های امدادی 
را تنها بــه مناطق تحت کنترل خود خواهد فرســتاد، 
اعلام کرده که مجوز ارسال کمک های بشردوستانه به 
تمامی بخش های کشور را صادر کرده است. »مارتین 
گریفیتس«، مسئول امور بشردوستانه سازمان ملل، این 
تصمیم دولت سوریه را گام مثبت و رو به جلو خوانده، 
اما همزمان تأکید کرده که زلزله زدگان ســوریه ای به 

کمک های بیشتری نیاز دارند. سازمان ملل همچنین 
اعلام کرده این ســازمان با هلال احمر سوریه و کمیته 
صلیب سرخ برای امدادرسانی به سوریه هماهنگی های 

لازم را انجام خواهد داد.
در این میان گروه های مخالف دولت ســوریه نیز اعلام 
کرده اند برای نخستین بار توانسته اند موافقت آنکارا را 
برای استفاده از گذرگاه های »باب السلامه« و همچنین 
کریدورهای دیگر در »الرای« به  دســت آورند. این در 
حالی اســت که در گذشــته )پیش از زلزله( مواردی 
وجود داشــته که با وجود اجازه دولت ســوریه برای 
ارســال کمک های بشردوســتانه به مناطق شمال و 
شمال غرب، گروه های مخالف دولت مانع از دسترسی 
مردم به کمک ها شــده و محموله های بشردوستانه را 
بازمی گرداندند. تا پیش از زلزله تنها مسیر مرزی برای 
ورود به استان ادلب در شمال غرب سوریه، گذرگاه »باب 
الهوی« در مرز میان سوریه و ترکیه بود که تقریبا تمام 
کمک های بشردوستانه حیاتی برای بیش از ۴میلیون 
نفر ســاکن در این مناطق از طریق آن ارسال می شد. 
ســازمان ملل و گروه های امدادی بارها درخواســت 
کرده بودند تا برای تســریع در روند ارسال کمک های 
بشردوستانه از مســیرهای بیشتری اســتفاده شود؛ 
درخواستی که به نظر می رســد گام های مؤثری برای 

اجرایی شدن آن برداشته شده است.
مانع بزرگ دیگر، تحریم های آمریکا علیه ســوریه بوده 
است. در پی افزایش انتقادها و درخواست های بین المللی 
برای لغو آنها به منظور امدادرســانی بــه زلزله زدگان، 
واشنگتن اعلام کرده که تحریم ها در مناطق زلزله زده 
را به مدت ۱8۰روز لغو می کند. »کرم شــعار«، محقق 
سوریه ای در گفت وگو با الجزیره با اشاره به اینکه معافیت 
آمریکا تأثیر مثبت اما محدودی بر روند امدادرسانی به 
سوریه دارد، می گوید: »این معافیت، ارسال کمک ها را 
آسان تر می کند. این معافیت بدان معناست که خیرین و 
سازمان های امدادی نیاز ندارند تا پیش از ارسال کمک ها 
به دنبال گرفتن اســناد و مجوزهای لازم برای این کار 
باشند. اما نکته اینجاســت که باید دید آیا شرکت ها و 
مؤسســات خصوصی حاضرند برای کمک به ســوریه 
پیشقدم شــوند یا خیر. چون اغلب مؤسسات همچنان 

نگران نقض قوانین مربوط به تحریم ها هستند و ترجیح 
می دهند که جانب احتیاط را رعایت کنند.« 

در این میان، روسیه و ایران ازجمله کشورهایی هستند 
که بیشــترین کمک ها را به سوریه ارســال کرده اند. 
پاکستان و هند نیز ازجمله کشورهایی هستند که علاوه 
بر کمک به ترکیه، کمک های بشردوستانه خود را برای 
مردم ســوریه نیز ارســال کرده اند. با این حال »بوثینا 
شعبان«، معاون رئیس جمهور سوریه، با انتقاد از رویکرد 
بی تفاوت کشــورهای غربی نســبت به تبعات انسانی 
زلزله در کشورش در مقایســه با ترکیه به خبرگزاری 
ســانا گفته: »چرا دولت های غربی با کشورها یکسان 
رفتار نمی کنند؟ اینجا دیگر مســئله، سیاست نیست، 

انسانیت است.« 

بازگشت سوریه به جامعه جهانی
به نظر می رســد که تحولات جهانی و منطقه ای پس از 
زلزله، از بازگشت دوباره سوریه به جامعه جهانی به ویژه 
جهان عرب حکایت دارد. روانه شــدن کمک های قابل 
توجه از ســوی کشورهای منطقه به ســوریه به اعتقاد 
برخی کارشناسان، می تواند پایان انزوای منطقه ای و روند 
بازگشت سوریه به صحنه جهانی را تسریع کند؛ به ویژه 
که بشار اسد جمعه در اقدامی غافلگیرکننده اعلام کرد 
با درخواست جامعه جهانی برای کمک به مناطقی که 
تحت کنترل دولت سوریه نیست، موافقت کرده است. 
دولت بشار اسد با وجود اصرارهای چند روز پیش خود 
مبنی بر اینکه تمام کمک های به ســوریه باید از کانال 
دولت این کشور انجام شود، جمعه در پاسخ به درخواست 
سازمان های امدادی اعلام کرد لازم نیست تمام کمک ها 
به سوریه از کانال دولت این کشور انجام شود؛ اقدامی که 

با واکنش مثبت جامعه جهانی روبه رو شد.
دویچه وله با اشاره به حمایت فزاینده کشورهای عربی 
از دولت ســوریه به ویژه پس از وقوع زلزله اخیر نوشته: 
»علاوه بر تماس تلفنی رهبران مصر، قطر، عمان، اردن، 
امارات، بحرین، لبنان، الجزایر و عراق با بشار اسد، اغلب 
این کشورها کمک های بشردوستانه  خود را روانه دمشق 
کرده اند که نشان می دهد مایلند بار دیگر سوریه را در 

میان خود ببینند.«

بهاره محبیگزارش
روزنامه نگار

توطئه صهیونیست ها برای حمله 
به بیت المقدس

پس از عملیات موفقیت آمیز یک 

رویداد
جوان فلسطینی در قدس اشغالی، 
میدل ایســت مانیتور به نقل از 
رسانه های عبری زبان گزارش داده که ایتمار بن 
گویر، وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی به 
نیروهای پلیس دســتور داده است تا برای حمله 
بزرگ به قدس اشــغالی در روز یکشــنبه آماده 
باشــند. یک روز قبل از این دستور، در روز جمعه 
حسین قراقع، جوان 3۱ســاله فلسطینی ساکن 
شــهرک عیســاویه در قدس اشــغالی اقدام به 
زیرگیری شهرک نشــینان با خودرو در ایستگاه 
اتوبوس محله راموت بیت    المقدس کرده بود که در 
نتیجه این عملیات حداقل 2صهیونیست کشته و 
7نفر دیگر زخمی شدند. بن گویر با انتشار بیانیه ای 
حمله برنامه ریزی شــده برای روز یکشــنبه را 
»سپردفاعی2« نامیده اســت. انتخاب این نام به 
حمله مشابه دو دهه پیش با همین نام در دوران 
آریل شارون، نخست وزیر وقت رژیم صهیونیستی 

مربوط اســت که در نتیجه آن 
ده ها شــهروند فلســطینی در 

کرانــه باختری به شــهادت 
رسیدند.

به نظر می رســد بن گویر با 
اعلام این حمله برنامه ریزی 

شــده درنظر دارد تا انتقادات 
علیه خود را کاهــش دهد. بن 

گویر به عنوان یکی از تندروترین 
وزرای کابینــه بنیامین نتانیاهو، 

روز جمعه وقتــی به محل عملیات 
جوان فلســطینی رفته بود با خشم 
شهرک نشینان تندرو روبه رو شد که 

او را به عدم عمل به وعده هایش برای سختگیری 
بیشــتر علیه فلســطینی ها متهــم می کردند. 
شــبکه ۱2تلویزیون اســرائیل گزارش داده که 
شهرک نشینان، بن گویر را هنگام حضور در محل 
عملیات روز جمعــه دشــنام داده و او را وزیری 

ناکارآمد و ترسو خواندند.
با شــروع به کار کابینه به شــدت تندرو نتانیاهو، 
اوضاع در کرانه باختری به شــدت ملتهب شده و 
تنش ها بیش از گذشته افزایش یافته است. مرکز 
فلسطینی معطی در گزارشــی اعلام کرده که در 
بازه زمانی 3تا 9فوریه یعنی حدود ۱۰روز گذشته 
7فلسطینی به شهادت رســیده اند، همزمان نیز 
۴صهیونیست در عملیات های فلسطینیان زخمی 
شده اند. در عین حال حجم تلفات صهیونیست ها در 
عملیات نیروهای فلسطینی طی کمتر از دو ماهی 
که از ســال جدید میلادی می گذرد، قابل توجه 
است. مرکز معطی گزارش داده است که از ابتدای 
سال جاری تاکنون ۱۰صهیونیست در عملیات های 
فلسطینیان به هلاکت رسیده اند. طبق 
این گزارش، از ابتدای ســال جاری 
۱۵9عملیــات تیرانــدازی و 
درگیری مســلحانه در کرانه 
باختــری و قدس اشــغالی 
ثبت شــده اســت. یکی از 
بارزتریــن ایــن عملیات ها، 
عملیات شــهادت طلبانه شهید 
خیری علقم، جوان فلســطینی 
ساکن قدس حدود، 3 هفته پیش 
در روبه روی یک کنیســه بود که 
7صهیونیســت طــی آن عملیات 
کشته و ۱2نفر دیگر زخمی شدند.
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گرینویچ

سفر در زمان
با واگن های مجلل 

واگن های لوکس قطارها، از قدیم یکی از مجلل ترین روش های 
سفر برای عاشقان گردش بوده اما اگر خود واگن ها مقصد سفر 
باشد چه؟ در تایلند، برخی از واگن های بسيار قدیمی که دهه ها 
یک گوشه خاک می خوردند، اخيرا به هتل هایی متفاوت تبدیل 

شده اند که مسافران را از سراسر دنيا به خود جلب می کنند.
صنعت حمل ونقل ریلی در تایلند حدود 120ســال قدمت 
دارد و حالا ایــن واگن ها، به ســبک دوران قدیم، بازطراحی 
شده اند. نه فقط واگن ها، بلکه پارکی که این واگن ها در آن قرار 
دارند هم پنجره ای به ابتدای قرن گذشته است و همه  چيز این 
محوطه بزرگ، مسافران را در زمان به عقب می برد. ایستگاهی 
که در این محوطه بازســازی شــد ه ، درســت به سبک قرن 
گذشته است و جزئيات در طراحی آن چنان رعایت شده که 
مسافران را حيرت زده می کند. با این حال، اصل کار در واگن ها 
انجام شده، ولی در قسمتی از واگن توجه به جزئيات، چنان 
 دقيق و موشکافانه است که مسافران واقعا احساس می کنند
به ابتدای قرن نوزدهم بازگشته اند. از صندلی های چوبی گرفته 
تا لوسترهای قدیمی، همه  چيز در این واگن های مجلل، یادآور 

گذشته است و احساس سفر در زمان را به مسافران می دهد.
محلی هم کــه این هتل مجلل ســاخته شــده، منطقه ای 
منحصربه فرد در تایلند اســت. پارک ملی خائویایی، یکی از 
تفرجگاه های محبوب بين خود تایلندی هاست اما مسافران 
خارجی  که بيشتر به مناطق ساحلی علاقه دارند، از آن چندان 
اطلاعی ندارند؛ ولی حالا مقامات گردشگری تایلند اميدوارند 
که با احداث این هتل مجلل و منحصر به فرد، مسافران خارجی 

هم به این پارک جلب شوند.
ساخت این هتل، با مصائب لجستيک و مالی زیادی مواجه بوده 
است؛ از انتقال واگن های سنگين و قدیمی به منطقه گرفته تا 
پيداکردن و حتی ساختن آیتم های کلاسيک در آنها، طراحان 
این هتل دردسرهای زیادی داشته اند اما انتظار این است که 
استقبال زیاد از این مجموعه، پاداش خوبی به این سختی ها 

بدهد و درآمد خوبی را درپی داشته باشد.
پيش بينی می شــود این محوطه و واگن های لوکس هتلی 
آن، یکی از جذاب ترین مقاصد گردشــگری در ســال جدید 

ميلادی باشد. 

حافظ

به خط و خال گدايان مده خزينه دل
به دست شاهوَشی دِه که محترم دارد

شــد 2 هفته که زلزله خوی، عده زیادی از هموطنانمان را آواره 
کرده و موجب ویرانی بســياری از منازل مسکونی و ساختمان ها 
شده است. احتمالا به لطف رسانه ها از روزی که زلزله 5/9ریشتری، 
خوی را لرزاند، از احوالات مردم این دیار خبر دارید و می دانيد که 
برف و ســرما، شرایطشــان را وخيم تر کرده و چادرهای امدادی 
هم نمی توانند جلوی سرمای استخوان سوز این روزها را بگيرند. 
با اینکه نيروهای امــدادی و جهادگران بــرای تامين مایحتاج و 

همچنين امدادرسانی به مردم زلزله زده اقدامات مختلفی انجام 
دادند، اما با توجه به گســتره مناطق زلزله زده و با وجود خدمات 
ارائه شده، باز هم نيازهای مردم رفع نشده است. زندگی در چادر 
با توجه به برودت شدید هوا در شــب ها و نيز کمبودهای مختلف 
ازجمله وسایل بهداشتی، مواد غذایی و اقلام گرمایشی از مهم ترین 
مشکلات مردم در خوی است. خوشبختانه مثل هميشه گروه های 
داوطلب مردمی در این مواقع بــه کمک زلزله زده ها می آیند و در 

نشانه خوب

انجامش بده

بهم گفت: »تا حالا شکار رفتی؟« 
گفتم »نــه.« گفــت: »من قبلا 
می رفتم، ولی دیگه نمی رم، آخرین باری که شــکار رفتم، 
شکار گوزن بود، خيلی گشــتم تا یه گوزن پيدا کردم. من 
بهش شليک کردم، درست زدم به پاش، وقتی رسيدم بالای 
سرش هنوز جون داشــت، نفس می کشيد و با چشم هاش 
التماس می کرد، زیبایی اش مســخم کرده بود، حس کردم 
که می تونه دوست خوبی واسم باشــه، می تونستم نزدیک 
خونه یه جای دنج واسش درست کنم. اما خوب که فکرکردم 
فهميدم که این جوری اون گوزن واسه هميشه لنگ می زنه 
 و هروقت من رو ببينه یاد بلایی می افته که ســرش آوردم؛ 
از نگاهش فهميدم بزرگ ترین لطفی که می تونم در حقش 
بکنم اینه که یه گلوله صاف تو قلبش شليک کنم.« بعدش 
گفت: »تو هيچ وقت نمی تونی با کسی که بدجور زخميش 

کردی دوست باشی.« 

روزبه معین

قهوه سرد آقای نويسنده
بوک  مارک

دهه مبارک فجر به پایان رسيد و همانطور که احتمالا اطلاع دارید جشنواره فيلم و 
تئاتر فجر هم به اتمام رسيد و برندگانشان مشــخص شدند، اما خبر خوب این است 
که جشنواره تجسمی فجر هنوز تمام نشــده و تا پایان این هفته - 28بهمن - برقرار 
 اســت. در پانزدهمين جشــنواره هنرهای تجســمی فجر که به ميزبانی مؤسسه 
فرهنگی و  هنری صبا تهران برگزار می شود، قرار است 440اثر هنری در رشته های 
نقاشی، تصویرسازی، کارتون، عکاسی، خوشنویسی، طراحی، گرافيک، مجسمه سازی 
و مينياتورســازی در بخش اصلی »طوبای زرین« و همچنيــن بخش های جنبی با 
عنوان کيوریتوری کاریکاتور و پوستر، قله ها و تجسم هنر با هم رقابت  کنند. نمایش 
آثار منتخب هنرمندان حاضر در پانزدهمين جشنواره هنرهای تجسمی فجر هم تا 

28بهمن جاری ادامه خواهد داشت. 
حالا اگر مایل به دیدن این نمایشــگاه هســتيد و خودتان هم دستی بر آتش دارید، 
می توانيد همه روزه از ســاعت 10 تا 18 به خيابان ولی عصر)عج(، نرسيده به خيابان 

طالقانی، فرهنگستان هنر، مؤسسه فرهنگی و هنری صبا مراجعه کنيد.

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

يوزپلنگ ها به خانه بازگشتند
»آذر« و »تــوران« 2 تولــه یوزپلنگی که 
توســط یک دامدار در منطقه توران پيدا 
شدند، حالا حســابی توجه رســانه ها و 
مردم را به خودشــان جلب کرده اند و اداره 
محيط زیست استان ســمنان هم مرتب 
مردم را از حال این توله یوزها باخبر می کند. 
در خبرهای تازه ای که از این اداره رســيده، آذر و توران بعد از دریافت 
نخستين واکسن 10 هفتگی و مراحل ایمن سازی، حالا به سایت تکثير 
در اسارت پارک ملی توران معرفی شدند تا بقيه مراحل رشد را طی کنند. 
 مدیرکل حفاظت محيط زیست استان ســمنان در این باره گفته که از
11 آذرماه تاکنون اقدامات مناسبی درخصوص پرورش و تغذیه ازجمله 
شيردهی دستی شده است و هر 2 توله یوزپلنگ به مرحله گوشتخواری 
رسيده اند و پس از طی مراحل رشد و رسيدن به بلوغ، می توانند به همراه 
»ایران« ماده یوزپلنگ دیگر این سایت پشتيبان خوبی برای تکثير و 
زادآوری باشند. این مسئول همچنين اضافه کرده که 70 درصد از فعاليت 
محيط زیست به حفظ زیستگاه های یوزپلنگ معطوف شده و حفاظت از 
زیستگاه، فراهم کردن شرایط بلوغ و تکثير در اسارت این گونه در خطر 
انقراض در اولویت است. برای آنهایی که هنوز آذر و توران را نمی شناسند 
هم بگویيم که این دو توله یوزپلنگ آذر ماه امسال در منطقه توران در 
شهرستان شاهرود در شرق استان ســمنان پيدا و زنده گيری شدند و 
حفاظت محيط زیست بلافاصله بعد از اطلاع از موضوع، توله ها را به محل 
زنده گيری برگرداند تا شاید مادرشان پيدا شود، اما این اتفاق نيفتاد و 
به علت سردی هوا، توله ها به پاسگاه محيط بانی برگردانده شدند و حالا 
هم تحت نظر اداره محيط زیست هستند و با طی کردن بقيه مراحل رشد، 

اميد است که خطر انقراض این گربه  سان ارزشمند رفع شود.

حذف کاغذبازی برای کارآفرينان 
بوروکراسی اداری یا همان روند فشل اداری و 
کاغذبازی های مرسوم در سازمان ها هميشه 
سوژه بوده و از این اتاق به آن اتاق پاسکاری 
شدن و داشتن انواع و اقسام مدارک همراه 
با چند فتوکپی از همه آنها، کابوسی است 
که ارباب رجوع باید با آن روبه رو شود. البته 
چند سالی است که وعده برچيده شدن این روند عجيب داده می شود و 
از حق نگذریم، کارهایی هم در این زمينه انجام شده اما هنوز هم هستند 
سازمان و اداره هایی که روندشان را تغيير نداده و همچنان مردم را اسير 
این سيکل معيوب می کنند. اما خبر خوب این اســت که وزیر اقتصاد 
در نشســت خبری با خبرنگاران، گفته: 980 قاعده اضافی و سليقه ای 
دستگاه ها به تازگی از فرایند صدور مجوز ها حذف شده است و حدود 230 
هزار کارآفرین توانسته اند بدون حضور در دستگاه و ارگانی، از درگاه ملی 
ثبت مجوز ها، مجوز کسب وکار خود را دریافت کنند. همچنين آقای وزیر 
اضافه کرده که برای رفع بقيه شروط دست و پاگير، لایحه ای تهيه کرده اند 
که به زودی در هيأت دولت مطرح می شود. به هر حال حالا که همه  چيز در 
راستای اینترنتی شدن است، ما هم از قافله عقب نمانده ایم و گرفتن مجوز 
آن هم به صورت اینترنتی و از درگاه ملی ثبت مجوزها، شروع خوبی است 

و می تواند کارها را تسریع کند.

زندانی زنبوردار
بدشانسی در زندگی همه ما اتفاق می افتد، 
ممکن است در کاری شکســت بخوریم، 
اموالی که برایش سال ها زحمت کشيده ایم 
را از دســت بدهيم و خلاصه زندگی روی 
ناخوشش را نشانمان بدهد، اما مهم این است 
که این بدشانسی از پا نيندازدمان و بتوانيم 
دوباره روی پاهایمان بایســتيم و زندگی مان را بسازیم.  دانيال والی زاده 
مرادی، یکی از این آدم هاست که بعد از یک بدشانسی بزرگ، از زندگی 
شکست نخورد. زنبوردار خرم آبادی که سال 93 زنبورداری را شروع کرد و 
بعد از یک سال زنبوردار نمونه شد، اما سيل سال 97 مسير زندگی اش را در 
پيچ وخم هایی انداخت. بارندگی شدید، بيماری و آلودگی ها باعث ازبين 
رفتن زنبورها شد و در این ميان، چک امانتی که از روی اعتماد به دوستش 
داده بود، کيفری شد و او به زندان رفت. تمام سرمایه، خانه و کارگاهش را 
از دست داد، خودش ماند و 975 ميليون تومان چک برگشتی؛ او اما نااميد 
نشد. توانست از جنبه کيفری خود را تبرئه و شروع به پرداختن قسط کند. 
دانيال معتقد است مجموعه زندان او را احيا کرده است. او مدارک و پرونده 
زنبورداری اش را به زندان می دهد و آنها با او قرارداد زنبورستان می بندند. 
به او بها می دهند و به چشم فرصتی برای زندانيان می بينندش. سال 98 
صفر تا صد چرخه زنبورداری را در زندان به راه می اندازد. نيروی زندانی و 
مزارعی را در اختيارش می گذارند و هرچه می خواهد می خرند و نهایتا او 
به عنوان مددکار نمونه ترویج انتخاب می شود. دانيال کار را با 2 نفر شروع 
کرد اما حالا امکان اشتغال حدود 100 نفر را فراهم کرده است و دارد روی 

خوش زندگی را می بيند.

غوغای خیرين در ايذه
خيران مدرسه ســاز که هر سال آستين بالا 
می زنند و در گوشــه وکنار این کشور پهناور 
برای بچه ها مدرســه می ســازند، در همين 
چند روز گذشــته به مناســبت دهه فجر در 
شهرستان ایذه 3 مدرســه افتتاح کرده اند. 
یکی از این مدارس، یک مدرســه 2 کلاسه 
به نام برکت است که با مشــارکت بنياد برکت در روستای آزادگان سرچاه 
دپک بخش سوسن این شهرســتان افتتاح و به آموزش و پرورش تحویل 
داده شده است. اعتبار ساخت این مدرسه 10 ميليارد ریال است که سهم 
 خيرین در این پروژه 2 ميليارد ریال بوده اســت. همچنين یک دبيرستان

6 کلاسه به نام زنده یاد مرحومه شهرت گلابی با زیربنای 450 مترمربع و 
با اعتبار 50 ميليارد ریال - که سهم خيرین 10 ميليارد ریال است - در این 
شهرستان بهره برداری شد. یک مدرســه 3کلاسه نيز به نام شهيد دهراب 
صفایی پور در روستای پرچستان علی حسين افتتاح شد که اعتبار ساخت 
این مدرسه هم 7ميليارد و 500 ميليون ریال بوده که سهم خيرین در این 
پروژه 3ميليارد و500 ميليون ریال است. البته این را هم بگویيم که امسال در 
شهرستان ایذه 28 پروژه مدرسه سازی  با 77 کلاس درس ساخته و تحویل 
داده شده و 31 مدرسه با 85 کلاس درس هم در دست ساخت است. ضمن 
اینکه 57 درصد مدارس سنگی شهرستان های ایذه و دزپارت با مدارس ایمن 
و مستحکم جایگزین شده اند و تاحالا 217 کلاس درس سنگی در استاندارد 
 ایمن و مستحکم تحویل داده شده و یا در دست اجر است که خوشبختانه این

 روند  ادامه دار است. 

کنار نيروهای هلال احمر و دیگــر گروه های جهادی، تا جایی که 
از دستشان برمی آید، نيازهای این مردم را برطرف می کنند. یکی 
از این گروه های مردمی که این روزها با نام پویش »در خوی برف 
می بارد« مشغول جمع آوری کمک به زلزله زدگان خوی است، گروه 
تئاتری هامون است که مدیریت آن را هادی حجازی فر، بازیگر و 
کارگردان محبوب که خودش  زاده شــهر خوی و اهل آذربایجان 
است، برعهده دارد. تماشاخانه »هامون« هم که در خيابان فلسطين 
جنوبی، بين خيابان انقلاب و شهدای ژاندارمری قرار گرفته، مکانی 
شــد برای جمع آوری این کمک های مردمی. چادر، پتو، بخاری 
برقی، پوشک بچه، پد بهداشتی، شير خشک، غذای آماده و جيره 
خشک چيزهایی هستند که زلزله زدگان بيش از هر چيز به آن نياز 
دارند و گروه هامون این اجناس را جمع آوری کرده و به خوی ارسال 
می کند. این را هم بگویيم که هادی حجازی فر از همان روزهای اول 
وقوع زلزله، برای کمک به مردم در تکاپو بود و حالا هم با برپایی این 

پویش، به نوعی به مردم زادگاهش ادای دین می کند.
پيش از این هم هنرمندان و چهره های ورزشی و سياسی هنگام 
وقوع زلزله در خطه آذربایجان، کرمانشاه و ... برنامه هایی را برای 
حمایت از هموطنان زلزله زده تدارک می دیدند که شاخص ترین 
آن، اقدامات گســترده آنان برای حمایت از هموطنان زلزله زده 
بم بود که ســال 86 اتفاق افتاد و جمع بزرگــی از هنرمندان در 
 خانــه هنرمندان ایران گرد هــم آمدند و کمک هــای مردمی را

جمع آوری کردند.

آیه سوری...
»رامی الســيد«، اميد را به تصویر 
کشــيد؛ چيزی که مردم زلزله زده 
سوریه، ترکيه و همه مردم جهان در 
این هجوم و هراس زلزله به آن نياز 
داشــتند. این اميد کوچکِ بزرگ، 
»آیه« نام گرفــت  که به زبان عربی 
به معنی »نشانه خدا« است. آیه را 
وقتی از زیرآوار زنده بيرون آوردند 
که هنوز بنــد ناف او بــه مادرش 
متصل بود و از مادری که دیگر جان 
نداشت. این نوزاد و خانواده اش در 
شمال ســوریه در شهر جندریس 

زندگی می کردند.
هراس، جست وجو، انتظار و انتظار 
و انتظار و شادی از یافتن این نوزاد 
گرچه با تلخی از دســت دادن پدر، 
مادر و 4برادر و خواهرش درآميخت، 
اما یک بار دیگر یــادآوری کرد که 
زندگــی گاهــی در اوج نااميدی، 
نور و نشــانه هایی برای ادامه دارد.

هم اکنــون تنها سرپرســت آیه، 
عموی او، صلاح  البدران اســت که 
 پس از طــی شــدن دوره بحرانی

آیه در دســتگاه انکوباتور، او را به 
محل زندگي خودش برده اســت. 
اما خانــه عموی آیه نيز در شــهر 

جندریــس، واقع در شــمال غرب 
ســوریه ویران شده اســت. او به 
آسوشــيتدپرس  خبرگــزاری 
می گویــد: »مــن و خانــواده 
11نفره ام زنده هســتيم و اکنون 
در چادر زندگی می کنيم.« او ادامه 
می هد:»بعد از زلزله سوریه، دیگر 
کسی نمی تواند در خانه اش زندگی 
کند و فقــط 10درصد از خانه های 
اینجا برای زندگی امن هســتند.« 
نيروهــای امــدادی، بعدازظهــر 

دوشنبه گذشــته، پس از گذشت 
بيش از 10ســاعت از وقوع زلزله 
ســوریه و ترکيه، در حال حفاري 
ســاختمان 5طبقه محل زندگی 
آیه و خانواده اش، او را پيدا کردند. 
آیه زیــر بتن مدفون شــده بود اما 
هنوز بــه بندناف مــادرش، » افرا 
ابوهادیه« متصل بود و همين او را 
زنده نگه داشته بود. او به سرعت به 
بيمارستان شهر »عفرین« منتقل 
شد. دکتر هانی معروف، متخصص 

اطفال بيمارستان جهان در عفرین 
درباره وضعيت تولد و حال عمومی 
آیه می گوید: »وقتی پتوی نوزاد را 
کنار زدم، بدنش آبی و اندام های او 
کبود بودند. اصلا نمی دانستم زنده 
است یا نه؟ سپس نبض ضعيف او 
را حس کردم. او را داخل دســتگاه 
گذاشــتيم و صبر کردیــم تا گرم 
شــود و محلول گلوکز و کلسيم به 

او متصل کردیم.« 
او ادامــه می دهد: »می دانســتم 

احتمالا ابوهادیه، مادر آیه، او را به 
دنيا آورده و سپس جان سپرده. ما 
نام او را آیه گذاشــتيم تا نوزاد تازه 
متولدشده، صدایش نکنيم. وضعيت 
او روزبه روز درحال بهبود اســت و 
برخلاف تصور و نگرانی ما، ستون 
فقرات او آسيب ندیده است. یک زن 
داوطلب، هر روز به او شير می دهد 
و به این ترتيب آنتی بادی های مورد 
نياز در اختيار آیه قــرار گرفته و از 
طرفی حس تماس با پوست انسانی 
که برای رشد جسمی و روانی نوزاد 

لازم است، فراهم می شود.«
این پزشــک دربــاره واکنش های 
آیه نيز می گویــد: »من و کارکنان 
پرســتاری، کنــار انکوباتــور او 
می نشســتيم و وقتی خواب بود، 
تماشــایش می کردیــم. وقتــی 
صدایش می زدیم، دســت هایش 
را تکان می داد.« مردم بســياری از 
سراسر جهان، خواهان آیه هستند 
و دوســت دارند این نشــانه خدا، 
نشــانه اميد و زندگی را به فرزندی 
قبول کنند. نام آیــه را باید در کنار 
»ملداآدتاس« گذاشت؛ چرا که او 
نيز پس از گذشت 80ساعت از وقوع 
زلزله ترکيه، زنده از زیر آوار بيرون 
آورده شد و پدرش شادمانه، ميان 
اشک و لبخند او را در آغوش کشيد.

مهتاب خسروشاهی

تجسم خوب صبا

عکس ها: همشهری/ محمد عباس نژاد

 برف و آوار و مصیبت آمد اما مهربانی و
همدلی، همچنان جاری  است. 
عکس ها: مهران نظرزاده 
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 »پروانه های بی نشان« 

روایت زندگی 14همسر جانباز

دعای مادر، گرمی 
زندگی ام شد 

کتاب »پروانه های بی نشــان« روایت زندگی 
14همسر جانباز قطع نخاعی استان یزد است 
که به قلم طوبی زارع و توسط انتشارات چشم 
و چراغ به چاپ رســیده اســت. طوبی زارع 
در این کتاب با قلمی دلنشــین و به ســبک 
داستانی، به شرح صبر زینبی این زنان ایثار گر 
پرداخته و کتاب را به چشــم به راه ترین زن 
سرزمین، مادر سردار بی نشــان، حاج احمد 
متوسلیان یزدی تقدیم کرده است. در فصل 
هشتم این کتاب با عنوان »این نامه را برای تو 
می نویسم...« فرحناز پورفلاح، همسر جانباز 
غلامرضا زارع چاه سرخی در نامه ای خطاب به 
دخترش زهرا، ماجرای خواستگاری، ازدواج 
و زندگی ساده و صمیمی با یک جانباز را بازگو 
می کنــد. او از انتخاب درســت و عاقلانه ای 
می گوید که آغازگر زندگی عاشقانه او با یک 

جانباز شد. در بخشی از این نامه می خوانیم: 

کم کم همه فهمیده بودند من چقدر نظامی ها را 
دوست دارم. بزرگ تر شدم و این عشق در من ریشه 
گرفته بود. ساعت هایی که به ظاهر با نخ و سوزن و 
پارچه تمرین خیاطی می کردم، تمام فکرم این بود 
چطور می شود من هم مثل رزمنده ها وارد جبهه 
شوم. می دانســتم آرزوی دوری است. جو خانواده 
مذهبی ما اصلًا اجازه این کار را به من نمی داد، اما 
بارها تصاویر امدادگرهای خانم را دیده بودم. پای 
تصاویر بیمارستان خرمشهر و تلاش پرستارها برای 
حفظ جان رزمنده ها، چه حســرت ها که نخورده 
بودم. پرستاری از مجروحان، اوج آرزوی من بود. آن 
روزها نخستین خواستگارم جانباز بود، حس کردم 
خدا تمام دعاهای من را شنیده است اما مادربزرگم 

محکم ایستاد که دخترجان احساساتی نشو!
زمزمه های خواستگار جانباز که به گوشم رسید، 
خاله جان کنارم نشست و گفت: عزیز خاله؛ خودت 
صاحب اختیاری، خودت باید عمری زندگی کنی. 
داشــتم حرف های خاله را نگفته می خواندم که 
زندگی با جانباز سخت است و دقت کن... اما ناگهان 
گفت: »می دانی خدا چه اجر و ثوابی توی این مسیر 
گذاشته است؟ می دانی هر لیوان آبی که به دست 
همسر جانبازت بدهی چقدر خدا خوشش می آید؟«

نگاهم را به پیچ و تاب گل های قالی دستباف انداختم 
و گفتم: »خدا خودش می داند کــه برایم افتخار 
است همسر جانباز شوم اما مادرم مخالف است.« 
برق شادی در چشمان خاله خانم خانه کرده بود. 
بلند شد و گفت: »اگر قسمتت باشد، می شود.« و 

قسمت شد.
حتی وقتی مادربــزرگ به من گفــت: »دخترم 
نگاه کــن؛ داری یک جانبــاز را انتخاب می کنی! 
نمی خواهیم خدا نکرده به اجبار باشــد، شــاید 
مشکلاتی پیش بیاید، شــاید هیچ گاه بچه ای بر 
دامنت سبز نشود!« با همه خجالتی بودنم، نمی دانم 
این شهامت کجا در من شکفت. لبخند زدم و گفتم: 
»همه اینها را می دانم، من افتخار می کنم همسر 
مردی شوم که در راه دفاع از اسلام و کشور جنگیده 
است و حالا جانباز است، خدا اگر بخواهد فرزند هم 
می دهد، همه  چیز با خداســت من به دستان خدا 

ایمان دارم.«

من و قضاوت های اطرافیان 
پدرم حرفی نداشت و راضی بود. مادر هم با اینکه 
پیش ترها با ازدواج با جانباز مخالف بود اما لبخندی 
حاکی از رضایت داشت. دستانش را بالا برد و فقط 
برایم دعا کرد؛ دعای مادر، گرمی زندگی ام شد. چند 
روز بعد، من بودم و سفره عقد ساده ای! از ساده هم 
ساده تر، آیینه شمعدانم نه از آب طلا بود، نه از جنس 
نقره، حتی چوبی هم نبود. آینه کوچک گردی بود 
با دو شمع ساده در کنارش و قرآن! همین و بس، 
اما همین آینه برایم انعکاس زیباتری از اتفاقات را 

همراه داشت.
گاهی فکر می کنم ما آدم هــا برای خودمان قانون 
دست و پاگیری درست کرده ایم. همان سفره چه 
صفایی داشت! حالا من بودم و غلامرضا و ویلچری 
که به ســختی تکان می خورد. من و قضاوت های 
مهربان و نامهربان اطراف اما هرکس زندگی ما را به 
تماشا می نشست، جز آفرین و آرزوی خوشبختی 
حرف دیگری نداشت. زندگی که سادگی و عشق به 
خدا در آن سرلوح باشد، بی شک رشک برانگیز است. 
خیلی زودتر از اینکه فکر کنم صدای گریه تو در خانه 
پیچید، زهرا جانم! تو گریه می کردی، اما لبخند را به 
لب من و پدرت نشانده بودی، خانه با وجود تو گرم تر 
شده بود و من هر روز مقاوم تر از قبل، زندگی را ادامه 
می دادم. پلک باز کــردم و برادرانت محمد امین و 
ابوالفضل را در کنار خود دیدم. یعنی دست خدا را 
دیدم که اگر بخواهد، بی شک می شود. شب ها یا از 
بی خوابی های شماها بیدار بودم یا از ناله های پدرت. 
یادگار جنگ، همان ترکش هایی بود که نزدیک قلب 

و سینه اش جاخوش کرده است.
20سال از زندگی ما می گذرد اما هر روز حس 
روز اول را دارم. حس همان لحظه ای که بدون 
اینکه رفته باشم گل بچینم، به عاقد بله را گفتم. 
من دنبال اجر و ثواب بودم و تحمل همه دردهای 
زندگی، اجری دارد وصف ناپذیر. زهرا جانم! همه 
اینها را برایت نوشتم تا کمی از اندوهت کم شود.

 من با افتخار همه جا می گویم خداوند به من توفیق 
داده است همسر جانباز قطع نخاعی شوم. تو هم 
فرزند کسی هســتی که تمام خاطرات جوانی اش 
از دل سنگرهای جنوب است. او عطر همرزم های 
شــهیدش را دارد فرزنــدم! پدرت اگــر به ظاهر 
ویلچرنشین است، اما روزگاری همسفره با شهیدانی 

بوده است که در آسمان ما را به نظاره نشسته اند... .

شهره کیانوش رادیادداشت
روزنامه نگار

تلگرافی كه پس از شهادت رسيد
پای صحبت های  مادر شهید عباس زال

اگر چه 36ســال از شــهادت پسرش 
عباس می گذرد اما هنــوز هم وقتی از او 
صحبت می کند بغــض دارد. با وجود این 
آنچنان باصلابــت از ابوالفضل و عباس- 
فرزندانش- که اولی جانباز است و دومی 
شهید شــده، یاد می کند که گویی هیچ 
اتفاقی برایشــان نیفتاده اســت. رقیه 
خنده،  مادر شــهید عباس زال اســت؛ 
شهید 16ساله ای که در عملیات کربلای5 
به شهادت رسید و حالا نام او بر شناسنامه 
برادر کوچک ترش حک شده تا همیشه نام 
عباس در این خانه صدا زده شود. خاطرات 

این مادر از فرزندانش را بخوانید.

سن و ســالی از او گذشــته و مرور خاطرات 
گذشــته چندان هم برایش ساده نیست اما 
وقتی صحبت از پســرهای دلیرش می شود 
ســر ذوق می آید و می گوید:»خــدا لیاقت 
مادری 9فرزند را به من عطا کرده. ابوالفضل 
پسر اول و عباس فرزند دوم ام بود؛ یکی در راه 
خدا مجروح شد و دیگری شهید. امیدوارم آن 
دنیا شــفاعتم کنند. عباس از همان کودکی 
کمک حال من بود. من بعد از عباس 2پسر 
و 2دختر دوقلو به فاصله 2سال از هم به دنیا 
آوردم که اگر کمک های عباس نبود شــاید 
شرایط برایم ســخت تر از آن چیزی می شد 
که بود. منــزل ما در طبقه ســوم یک خانه 
در منطقه فــلاح تهران بود و مــن با وجود 
این تعداد بچه نمی توانســتم هم به کارهای 
خانه برســم و هم آشــپزی کنم. اما عباس 
بدون اینکه من درخواستی از او داشته باشم 
معمولا نمی گذاشت من اتاق ها را جارو بزنم و 
بعضی روزها هم راهرو و پله ها را به جای من 

دستمال می کشید و تمیز می کرد.«

گریه برای ثواب نمازش!
حاجیه خانم رقیه خنده بــا افتخار از ایمان 
فرزندانش یــاد می کند و معتقد اســت اگر 
آموخته هــای پــدر مرحومش نبود شــاید 

فرزندانــش الان بــه این درجــه از معنویت 
نمی رســیدند؛ »پدر من پیش نماز مســجد 
در روســتایمان در حوالی زرنــد بود و ما هم 
از همان کودکی و با دیدن مــادر و پدرم یاد 
گرفته بودیم که نمازمان را اول وقت بخوانیم و 
حتی قبل از رسیدن به سن تکلیف به خواست 
خودمان، روزه بگیریــم. همین اهمیت دادن 
به نماز خواندن من و پدرش باعث شــده بود 
که بچه هایمان از کودکی ما را ببینند که سر 
وقت نماز می خوانیم و ایام ماه رمضان و برخی 
روزهایی که روزه گرفتن در آن مستحب است 
را روزه می گیریم. همین شد که بچه هایمان 
هم به این کار تشویق می شدند. عباس هم از 
4ســالگی بدون اینکه ما چیزی به او بگوییم 
نماز خواندن را شــروع کرد. یک روز که پدر 
و مادرم به منزل ما آمده بودند،  نماز خواندن 
عباس را دیدنــد. مادرم بــدون اینکه نیتی 
داشته باشــد به ما گفت  خوش به حالتان که 
بچه هایتان قبل از رسیدن به سن تکلیف نماز 
می خوانند، ثواب نمازهایشان برای شماست. 
نماز عباس که تمام شد شــروع کرد به گریه 
کردن و گفت چرا خدا به من ثواب نمی دهد 
و ثواب های من را به شــما می دهد؟  که پدرم 
بلافاصله به عباس گفت  نگران نباش هم برای 
تو ثواب نوشته می شود هم برای پدر و مادرت 

و با این حرف پدرم گریه عباس تمام شد.«
  

روزه هایی که برای مادربزرگش گرفت
قطار خاطــرات مادر راه افتــاده و هر آن در 
ایســتگاهی از زمان به یاد عباس و کارهای 
فتــد؛ »مادرشــوهرم  مانــدگارش می ا
ســال1361فوت کــرد. روز اول که دفنش 
کردیــم گریــه می کــرد و می گفــت این 
خرج هایی که می کنید اثــری برای او ندارد 
و برایش نماز بخوانیــد، روزه بگیرید. بعد از 
این اتفاق، یک مدت صبح ها بدون صبحانه 
به مدرسه و بعد هم ظهر به مسجد می رفت. 
عصر هم برای نماز مغرب و عشا خودش را به 
مسجد می رساند. از مســجد که می آمد اگر 
چیزی بود می خورد. یک ماه اصلا نیامد سر 
ســفره ناهار و صبحانه. فقط شام می خورد. 
یک روز جمعه آمد صبحانه بخورد که گفتم 
چه عجب صبحانه می خوری؟  گفت من یک 

ماه روزه برای مادربزرگم گرفتم. همه تعجب 
کردیم و تحسینش کردیم. پدرش گفت من 
برای یک ماه روزه ای که بــرای مادربزرگ 
گرفتی 3هزار تومان به تو می دهم. گفت من 
روزه را برای آرامش روح مادربزرگم گرفتم 
نه پول! پدر اصرار کرد و گفت حالا که اصرار 
می کنید این پول را می گیــرم و می گذارم 
صندوق قرض الحســنه تا ثوابش برســد به 
مادربزرگم. وقتی شهید شــد دیدم 3هزار 
تومان هم خودش گذاشته روی پول و 6هزار 
تومان پول در صندوق قرض الحسنه داشت.«

بچه داری کرد تا من به راهپیمایی بروم 
با جرقه زدن شــعله های انقلاب اسلامی 
در ایران، رقیه خانم هم دوســت داشــت 
هماننــد دیگــر مــردم در راهپیمایی ها 
شــرکت کند اما با وجود پسرهای دوقلوی 
7ماهه اش رفتــن به راهپیمایــی برایش 
ســخت بود اما اینجا هم عباس به کمکش 
می آید؛ »اوایل انقلاب عباس 9ساله بود و 
پسرهای دو قلویم 7ماهه بودند. من دوست 
داشتم در راهپیمایی ها شــرکت کنم اما 
نمی توانستم تنهایی این دو بچه را با خودم 
ببرم. اما عباس به بهانــه اینکه می خواهد 
در خانــه بمانــد و درس بخوانــد به من 
می گفت به راهپیمایی بروم و او برادرانش 
را نگه می دارد و درس هــم می خواند. یک 
روز که من رفته بودم راهپیمایی، همسرم 
مشــهدی مختار از مغازه به خانه آمده بود 
و دیده بود عباس یکــی از دوقلوها را روی 
پایش گذاشته و می خواباند و دیگری را در 
آغوش گرفته و همزمان هم از روی کتاب 
درسش را می خواند. وقتی من از راهپیمایی 
برگشــتم پدرش برایم تعریــف کرد که از 
پشت شیشــه عباس را تماشا می کرده که 
چطور هم درس می خواند و هم بچه داری 
می کند. همان موقــع جلوی عباس به من 
گفت که رفتن به راهپیمایی واجب نیست، 
 در خانه بمــان و بچه ها را بــزرگ کن که 
عباس رو به پدرش کرد و گفت: مادر وظیفه 
دارد که در راهپیمایی شرکت کند، من که 
باید در خانه بمانم و درس بخوانم می توانم 

مواظب برادرانم هم باشم.«

شیطنت های دوست داشتنی
 همه پســربچه ها در کودکی شیطنت هایی 
دارند که برخی از این شــیطنت ها حتی تا 
پایان عمر به یاد پدر و مادرها می ماند. مادر 
شهید با بیان اینکه ابوالفضل خیلی شیطان 
بود و عبــاس بچه آرام تری بــود، می گوید: 
 » بر عکس عبــاس، ابوالفضل پســر بزرگم 
خیلی شیطان بود اینقدر که عباس همیشه 
می گفت من خجالت می کشــم توی کوچه 
بروم چرا که ابوالفضــل با همه دعوا می کند. 
با وجود این عباس هم شــیطنت های خاص 
خودش را داشت اما من یادم نمی آید با کسی 
دعوا کرده باشد و یا همسن و سال هایش را 
کتک زده باشد.«  مادر کمی مکث می کند و 
انگار به ســال های دور رفته باشد می گوید: 
»عباس 11ســالش بود که از روی پشت بام 
روی نرده های طبقه دوم خانه مان افتاد.  در 
اثر این اتفاق روده هایش پیچ خورد، سرش 
شکســت و دچار کوفتگی و شکستگی های 
متعدد در بدنش شــد. بعد از عمل جراحی 
برای دیدنش به بیمارســتان شهید شوریده 
رفته بودم کــه پیرمــرد هم اتاقــی اش به 
من گفــت  ایــن بچــه را نصیحــت کن تا 
پرستارها بتوانند پانســمان هایش را عوض 
کنند. از عباس پرســیدم چــرا نمی گذاری 
پانســمان هایت را عوض کنند؟  گفت: این 

پرستارها حجاب ندارند و من معذبم.«

وقتی عباس شهید شد
 عملیــات کربلای 4 ترکش بــه کتف عباس 
خورد و پاهایش هم پر از ترکش های ریز شده 
بود. مادر از آن روز می گوید: »روزی که برای 
عیادتش به بیمارســتان رفتــم، خیلی گریه 
کردم. پاهایش پر از تاول بود، پرســیدم این 
تاول ها چیست؟ گفت 6روز در عملیات بودم 
و نتوانستم پوتین هایم را از پایم درآورم. برای 
همین پاهایم پر از تاول شــده. همان موقع 
هم ابوالفضل که در همان عملیات ترکش به 
شکمش خورده بود در مشهد بستری شده بود 
و 20 روز بعد به تهران منتقل شد. حالا کار من 
و پدر خدا بیامرزشان این شده بود که برویم 
بیمارســتان عیادت بچه ها و بعد از مرخص 
شدنشــان هم یک روز درمیان برای تعویض 

پانسمان می بردیم شــان بیمارستان. عباس 
هنوز کامل خوب نشده بود که یک روز دیدم 
دارد لباس هایش را جمع می کند. گفتم: بچه 
تو هنوز خوب نشده ای کجا می روی؟ عباس 
بدون اینکه نگاهم کند زیر لب گفت: جبهه. 
انگار آب سردی روی ســرم ریخته باشند، به 
دلم افتاد که این آخرین باری اســت که قد 
و بالای پســرم را می بینم. اشک در چشمانم 
جمع شد اما سعی کردم خوب نگاهش کنم، 
با این حال برای اینکه شاید بتوانم منصرفش 
کنم، گفتم بابا دست تنهاست و هر روز برای 
مراقبت از ابوالفضل به بیمارستان می رود، بابا 
الان راضی به رفتنت نیست. عباس همانطور 
که سرش پایین بود گفت: مگر اخبار را گوش 
نمی کنی؟ امــام گفته هر کس هــر کاری از 
دستش برمی آید دریغ نکند و به جبهه برود، 
من هم که مدتی در داروخانه کار می کردم و 
تزریقات و پانســمان هم بلدم پس می روم.« 
دل کندن از پســری که همه جا همراه و یاور 
مادر بوده بســیار سخت اســت، مادر که آن 
روزها در آســتانه 39 ســالگی بوده به چشم 
خودش می بیند که پسرش بندهای پوتینش 
را می بندد و ممکن اســت دیگر هیچ گاه او را 
زنده نبیند، »عباس گفت برای 3ماه می روم 
جبهه، اما رفت و عملیات کربلای ۵ شــروع 
شد. آن روزها تلفن نداشتیم اما عباس هر روز 
به من تلگراف می فرستاد. یک بار ابوالفضل به 
او گفته بود چرا هر روز تلگراف می زنی، مادر 
دستش تنگ اســت و باید روزی ۵0 تومان 
برای گرفتن تلگراف های تو بدهد، عباس هم 

دیگر به من تلگراف نزد.«

تلگرافی سه روز بعد از تدفین
ابوالفضل که خبر عملیات کربلای۵ را شنیده 
بــود، راهی جبهه شــد. مادر می خواســت  
آش پشــت پا برایش درســت کند که خبر 
تکان دهنــده ای شــنید: »ســاعت 7صبح 
شــوهرخواهرم آمد خانه مان و با مش مختار 
رفتند بیرون. دلم آشوب شــد، گفتم نکند 
خاله ام که آن روزها بیمــار بود فوت کرده و 
به من نمی گویند. بچه ها را که راهی مدرسه 
کردم، بچه یک ســاله ام را بغل کرده و رفتم 
خانه خواهرم. دیدم همه سیاه پوشیده اند و 
گریه می کنند. خواهــرم با دیدن من با گریه 
گفت که برایــت بمیرم. به خواهــر گفتم تو 
برای خاله اینطور گریه نمی کنی، ابوالفضل 
طوری شــده؟ گفت نه! دیگر حال خودم را 
نمی فهمیدم، برگشتم خانه، مش مختار هم 
آمد و سراغ شناسنامه عباس را گرفت. همان 
موقع فهمیدم دلشــوره های این چند روزه ام 
بی دلیل نبــوده و بی عباس شــده ام. عباس 
روز دوشــنبه به آرزویش رسید و شهید شد 
و فــردای آن روز خبر شــهادتش را برایمان 

از  بعــد  3روز  آوردنــد. 
تدفینــش آخریــن تلگراف 
عباس به دســتم رســید.«
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رقابت غول ها برای هوش مصنوعیجلوه های جشن وحدت در سالگرد انقلاب 
جشن چهل و چهارمین سال انقلاب با حضور پرشور ایرانیان در سراسر 

کشور، با ثبت تصاویری به یادماندنی همراه شد
شرکت های بزرگ فناوری از مایکروسافت گرفته تا گوگل می خواهند برگ برنده 

خود را روی دست روبات چت پرطرفدار ChatGPT رو کنند اما فعلا موفق نشده اند
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شهادت امدادگر
یکی از همرزمانــش برای مان تعریف کــرد که عباس در جبهه نماز شــب و 
زیارت عاشورایش ترک نمی شد. شب ها و به صورت مخفیانه پوتین رزمنده ها را 
واکس می زد و روزها هم مشغول کندن سنگر می شد. همرزمش تعریف می کند 
روز شروع عملیات کربلای5صبح زود قبل از ساعت 7به خط مقدم رفتیم. ساعت 
10صبح فرمانده مان خبر داد که برگردید عقب و استراحت کنید و دوباره به خط 
بروید. من خواستم برگردم که دیدم عباس خیال برگشتن ندارد. داشت به یک 
مجروح رسیدگی می کرد. در یک آن دیدم یک گلوله از سرش رد شد. یعنی به 

پیشانی اش خورد و از طرف دیگر خارج شد.

نگاه

عباس بهترین فرزندم بود
بهشــت زهرا)س( که می رفتم حتما به مزار 
بچه های محل که شهید شده بودند سر می زدم، 
گریه می کردم و می گفتم من که برادر ندارم اما 
اگر لیاقت دارم مادر شهید شوم، خدایا بهترین 
فرزندم را شــهید کن. حالا 36 سال می شود 
که عباس کنار دوســتان هم محله ای مان در 
بهشــت زهرا)س( خوابیده و 14 سال است که 

مش مختار هم به رحمت خدا رفته است.

مکث
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بایدهــا و نبایدهای دین 
اسلام را رعایت می کردم. 
رزق حلال را می توانم نام 
ببرم؛ امــا این به تنهایی 
نبود. حق الناس ازجمله 
اصولی بود که بسیار روی 
آن حســاس بودیم و به 
فرزندانم هم یاد داده بودم 
که حق الناس سهم بزرگی 

در رشد انسان دارد.

خانه ما قوانینی داشت که 
همه ملزم به رعایت آن 
بودیم و می گفتیم قانون 
خانه ما اینطور اســت. 
بچه ها هم قانع می شدند 
و بدون هیچ دردســری 
این قوانیــن را رعایت 

می کردند. 

یکی از قوانین خانه ما این 
بود که بچه ها اجازه ندارند 
بدون پدر و مادرشان به 
مهمانی ها بروند اما همه 
دوستان شان اجازه دارند 
که به خانه مــا بیایند. 
بهترین  همیشه  هم  من 
شــرایط را برای حضور 
دوستان شــان در خانه 
فراهم می کردم تا به آنها 
خوش بگذرد و روز خوبی 

داشته باشند.

مادر بودن آن قدرها که 
می گویند، سخت نیست. 
کمی دانایی می خواهد که 
باور کنیم این بچه ها دست 
ما امانت هستند. اگر به 
فرزندان مان به چشــم 
امانت نــگاه کنیم نوع 
تربیت و رفتارمان تغییر 

خواهد کرد.

همیشه دلم می خواست 
بچه هایم برای خدا زندگی 
کنند و برای خدا هم خرج 
که  محمدحسین  شوند. 
در راه خدا خرج شــد؛ 

مانده 2فرزند دیگرم.

جوانان اگرمی خواهند راه 
حججی ها و محمدحسین ها 
را ادامه بدهند، باید دنبال 
بیداری، آگاهی و هوشیاری 
خود باشند. وقتی انسان 
چیز ارزشمندی را با آگاهی 
به دســت بیاورد، دیگر 
هیچ وقت آن را به راحتی 

از دست نمی دهد.

محمدحســین در مسیر 
به خیر  عاقبــت  ولایت 
شــد. خیلی خــود را با 
تاریخ اسلام و رخدادهای 
آن مشــغول می کرد. از 
غربــت و خانه نشــینی 
امـیرالـــمومنین)ع( و 
نامردی خــوارج می گفت 
و می سوخت. اتفاقات آن 
دوران را با حــال حاضر 
مطابقت می داد و دلش برای 
این نظام و ولایت شعله ور 
بود و به من می گفت: مادر 

دعا کن با اعتقاداتم بمیرم.

مهدیه تقوی رادگزارش
روزنامه نگار

به  تربیتی  نکتــه  چند 
نقل از فـاطمه تـاجیک 
بسیجی  شــهید  مادر 

محمدحسین حدادیان:
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عکس: همشهری/ حامد خورشیدی

 جلوه های 
 جشن وحدت 

در سالگرد انقلاب
جشن چهل و چهارمین سال انقلاب با حضور پرشــور ایرانیان در سراسر کشور، با ثبت 
تصاویری به یادماندنی همراه شــد و بار دیگر دشمنان و معاندان را از دستیابی به اهداف 
ضدایرانی خود ناامید و خشمگین کرد.با وجود اینکه بیشتر استان های کشور در روزهای 
اخیر با کاهش محسوس  دمای هوا مواجه شدند، اما مردم شــهرهای گوناگون کشور از 
نخستین ساعت های صبح دیروز )شنبه( در مسیرهای راهپیمایی حضور به هم رساندند و 
جلوه های بی بدیلی از همبستگی و ولایتمدار را رقم زدند. راهپیمایی یوم الله 22بهمن ماه 
در تهران-که رئیس جمهور سخنران ویژه مراسم بود- با شــکوه ویژه ای برگزار شد و 
مسیرهای منتهی به میدان آزادی، شاهد سیل جمعیتی بود که آمده بودند  تاحضور خود 

در صحنه دفاع و حمایت از نظام و انقلاب اسلامی را به رخ جهانیان بکشند.

اصفهان

کرج

تبریز

اهواز

قم

خوی

شیرازسنندج

زنجان

همدان

تهران

 حضور ۲۱ میلیونی ایرانی ها در راهپیمایی
 ۲۲ بهمن

برآورد دستگاه های ذی ربط نشان می دهد که با احتساب شهرها 
و روستاهای کوچک امسال حدود ۲۱ میلیون نفر در جشن پیروزی 
انقلاب شرکت کردند. این آمار نســبت به سال ۹۸، قبل از شیوع 

کرونا، با افزایش حدود ۳۰ درصدی همراه بوده است. 
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ساخت تلســكوپ جیمز وب فقط 10میلیارد 
دلار هزینه داشت اما ضرری 160میلیارد دلاری 
به گوگل تحمیل کرد. روبات چت جدید موتور 
جست وجوی گوگل به نام بارد، در روز رونمایی 
پاسخ ســؤالی درباره تلسكوپ جیمز وب را 
اشتباه داد تا همین یک پاسخ اشتباه باعث 
کاهش سهام این غول دنیای فناوری شود. این 
نشان می دهد که تعجیل شرکت های فناوری 
صرفا برای رقابت و عقــب نماندن از قافله با 
روبات چت ChatGPT بدون بررســی های 
لازم برای اندازه گیری دقت آن، نه تنها سودی 
ندارد که باعث ضرر هنگفت هم می شود. بعد 
 OpenAI از غوغای هوش مصنوعی شرکت
اکنون اما شرکت های بزرگ فناوری به دنبال رو 
کردن برگ برنده ای در حوزه هوش مصنوعی 

هستند.

   نارضایتی کارمندان گوگل
اشــتباهی که بارد کرد باعث شــد تــا صدای 

کارمندان گوگل از زمانبندی معرفی این 
ابزار هوش مصنوعــی در بیاید. آنها 

معرفی بــارد را نوعی کوته  نظری از 
سوی ســاندار پیچای، مدیرعامل 
گوگل دانسته اند. یکی از آنها گفت: 
رقابت در دنیای هــوش مصنوعی 

از همیشــه ســنگین تر و فشرده تر 
شده اســت به ویژه حالا که شرکت 
مایکروســافت با کمک شــرکت 

دارد  قصــد   ،OpenAI
بازگشت قدرتمندانه ای 

به بــازار موتورهای 
جو  جســت و
داشــته باشد. 
به نظــر آنهــا، 
این چت  بات 
مناسب  هنوز 
ه  د ســتفا ا

نیست.

رقابت غول ها برای هوش مصنوعی
شرکت های بزرگ فناوری از مایکروسافت گرفته تا گوگل می خواهند برگ برنده خود را روی دست روبات چت پرطرفدار 

ChatGPT رو کنند اما فعلا موفق نشده اند

زهرا خلجیفناوری
روزنامه نگار

مشارکت بخش خصوصی در 
زیرساخت ابَری دولت هوشمند

کارشناسان معتقدند برای توسعه و تکمیل زیرساخت یکپارچه 
ابری دولت هوشمند، مشارکت بخش خصوصی اجتناب ناپذیر 
است. این در حالی است که پیش از این هم در مورد شبکه ملی 
اطلاعات متولیان حوزه فاوا معتقد بودند که مشــارکت بخش 

خصوصی ضرورت دارد.

به گزارش همشــهری، مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی با بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور اعتبارات 
بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات پیشــنهاد کرده است که 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با هدف ایجاد یکپارچگی در 
تبادل اطلاعات، تأمین خدمات ارتباطی و اطلاعاتی امن مورد 
نیاز و کاهش هزینه ها، نســبت به توسعه و تکمیل زیرساخت 
یکپارچه ابَری دولت هوشمند با مشــارکت بخش غیردولتی 

اقدام کند.
در بررسی صورت گرفته از لایحه بودجه سال ۱۴۰۲، مشخص 
شده است که سهم اعتبارات حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 
)فاوا( از کل بودجه عمومی دولت به ۳.۴ درصد رســیده است. 
این شاخص در سال ۱۴۰۱ حدود ۳ درصد بود. اعتبارات حوزه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات نیز در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال ۱۴۰۱ بیش از ۶۴ درصد رشــد کرده است. در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ حدود ۲۲ درصد از اعتبارات برنامه ای 
حوزه فاوا مربوط به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اســت 
و حدود ۷۸ درصد در سایر دســتگاه ها برای توسعه سامانه ها و 
زیرساخت های فاوا هزینه خواهد شــد.  در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ حدود ۸۷ درصد از اعتبارات وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به صورت اعتبارات تملک دارایی سرمایه ای است و این 
شاخص نشان می دهد بخش اعظم اعتبارات این وزارتخانه صرف 
توسعه زیرساخت ها و سامانه ها خواهد شد. این امر نویدبخش 
سرمایه گذاری مناســب در حوزه فاوا و توسعه زیرساخت های 
ارتباطی در سال ۱۴۰۲ است. در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ به 
تنهایی حدود ۸ درصد از کل اعتبارات ردیف های برنامه ای حوزه 
فاوا مربوط به موضوع شبکه ملی اطلاعات است و سیاست های 
جدیدی مانند ایجاد صندوق برای سرعت دادن بیشتر به تکمیل 

این پروژه بزرگ در لایحه پیشنهاد شده است.

هک مجدد پخش اینترنتی »تلوبیون« 
پخش اینترنتی »شــبکه خبر« از »تلوبیون« هنگام پخش 
سخنرانی رئیس جمهور، »هک« شد. روز گذشته ویدئویی 
در شــبکه های اجتماعی دست به دســت می شد که نشان 
می داد، پخش اینترنتی »شــبکه خبر« از ســخنرانی زنده 
سیدابراهیم رئیسی در مراسم ۲۲ بهمن تهران برای دقایقی 
هک شــد. درحالی که مراســم چهل و چهارمین ســالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی از شــبکه خبر در حال پخش بود، 
در میانه سخنرانی رئیس جمهور پخش اینترنتی این شبکه 
برای لحظاتی هک شد. به گزارش ایلنا، براساس ویدئوهای 
منتشره و اخبار منتشر شده در شبکه های اجتماعی، آنچه 
در پخش ســخنرانی زنــده رئیســی رخ داده، هک پخش 
مستقیم این رویداد از شبکه اینترنتی تلوبیون بوده است که 
به مدت ۱۹ ثانیه رخ داده اســت. ویدئویی به این تایم زمانی 
در شبکه های اجتماعی دســت به دست می شود که لوگوی 
مشخصی از تلوبیون یا شبکه خبر ندارد اما ادعا شده با قطع 
برنامه های تلوبیون در زمان پخش زنده منتشر شده است. 
این نخســتین بار نیست که شــاهد چنین اتفاقی هستیم.
پیش تر هم در طول ۱۸ ماه گذشــته چندباری تلویزیون و 

تلویزیون اینترنتی تلوبیون هک شده بود.

بــا گذشــت یــک ســال از آغــاز پــروژه ملــی 
فیبرنــوری در دولــت ســیزدهم، وزیــر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات از پوشــش 
2.5میلیونی این فناوری در کشور خبر داد. 
اگرچــه آمارها گاهــی متفــاوت و تخصصی 
اســت امــا عیســی زارع پــور عنــوان کــرده، 
وعــده ای کــه ســال گذشــته مطرح شــده، 
حتما محقــق خواهد شــد. زارع پــور وعده 
داده است که 20میلیون پورت فیبر نوری 

تا پایان 1404به کاربران واگذار می شود.

2.5
میلیون

احمــد فاضــل زاده، رئیــس مؤسســه 
اســتنادی و پایــش علــم و فنــاوری جهان 
اسلام )ISC( : از نظر تولید علم در سطح 
دنیا در جایگاه 15 قرار داریــم. البته برای 
حفظ این رشــد و شــتاب علمی به رصد و 
برنامه ریزی های کلان نیاز است. در سال 
2021 در مجمــوع در WoS هفتاد هزار و 
یکصــد و چهــل و هفــت و در اســکوپوس 
۷۷۳4۶ مقالــه بــرای ایــران ثبت شــده و 
به طور کلــی تولید علــم ما نســبت به اول 

انقلاب 1۷ برابر شده است.

17
برابر

اینترنت

عدد خبر

هوشمند

   اشتباهی به قیمت 160میلیارد دلار
در روز رونمایی از Bard یکی از کاربران پرسشــی مبنی بر دســتاوردهای تلسکوپ جیمز وب 
که بتوان آن را برای یک کودک ۹ســاله توضیح داد، مطرح کرد. یکی از پاســخ  های بارد این بود 
که از جیمز وب برای گرفتن نخســتین تصاویر از یک ســیاره خارج از منظومه شمسی یا سیاره 
فراخورشیدی استفاده شده است که این پاسخ درست نیست. درحقیقت به گفته ناسا، نخستین 
تصاویر از سیارات فراخورشیدی توسط تلســکوپ VLT در سال۲۰۰۴ گرفته شدند. همین یک 
اشتباه باعث شد نه تنها کارشناسان که حتی ســرمایه گذاران گوگل نیز به دقیق نبودن این ابزار 

پی ببرند.

   اشتباهات اجتناب ناپذیر
Wedbush Se�دن آیوز، تحلیلگر شرکت خدمات مالی 

curities، گفت: به نظر می ر سد گوگل با معرفی عجولانه 
بارد و اشتباهی که داشت می تواند رویداد مایکروسافت 
برای معرفی ترکیب ChatGPT و جست وجوگر بینگ 
را تحت الشــعاع قرار دهد. من فکر می کنم این مسابقه 
طولانی خواهد بود. به گفته کارشناســان، بعید نیســت 
معرفی روبات چت جدید مایکروسافت از اشتباهاتی مانند 
آنچه بارد را گیر انداخت در امان باشد. در واقع، کاربران 
ChatGPT هنگام اســتفاده از روبات چت با پاسخ های 
نادرستی مواجه شده اند. این فناوری قرار است زیربنای 
ظاهر جدید Bing و سایر محصولات مایکروسافت مانند 
Teams باشد و شاید از این دست اشتباهات داشته باشد.
کارشناسان هشدار داده اند که مدل های زبان بزرگ، که 
 ChatGPT و Bard پایه ای برای چت بات هایی مانند
هستند، به دلیل نحوه ساخت آنها مستعد خطا هستند. 
این مدل ها از مجموعه داده های متشکل از میلیاردها 
کلمه تغذیه می کنند که هــوش مصنوعی را آموزش 
می دهد تا پاسخ  هایی با صدای معقول به پرس و جوها 
ایجاد کند. آنها با عملکردی شــبیه به متن پیش بینی  
کننده، محتمل ترین کلمه یا جمله  را پس از درخواست 
کاربر می ســازند. دکتر اندرو روگویســکی از مؤسسه 
هوش مصنوعی مردم محور در دانشگاه سوری گفت: 
ChatGPT در حقیقت یک پیش بینی کننده کلمه 
و جمله است. این سیستم یک میلیارد کتاب را حفظ 
کرده است تا بتواند حدس بزند که چه باید در برابر 
سؤالات شــما بگوید. هر چیزی که می گوید اساسا 
تکرار چیزی است که قبلا توسط یک انسان گفته شده 
است. سیستم های هوش مصنوعی بسیار باهوش  تر 
و مفیدتری وجود دارند که از آنهــا در روبات های 
تشخیص بیماری یا هدایت خودرو استفاده 

می کنند.
با این حال، علاقه فــوق العاده 
بــه ChatGPT، که بیش 
از ۱۰۰میلیــون کاربــر را 
در ۲ مــاه ثبت نــام کرد، 
نشــان دهنده اشــتهای 
عمومــی قابــل توجهی 
برای تجربه جست وجوی 
تقویت شــده بــا هوش 

مصنوعی است.

   مایکروسافت به میدان آمد 
سهام آلفابت، مادر گوگل، ۱۶۳میلیارد دلار از 
ارزش خود را در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه 
گذشته از دست داد. اما این شرکت تا حد زیادی 
به دلیل تسلط اش در جست وجو، همچنان یک 
غول به ارزش یــک تریلیــون دلار باقی مانده 
است. اما تا کی؟ مایکروسافت اعلام کرد که از 
Ope� که توسط شرکت ChatGPT  فناوری

nAI مستقر در سانفرانسیســکو توسعه یافته 
 Bing اســت، برای بهبود موتور جست وجوی
و مرورگــر وب Edge خود اســتفاده می کند. 
این شرکت که ماه گذشته سرمایه گذاری چند 
میلیــارد دلاری در OpenAI را اعلام 
کرد، گفت ایــن فناوری مبتنی 

بر نســخه قدرتمندتر ChatGPT به کاربران 
کمک می کند تا جســت وجوهای آســان تر، 
نتایج مرتبط تر و به  روزتری ارائه داشته باشند 
همچنین خرید آنلاین هم ساده تر می شود. این 
شرکت اعلام کرد که ظاهر جدید Bing تا چند 
هفته دیگر در دسترس عموم قرار خواهد گرفت 
و کاربران همچنین می توانند برای دسترســی 
زودهنگام به لیســت انتظــار بپیوندند. گوگل 
که از برنامه مایکروســافت با خبــر بود، با یک 
اشتباه استراتژیک، تصمیم گرفت روبات چت 
خود را زودتر از مایکروســافت معرفی کند. اما 

سؤال درباره تلسکوپ جیمز وب 
همه  چیز را خراب کرد.
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ضرورتی به نام پوشش 
بیمه ای خدمات 

پرستاری سالمندان
براســاس مطالعات بین المللی انجام شده در 
حوزه ســامت، نظام های ســامت در جهان 
ازجمله ایران در آینده ای نه چندان دور با چند 
چالش عمده مواجه هستند که توجه به آنها از 
اولویت های اساسی مدیریت نظام سامت است؛ 
ازجمله این چالش ها افزایش تعداد خانوارهای 
تک نفره و سالمند شــدن جمعیت و بالا رفتن 
نرخ وابســتگی اســت. پیش بینی ها حکایت 
از آن دارد کــه در ســال های 2000 تا 2050 
نسبت بین ســالمندان بالای 65 سال به افراد 
در سن اشتغال 64-15 ساله در کشورها دوبرابر 
می شود. از سوی دیگر، تغییر الگوی بیماری ها از 
بیماری های واگیردار به بیماری های مزمن مانند 
دیابت، بیماری های قلبی و عروقی، فشار خون، 
ســرطان و... چالش بزرگ پیش روی نظام های 
ســامت اســت. بیماری هایی کــه در دوران 
سالمندی تشخیص داده می شوند و نوع درمان 
پیچیده دارند  هم هزینه های زیادی را به افراد 
وارد می کنند. رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
با هشدار نسبت به اینکه بحران سالمندی کشور 
در بازه زمانی 1410 تا 1420 آغاز خواهد شد، 
می گوید: برآوردها حاکی از آن است که کشور 
در سال1435 با 35میلیون ســالمند روبه رو 
خواهد بود که درصورت عدم برنامه ریزی نظام 
حکمرانی در این زمینه بــا بحران های متعدد 

روبه رو خواهیم شد.

مراقبت های سالمندی گران است
در حالی هر روز به این پیش بینی ها نزدیک تر 
می شــویم که هزینه مراقبت هــای خانگی از 
سالمندان بسیار گران تر می شــود و خیلی از 
کارشناســان اجتماعی و مددکاران می گویند 
ممکن اســت برخی از ایرانیان نتوانند از عهده 
هزینه هــای مراقبت از سالمندشــان برآیند؛ 
موضوعی که متأسفانه طی سال های اخیر با رها 
کردن تعدادی از سالمندان در خیابان خود را 

نشان داده است.
افراد در ســالمندی بیش از هر زمان دیگری 
نیازمند توجه، رســیدگی و دقت هســتند و 
به دلیل مزمن بودن بیماری های ســالمندی، 
عمده خدمات مــورد نیاز آنها امــور مراقبتی 
بلندمدت و هزینه بر اســت. معاون پرستاری 
وزارت بهداشــت هــم از خدمات پرســتاری 
به عنوان یک خدمت لاکچــری با توجه به بالا 
بودن هزینه هــای این خدمات، یــاد می کند 
و می گویــد: »هم اکنون تنها افــرادی امکان 
بهره مندی از این خدمــات را دارند که از توان 
مالی خوبــی برخــوردار باشــند؛ در غیراین 
صورت، افراد ناتــوان در پرداخت هزینه های 
لاکچری پرستاری ســالمند در خانه، چاره ای 
جز مراجعه به بیمارســتان ندارند و با این کار 
نه تنها نمی توانند خدمــات مطلوبی دریافت 
کنند؛ چون کار آنها کار بیمارســتانی نیست، 
بلکه باعث افزایش حجم ورودی به بیمارستان ها 
و ایجاد اختال در کار پرستاران این بخش هم 

می شوند.«

پوشش بیمه ای و ضرورت توجه به سالمندان
به گفته عباس عبادی، یکی دیگر از مهم ترین 
چالش ها در این بخش  عدم پوشــش بیمه ای 
خدمات پرستاری در منزل است: »بحث پوشش 
بیمــه ای خدمات پرســتاری در منزل یکی از 
موضوعات مهم است؛ چراکه بسیاری از خدماتی 
که سالمندان به آن نیاز دارند، ضرورتی به حضور 
در بیمارستان و ارائه خدمات در بیمارستان به 
این افراد را اقتضا نمی کند. اگر پوشش بیمه ای 
برای مراقبت پرستاری از ســالمندان درنظر 
گرفته شود، خیل عظیمی از سالمندان ما چه 
هم اکنون و چه در ســنوات آتــی می توانند از 
مراقبت پرستاری در منزل نیز استفاده کنند.«

350هزار سالمند تحت مراقبت مستقیم 
پرستاری

جمعیت کشور به سمت ســالمندی می رود؛ 
به طــوری کــه پیش بینــی می شــود ما در 
سال1430 با جمعیت زیادی از سالمندان در 
کشور روبه رو باشیم؛ به  گونه ای که سالمندان 
25درصد جمعیت کشــور را تشکیل خواهند 
داد. این مسئله زنگ خطر افزایش بیماری های 
مزمن را به صدا درمی آورد؛ ضمن اینکه ضروری 
می ســازد، ما برای ارتقای کیفیت و ســطح 
خدمات پرستاری به ســالمندان فکر چاره ای 
باشــیم: »هم اکنون بالغ بر ۸میلیون سالمند 
داریم که یک و نیم میلیون نفر از این سالمندان، 
روزی بیــش از 3 تا 4 دارو مصــرف می کنند. 
همچنین 350هزار سالمند نیز داریم که تحت 
مراقبت مستقیم پرستاری هستند؛ این وضعیت 
کشور ما در سال1401 است.« درحالی که هر 
روز بر جمعیت سالمند کشور افزوده می شود، 
توسعه رشته پرســتاری ســالمندان یکی از 
ضرورت های حوزه بهداشت و درمان محسوب 
می شود؛ رشته ای که به گفته معاون پرستاری 
وزارت بهداشت حدود 5ســال از تأسیس آن 
می گذرد، اما فارغ التحصیــان این بخش هم 
در بخش های پرســتاری عمومی به کار گرفته 

می شوند.
با نگاه ویژه به ســالمندان و ایجاد بســترهای 
لازم برای بهره مندی آنهــا از خدمات بیمه ای 
پرستاری سالمندان می توان کیفیت زندگی آنها 
را ارتقا بخشید و از تحمیل هزینه های بسیار بر 

کشور در حوزه دارو هم کاست.

فاطمه عسگری نیاپیگیری
روزنامه نگار

قفل درمان رایگان باز می شود؟
همشهری نحوه ارائه خدمات درمانی رایگان از سال آینده و موانع پیش روی آن را بررسی می کند

غامحسین اسماعیلی، رئیس دفتر رئیس جمهور 
هفته گذشته از پذیرش کاماً رایگان بیماران در 
مراکز درمانی خبر داده و گفته بود: »از اردیبهشت 
و خرداد 1402 خدمات بستری در بیمارستان ها 
رایگان خواهد بود.« بررسی های همشهری نشان 
می دهد که قرار است این خدمات رایگان در مراکز 
دولتی و با اجرای کشوری طرح پزشک خانواده و 
نظام ارجاع ارائه شود، اما اینکه این بار چه میزان 
می تواند موفقیت آمیز باشد، سؤال و نگرانی ای است 
که کارشناسان و متخصصان حوزه بهداشت مطرح 
می کنند؛ چراکه حدود 2دهه از طرح برنامه پزشک 
خانواده و نظام ارجاع در کشور می گذرد، اما هنوز 
نتوانسته اهداف پیش بینی شده از این طرح مهم 
نظام ســامت را محقق کند؛ آن هم در حالی که 
سال 91 طرح پزشک خانواده در 2استان مازندران 
و فارس به صورت پایلوت آغاز شــد، اما به دلایل 
مختلف ازجمله کارشناسی نبودن جزئیات اجرایی، 
محقق نشدن تعهدات مالی از سوی دولت وقت و 
استقبال نشدن از سوی مردم به دلیل ناآگاهی از 
فواید اجرایش با فراز و فرودهایی همراه شد و در 

حد حرف باقی ماند. 

تجربه   نیم قرنی در جهان
کشورهای زیادی از جمله آمریکا، کانادا، آلمان، 
انگلســتان و ایتالیا بیش از نیم قرن است که این 
تجربه را از سر گذرانده اند و در 60کشور دیگر مانند 
چین، ژاپن، عربستان و ... هم نظام ارجاع در حال 
اجراست، اما اجرایی نشدن آن در ایران یکی از نقاط 
ضعف نظام سامت به شمار می رود. در بسیاری از 
کانشهرها ازجمله تهران، طرح پزشک خانواده 
اصاً وجود ندارد یا مردم بسیاری از شهرهای کشور 
جزئیات چنین طرحی حتی به گوششــان هم 
نخورده است، اما دولت سیزدهم از اجرای جدی 
آن در سال آینده خبر می دهد. بهرام عین اللهی، 
وزیر بهداشــت دراین باره اعام کرده است: »به 
شرط تأمین اعتبار، اجرای سراسری برنامه پزشک 
خانواده از اردیبهشت 1402 کلید می خورد.« به 

نظر می رسد محقق شدن چنین وعده ای می تواند 
منجر به پذیرش و ارائه خدمات بستری و درمانی 
رایگان برای بیمارانی شود که از سوی تیم پزشک 
خانواده به مراکز درمانی ارجاع می شوند و از سوی 
دیگر 50درصد هزینه کرد نظام ســامت را برای 

مراجعات بدون سطح بندی کاهش می دهد.

نظام ارجاع به پزشک خانواده چیست؟
نظام ارجاع شــامل 3سطح اســت که اگر مردم 
در قالــب آن به تیم پزشــک خانــواده مراجعه 
کنند، هزینه هایشــان کاهش پیدا خواهد کرد. 
از مهم ترین محاسنش هم این است که مراجعه 
به متخصص و فوق تخصص تنها با نظر پزشــک 
خانواده صورت می گیرد و از مراجعه های بی مورد 
به پزشــکان رده بالا جلوگیری می شود. سطح 
یک نظام ارجاع یعنی بیمار به پزشک خانواده و 
تیمش )ماما، مراقب سامت، بهیار و تیم پایه( در 
مراکز و پایگاه های بهداشت، مراجعه و معاینات 
اولیه را دریافت می کند. اگر درمان شــد، نیازی 
به مراجعه به بیمارستان ها و متخصصان ندارد و 
هزینه های هنگفت بابت سی تی اسکن و MRI به 
بیمار تحمیل نمی شود. سطح 2، یعنی ارجاع بیمار 
به کلینیک های فوق تخصصی و بیمارســتان ها. 
اگر پزشک عمومی متوجه شود که بیمار نیازمند 
دریافت خدمات درمانی پیچیده تر است، او را به 
این سطح ارجاع می دهد. فایده اش هم این است 
که افراد در مواجهه با هر بیماری ساده ای، به مراکز 
تخصصی مراجعه نمی کنند و مشــمول هزینه و 
تعرفه دولتی از بیمارستان ها نمی شوند؛ مگر در 

موارد اورژانسی. سطح 3 نظام ارجاع هم خدمات 
فوق تخصصی مثل درمان سرطان ها و درمان هایی 

است که خدمات تشخیصی گران قیمتی دارند.

چه کسانی سال آینده، درمان رایگان دریافت 
می کنند؟

»ســامانه نظام ارجاع به زودی و در کنار سیستم 
نسخه الکترونیک فعال خواهد شد و با راه اندازی این 
سامانه از سال آینده، بیمارانی که از طریق سامانه 
ارجاع وارد بیمارستان ها می شوند، مشمول دریافت 
خدمات رایگان بســتری خواهند بود و هزینه ای 
پرداخت نخواهند کرد.« این نکته را محمدمهدی 
ناصحی، مدیرعامل ســازمان بیمه سامت اعام 
می کند و درباره جزئیات بیشــتر به همشــهری 
می گوید: »در حال حاضر معاونت بهداشت وزارت 
بهداشت به صورت جدی نظام ارجاع و طرح پزشک 
خانواده را در دست بررســی دارد و بر این اساس 
از ســال آینده، تمام افرادی که از طریق سیستم 
نظام ارجاع وارد بیمارســتان های دولتی شوند، 
ســهم بیمه ای آنها کامل و پرداختی شــان صفر 
خواهد بود.«  او در پاسخ به این سؤال که آیا تمامی 
خدمات درمانی و بســتری برای بیماران رایگان 
خواهد بود، می گوید: »این مسئله فقط شامل سهم 
بیمه ای است و هزینه های غیرپزشکی را که در تعهد 
بیمه ها نیست پوشــش نمی دهد. در هیچ کشور 
دنیا، هزینه های درمان به صورت کامل پرداخت 
نمی شود؛ مگر آنکه نظام ارجاع در بطن آن تعریف 
شود. وقتی نظام ارجاع تعریف شود، نیازهای القایی 

و مراجعات غیرضروری کاهش پیدا می کند.«

موانع ارائه خدمات درمانی رایگان
هر چند که وعده خدمات درمانی رایگان به ویژه 
برای قشر کم درآمد جذابیت های ویژه ای دارد، اما 
متخصصان حوزه بهداشت و درمان نگرانی هایی از 
وعده هایی که برای اجرای آن داده می شود، دارند؛ 
اینکه طرح پزشــک خانواده باز هم موفق نباشد 
و این امر می تواند منجر به بی اعتمادی مردم به 
نظام سامت شود. احمد مهری، اپیدمیولوژیست 
و کارشــناس بهداشــت در این باره توضیحات 
بیشتری به همشهری می دهد و می گوید: »برنامه 
نظام ارجاع و پزشــک خانواده باید از اواخر دهه 
۸0 به درستی اجرا می شد، اما به دلایل مختلف 
محقق نشد و چند پیامد منفی داشت؛ از جمله 
اینکه مردم با هر دفترچــه بیمه ای بدون رعایت 
سطح ارجاع به مراکز درمانی می رفتند و هزینه 
بالایی به بیمه ها به دلیل خدمات بدون بهره وری 
تحمیل می شد. بهره وری خدمات نظام سامت 
هم بین 30 تا 50درصد کاهش یافت؛ در حالی که 
40 تا 50درصد این هزینه ها قابل پیشگیری است؛ 
اگر افراد قبل از مراجعه مستقیم به بیمارستان ها، 
در ســطح یک، ویزیت و درمان اولیه را در مراکز 
و پایگاه های بهداشــت دریافت کنند.« به گفته 
مهری، بسیاری از کشــورهای دنیا با این نگاه در 
حال مدیریت نظام سامت خود هستند و افراد 
بدون نظام ارجاع نمی توانند از خدمات کم هزینه 
دارویی و درمانی بهره مند شــوند. او در پاسخ به 
این ســؤال که آیا وعده خدمات درمانی رایگان 
در بیمارستان ها از ســال 1402 می تواند منجر 
به افزایش استقبال مردم از طرح پزشک خانواده 

شود، می گوید: »باید به صورت شفاف عنوان شود 
که در برنامه پزشک خانواده قرار است چه اتفاقی 
رخ دهد. اجرای صحیح طرح پزشــک خانواده و 
نظام سامت به این معناست که مردم بدانند برای 
دریافت خدمات درمانی مــورد حمایت بیمه ها 
و دولت باید برنامه نظام ارجــاع را رعایت کنند، 
اما مشکل اینجاست که هنوز این برنامه شفاف 
نیست؛ اینکه در چه سطحی قرار است اجرا شود؛ 
در این باره هنوز به اعتماد عمومی نرســیده ایم، 
زیرساخت های اتصال سطح یک و دو نظام ارجاع 
کامل نیست و حتی فرهنگسازی هم درباره آن 

انجام نشده است.«

چالش جدی یک طرح ملی
مهری، تأمین نشدن بودجه اجرای طرح را چالش 
جدی اجرای آن می داند و می گوید: »دولت باید 
چیزی حدود 55هزار میلیــارد تومان پرداخت 
کند تا هزینه درمانی مردم در سطح دوم به حداقل 
برسد. این سؤال مطرح است که آیا دولت در سال 
1402 متعهد به تأمین این اعتبار خواهد بود؟ از 
سوی دیگر پزشک خانواده هم باید متمایل به نظام 
ارجاع باشــد و ابتدا باید دریافتی و دستمزدشان 
تعیین تکلیف شــود. نمی توان با تیم ســامتی 
که حقوق ماهانه 2.5میلیون تا 3میلیون تومان 
دارد، طرح پزشک خانواده را به خوبی اجرا کرد. در 
شرایطی که پزشک عمومی متناسب با جمعیت 
دریافتی و ماندگاری ندارد، نمی توان نســبت به 
اجرای موفق پزشــک خانواده وعده داد.« مهری 
اجرای یک طرح کشوری با چنین سرعتی و بدون 
کار کارشناسی را هم مناســب نمی داند و تاکید 
می کند: »هر استان ما ســاختار متفاوتی دارد و 
حتی سطح دسترسی مردم یک منطقه به پزشک و 
بیمارستان با دیگر مناطق متفاوت است. به عبارتی 
نمی توان نسخه یکسان پزشک خانواده را هم برای 
سیستان و بلوچستان نوشت و هم برای استان های 
دیگر.« او با بیان اینکه پزشــک خانواده پیش از 
این در فارس و مازندران اجرا شــد، اما شکست 
خورد، تاکید می کند: »دولت باید متعهد شود که 
تعهدات مالی را به خوبی اجرایی کند؛ چراکه طرح 
در دوران گذشته زمانی شکست خورد که پولی به 

آن تزریق نشد.« 

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

ایران کوچکشيراز و ماجرای حفظ بافت تاريخی 
استاندار فارس: ساماندهي بافت تاریخي شیراز به معناي تخریب 

بناهاي تاریخي نیست 
 نقشه هوایی روستای جوره کندی در 35کیلومتری زنجان

درست شبیه نقشه ایران است 
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شرایط برخورداری از 
مزایای بازنشستگی 

جانبازان و آزادگان
طهماســبی  مجتبــی 
آشــتیانی، سرپرســت 
اداره کل مســتمری های 
اجتماعــی:  تأمیــن 
درصورتی کــه مجموع 
ســابقه اصلی و ارفاقی 
ناشــی از درصد جانبازی 
این جمعیت به 30 ســال 
برسد، شــرط سنی مقرر 
در قانون حذف می شود. 
مشمولان قانون جانبازان 
و آزادگان مشمول قانون 
تامین اجتماعی شاغل در 
وزارتخانه ها، مؤسســات 
دولتی، شرکت های دولتی، 
شهرداری ها، بانک ها و نیز 
مؤسسات و شرکت هایی 
که شــمول قانون بر آنها 
مســتلزم ذکر نام است، 
درصورت دارا بودن حداقل 
۲0 سال سابقه قابل قبول 
از لحاظ بازنشســتگی یا 
بیمه پردازی می توانند از 
مزایای مربوطه اســتفاده 

کنند.

تولید 99درصد داروها 
در داخل کشور

سیدحیدر محمدی، رئیس 
ســازمان غذا و دارو:   ۹۹ 
درصــد از داروهای مورد 
نیاز در داخل کشور تولید 
می شــوند و هر ماه شاهد 
تولید داروی جدیدی در 
کشور هستیم. در چندماه 
گذشــته ۶ داروی جدید 
توسط محققان ما در زمینه 
بیماری های خاص تولید و 
کمبودهای دارویی ما در 
زمینه داروهای پرمصرف 
رفع شده اســت و تلاش 
داریم تا پایان سال کمبود 
دارو در هیــچ زمینه ای 

نداشته باشیم.

رتبه اول ایران 
در شاخص های 

»سلامت«
بهرام عین اللهــی، وزیر 
بهداشــت: در تمامــی 
شــاخص های سلامت در 
منطقه اول هستیم. قبل 
از انقلاب اســلامی میزان 
مرگ ومیر کودکان بالای 
۲00 در 1000 بود، اما اکنون 
به 14 در 1000 رسیده است. 
همچنین میــزان امید به 
زندگی در کشور از 54 سال 
به 75 سال رسیده است. 
هم اکنون در زمینه نیروی 
انسانی در حوزه سلامت 
خودکفا هستیم و اکنون 
نزدیک بــه ۲0 هزار عضو 
هیأت علمــی و ۲70 هزار 
دانشجو داریم همچنین ۶5 
دانشگاه و دانشکده علوم 

پزشکی داریم.

ورود کتب غیردرسی 
به کلاس

علــی لطیفــی،  معاون 
وزیر آمــوزش و پرورش: 
ورود کتب غیردرســی به 
مدارس و کلاس های درس 
از سیاســت های جدید 
وزارت آموزش و پرورش 
است و در تلاشیم تا با ایجاد 
شرایطی در داخل مدرسه 
این امکان را فراهم کنیم 
که کتابخانه های مدارس 
جدی تر و فعال تر شــوند. 
رویکرد ما این اســت که 
از مطالعه بیشــتر کتاب 
غیردرسی حمایت کنیم و 
کمک کنیم تا این طراحی 
انجام شود. معاونت آموزش 
ابتدایی وزارت آموزش و 
پرورش هم طرحی را برای 
ایجاد کتابخانه در مدارس 
راه اندازی کرده اســت و 
سازمان پژوهش هم برای 

اجرای آن حمایت می کند.

کاهش مراجعه مردم به سطح یک نظام ارجاع

»زمانی می توانیم ادعا کنیم که نظام ارجاع و پزشک خانواده اجرایی شده که مکث
هر ایرانی بداند، تیم پزشک خانواده او کیست؟ آنها باید بدانند اگر از سوی 
پزشک خانواده به سطح ۲ ارجاع شوند، هزینه هایشان 70درصد کاهش 
پیدا می کند.« این نکته را احمد مهری، اپیدمیولوژیست عنوان می کند 
و در توضیح بیشتر و ضرورت های افزایش آگاهی عمومی درباره پزشک 
خانواده و نظام ارجاع می گوید: »در مطالعه ای که در دانشگاه شهیدبهشتی 
انجام شده، از بیماران دیابتی سؤال شد چرا در سطح یک به پزشک عمومی 
مراجعه نمی کنند؟ پاسخ آنها این بود که در صورت مراجعه، چه چیزی به آنها 
اضافه خواهد شد یا چه خدمات متفاوتی دریافت خواهند کرد؟ فواید اجرای 
این طرح ها تاکنون روی کاغذ به خوبی نوشته شده، اما در عمل آنچه قرار 
است اتفاق بیفتد، بین مردم ملموس نبوده است.« او با بیان اینکه در اجرای 

طرح پزشک خانواده باید سطح یک نظام ارجاع، یعنی مراجعه اولیه بیمار به 
پزشک عمومی و تیمش وجود داشته باشد، ادامه می دهد: »اگر این سطح 
اجرا نشود، اصلاً پزشک خانواده اجرایی نشده است. مشکل اینجاست که 
بعد از کرونا میزان مراجعه مردم به سطح یک و مراکز و پایگاه های بهداشت 
50درصد کاهش پیدا کرده و باید در ابتدا این مسئله برطرف شود و سپس 
درباره پزشک خانواده و پذیرش رایگان در بیمارستان ها صحبت شود.« به 
گفته مهری، 80درصد خدمات درمانی به مردم در سطح یک و دو قابل انجام 
است و اجرای موفق آن در کشورهای مختلف از جمله انگلستان، ترکیه 
و فرانسه به این دلیل بوده که مردم می دانستند که نظام ارجاع و پزشک 
خانواده چیست. تا زمانی که فرهنگسازی و اطلاع از فواید اجرای این طرح 

به مردم ارائه نشود، نمی توان اجرای مناسب آن را انتظار داشت.« 

امدادرسانی3 کشور به زلزله زدگان سوریه
رئیس جمعیت هال احمر با اشاره به اینکه نیروهای جمعیت 
هال احمر ایران در ســوریه و ترکیه حضور داشته و در حال 
امدادرسانی به زلزله زدگان هستند، گفت: نیروهای جمعیت 
هال احمر ایران در ترکیه و سوریه تاکنون چند انسان را از زیر 
آوار نجات داده اند. پیرحسین کولیوند با بیان اینکه در سوریه 
فقط3 کشــور از جمله ایران، ولی در ترکیه بیش از ۸0کشور 
در حال کمک و امدادرسانی هستند، افزود: در سوریه از همان 
لحظات اول اقدام به ارسال محموله مواد غذایی و سایر نیازها 

شد و مردم سوریه بسیار خوشحال شدند.  او از آمادگی تیم های 
سحر )ســفیران حمایت روانی( با هدف ارائه کمک های اولیه 
روانشناختی و ایجاد فضای دوستدار کودک، به آسیب دیدگان 
متأثر از زلزله در ترکیه خبر داد و گفت: »  اعضای تیم های سحر 
به زبان های انگلیســی، عربی، ترکی و کردی تسلط دارند و 
برای ارائه حمایت های روانی و اجتماعی )MHPSS( و تأمین 
بهداشت و درمان )جسمی و روحی( آسیب دیدگان در شرایط 

اضطراری از سراسر کشور، آماده ارائه خدمات هستند.« 

مناسب سازی 10هزار واحد مسکونی برای معلولان
رئیس سازمان بهزیستی از انعقاد تفاهمنامه با ستاد اجرایی 
فرمان امام خمینی)ره( در راســتای مناسب سازی 10هزار 
واحد مسکونی ویژه خانواده های دارای افراد معلول و سالمند 
در سال1402 خبر داد. علی محمد قادری، با بیان اینکه تأکید 
دولت بر مردمی ســازی و توجه به نقاط کم برخوردار و کمتر 
دیده شده است، افزود: تسهیل بیمه پردازی از ارکان خدمات 
بهزیستی اســت؛ به طوری که ســال جاری برای نخستین 
بار 59کد خدمات توانبخشی، مشــمول دریافت ۷0درصد 

فرانشیز از بخش خصوصی شده است. قادری با بیان اینکه باید 
بر پیش نیازهای مداخات و مبحث پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی تأکید شود، ادامه داد: برپایی میز مشترک آسیب های 
اجتماعی با استانداری و دستگاه های اجرایی درگیر، در زمینه 
آســیب ها از راه حل های برون رفت از چالش ها است؛ در این 
راســتا، هم باید هم افزایی ها قوت گیرد و هم به فرموده مقام 
معظم رهبری، باید به ســالمندان، معلولان و محرومان در 

خدمت رسانی توجه ویژه ای شود.
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شيراز و ماجرای حفظ بافت تاريخی 
استاندار فارس: ساماندهي بافت تاريخي شيراز به معناي تخريب بناهاي تاريخي نيست 

گزارش 2نقل قول خبر

عدد خبر

ادامه طرح ساماندهی 57 هکتار از 

گزارش
بافت تاريخی شــيراز اواخر هفته 
گذشته بار ديگر آغاز شد. اگرچه 
اين اقدام با برخی انتقادها مواجه شد اما استاندار 
فارس اعلام کرده که تخريب بافت تاريخی شيراز 
شايعه اســت و مديران اســتانی فارس در حال 

ساماندهی اين بافت تاريخی هستند.
محمدحسن طالبيان، معاون سابق ميراث فرهنگی 
کشــور و مشــاور فعلی وزير ميــراث فرهنگی، 
صنايع دستی و گردشــگری پيش تر و همزمان با 
تلاش های شکســت خورده بــرای ادامه تخريب 
بافت تاريخی شيراز به همشهری گفته بود که بافت 
تاريخی شيراز دومين بافت واجد ارزش های ثبت 
جهانی کشور است و وزارت ميراث فرهنگی کشور 
قادر است بافت تاريخی شيراز را به رغم تخريب های 

گسترده پيشين به ثبت جهانی برساند.
محمدهادی ايمانيه، استاندار فارس اما در واکنش 
به اعتراضات صــورت گرفته در ماجــرای اخير، 
تخريب خانه هــای تاريخی اطــراف حرم مطهر 
شــاهچراغ)ع( را شــايعه خواند و گفت: بنای ما 
ساماندهی محدوده 57 هکتاری اطراف حرم مطهر 

است و اين ساماندهی به معنای تخريب نيست.
به گزارش ايرنا، استاندار فارس اعلام کرد: شايعه 

تخريب خانه های بافت تاريخی شــيراز توســط 
سلبريتی هايی مطرح می شــود که در دام برخی 
کشورهای همسايه گرفتار هستند که تاريخ اسلام 
را با آن شدت تخريب کرده و ما را متهم می کنند که 
بنا داريم اطراف حرم شاهچراغ)ع( را تخريب کنيم.
وی افزود: بنای ما اين اســت کــه اطراف حرم 
مطهر از وضعيت امروز که مورد گلايه بسياری از 
ساکنان اين محدوده نيز هست خارج شود و معابر 
و ظواهر و بسياری از فضاهای فرهنگی، مساجد و 
زائرسراهای آن ســامان يابد. ايمانيه تأکيد کرد: 
هيچ تضمينی بــرای افزودن فضــا به حرم های 
مطهر احمــدی و محمدی نداريــم و فقط يک 
قسمت کوچک در شرق حرم مطهر سيدعلاالدين 
حسين)ع( افزوده خواهد شد که در اين فضا نيز 

ساختمانی وجود ندارد.
استاندار فارس گفت: بنای استان و مديريت استان 
اين است که اين 57 هکتار از بافت تاريخی شيراز به 
شکل آبرومند ساماندهی شود و اطراف حرم نسبت 

به وضعيت امروز به مراتب شايسته تر شود.
تخريب بافت تاريخی شــيراز از سال های پايانی 
دهه 80 آغاز شد و از سال 83 تا 96 به اوج رسيد. 
اسفندماه ســال 96 نيز پس از آنکه شورای عالی 
معماری و شهرسازی دستور توقف تخريب بافت 

تاريخی شــيراز را ابلاغ کرده بود، مجريان طرح 
ساماندهی 57هکتار از بافت 360هکتاری شيراز، 
از تاريکی شب اســتفاده  کردند و ظرف 3ساعت 
2بنای تاريخی ثبت ملی شده با قدمت قاجاری را 
تخريب کردند. سازمان وقت ميراث فرهنگی صبح 
روز بعد در بيانيه ای اعلام کرد: خانه های تاريخی 
سليمی به شــماره ثبت 8998مورخ 10خرداد 
1382و منتصری به شماره ثبت ملی 8975 مورخ 
10خرداد 1382به عنــوان 2 اثر تاريخی قاجاری 
در فهرســت ميراث ملی به ثبت رسيده بودند که 
در سال های گذشته به دست مجری طرح توسعه 
آستان مقدس شــاهچراغ)ع( از مالک خصوصی 
خريداری و شب گذشــته به رغم ممانعت يگان 
حفاظت اداره کل ميراث فرهنگی، صنايع دستی و 
گردشگری فارس با ماشين آلات سنگين تخريب 
شدند. اين سازمان همچنين تخريب بافت تاريخی 
شيراز را سازماندهی شــده خوانده بود و شکايت 
خود را نيز تقديم دستگاه قضايی و مراجع قانونی 
کشور کرده است. بافت تاريخی شيراز 360 هکتار 
است و طرح موسوم به طرح ساماندهی 57 هکتار از 
بافت تاريخی شيراز با مباحث کارشناسی بسياری 
در وزارت ميراث فرهنگی و شورای عالی معماری 
و شهرســازی و مراجع ذيربط مواجه شده است. 

محمدمهدی کلانتری، دبير پويش نه به تخريب 
بافت تاريخی شيراز نيز به خبرگزاری فارس گفته 
است: » با تمام تخريب های گســترده ای که در 
27سال اخير در پهنه 360هکتاری بافت تاريخی 
شــيراز اتفاق افتاده، هم اکنون ايــن بافت دارای 
2500اثر تاريخی ارزشمند است که تنها 410اثر 
در فهرست آثار ملی ثبت شده است. اما 10اثر ثبت 
ملی شده نظير خانه پورنواب، سليمی، منتصری، 
رقيه رسولی و... در حدفاصل سال های 89 تا 96 
جهت طرح توســعه 57 هکتاری توسط مجريان 

اين طرح تخريب شد.«
عزت الله ضرغامی، وزير ميراث فرهنگی، گردشگری 
و صنايع دســتی اما همين 2 روز قبل و در حاشيه 
نمايشگاه بين المللی گردشــگری در واکنش به 
آغاز از سرگيری تخريب بافت تاريخی شيراز گفته 
بود که در اين خصوص تابع کامل نظر پژوهشگاه 

ميراث فرهنگی و گردشگری کشور است. 
همشهری اطلاع يافته است که در پی واکنش های 
منفی به از سرگيری تخريب بافت تاريخی شيراز، 
تخريب اين بافت در چند روز گذشته متوقف شده و 
آنطور که استاندار فارس نيز اعلام کرده  ساماندهی 
بافت تاريخی شيراز و نه تخريب بناهای تاريخی در 

دستورکار است.

حذف خانه  صفوی در پروسه تخریب 
بافت تاریخی کازرون

اتاقی گچی و بزرگ با طاق هشتی و 2رديف طاقچه های موازی که 
هر روز نور خورشيد از ميان روزنه های گچی اش با نقش گل و بلبل 
به داخل می تابيد و در های چوبی اش خبر از قدمتی چند صد ساله 
می داد، تنها بخشی از توصيفات يکی از معدود خانه های مربوط به 
دوران صفويه در کازرون بود که به تازگی با خاک يکسان شده است. 
اين خانه موسوم به خانه شاه اميری، در بافت تاريخی کوی آهنگران 
شهر کازرون قرار داشــت و اهميتش علاوه بر معماری زيبای آن، 
قدمت مربوط به دوران صفوی اش بود. با وجود اين تخريب تأسف بار، 
اما هنوز هيچ کدام از مقامات کازرون به تخريب اين خانه تاريخی 
واکنشی نشان نداده اند و فعالان ميراث فرهنگی در کازرون می گويند 
پيش تر از شهرداری خواسته بودند تا از صدور مجوز برای تخريب 
خانه های تاريخی که دارای سقف های هشتی هستند، خودداری 
کند. گويی سکوت مقامات شهر کازرون هربار تنها واکنشی است که 
آنها در برابر روند تخريب بافت تاريخی اين شهر دارند؛ شهری که به 
گواه محققان دارای يک شهرنشينی پيوسته تاريخی است و عمده 

بافت تاريخی آن بيش از چندصدسال قدمت دارد.
با اين حال هنوز مشخص نيست که خانه صفوی کازرون آيا با مجوز 
شهرداری تخريب شده اســت يا خير؟ عمادالدين شيخ الحکمايی، 
کارشناس مؤسسه باستان شناسی دانشــگاه تهران در گفت وگو با 
همشهری، اهميت خانه تازه تخريب شده شــاه اميری را از جهت 
قدمت صفوی آن و همچنين پنجره های نــادر و کمياب گچی آن 

می داند که نمونه های مشابهش تقريبا همگی تخريب شده اند.
گفته شده خانه تاريخی شاه اميری کازرون همچنين تنها خانه 
تاريخی بازمانده اين شهر بود که همچنان بادگيرش برجای مانده 
بود و با تخريب اين خانه تاريخی احتمــالا بعد از اين کازرونی ها 

بادگيرهای تاريخی خود را فقط در عکس ها خواهند ديد.
در عين حال، تخريب خانه تاريخی شاه اميری، تنها مورد از تخريب 
خانه های تاريخی کازرون نيست. طی چند دهه گذشته و به ويژه چند 
سال اخير روند تخريب خانه های تاريخی کازرون سرعت گرفته تا 
آنجا که فعالان ميراث فرهنگــی در کازرون می گويند که کمتر از 
يک درصد از مجموعه بافت تاريخی کازرون و از نظر عددی کمتر 
از 80مورد خانه تاريخی در اين شهر باقی مانده است. اين در حالی 
است که براساس آمارها بافت تاريخی کازرون تا همين 10سال پيش 
شامل صدها خانه تاريخی مربوط به دوران قاجار و صفوی بود که 
درصورت حفظ و نگهداری امروز می توانست مقصد مهم گردشگری 
برای اين شهر تاريخی باشد. از ســوی ديگر با وجود اهميت بافت 
تاريخی کازرون از نظر قدمت مربوط به دوران صفوی و قاجاری، اما 
وزارت ميراث فرهنگی هنوز اقدام خاصی درباره اين بافت تاريخی 
ارزشمند انجام نداده است. عزت الله ضرغامی، وزير ميراث فرهنگی 
هم در ارديبهشت ماه امسال در جريان سفر به کازرون از بزرگ ترين 
خانه قاجاری اين شهر بازديد کرد و وعده تعيين تکليف آن را طی 
ســال جاری داد، اما هنوز اقدامی در اين خصوص انجام نشــده و 

وضعيت بزرگ ترين خانه قاجاری اين شهر همچنان نامعلوم است.

تکلیف سهمیه بنزین سفر، قبل از نوروز 
مشخص می شود 

علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت: 
تا پیش از نوروز1402 اختصاص سهمیه 
ویــژه بنزیــن بــرای ســفرهای نــوروزی 
مشخص می شود. دولت برای افرادی که 
قصد سفر دارند پیش بینی هایی داشته 
و پیش از این هم بــرای فعالیت در حوزه 
گردشــگری تخفیف هــا و معافیت هایی 
داشــت. صــدور مجوزهــا نیــز بــا هــدف 

مانع زدایی برخط شد.

 فاصله گردشگری با تحقق سند 
چشم انداز 20ساله زیاد است 

احمــد وحیــدی، وزیــر کشــور: در افــق 
چشم انداز ســال 1401 پیش بینی مان بر 
این بود که بتوانیم نزدیک به 20میلیون 
گردشگر خارجی در کشور داشته باشیم. 
اما الان تا این عدد فاصلــه زیادی داریم 
کــه باید تــاش کنیــم ایــن فاصلــه کمتر 
شــود. براســاس ســند چشــم انداز 20 
ســاله درآمد حاصل از ورود گردشــگران 
خارجی به ایــران تا پایان ســال1401 باید 

به 2۵میلیارد دلار می رسید.

کشــورهای هــدف گردشــگری کشــور 
قطر هستند که به اعام برتولد ترنکل، 
مدیر اجرایی توریسم قطر، ایران یکی 
از 1۵بازار هدف گردشــگری این کشور 
اســت. بــه همیــن دلیــل تفاهمنامــه 
افزایــش پروازهــای مســتقیم بیــن  
2کشور امضا شده و برنامه قطر جذب 
بیشتر گردشــگران ایرانی برای سفر به 

آن کشور است.

15
بازار

ارز مســافرتی بــرای کشــورهای نیازمند 
ویــزا و ۳00 یــورو یــا معــادل آن به ســایر 
ارزها برای کشــورهای بدون نیاز به ویزا 
بــه گردشــگران و مســافران خروجی از 
ایــران تعلــق می گیــرد. بانــک مرکــزی 
اعام کرد: همه مسافران بالای 1۸سال 
می تواننــد تحــت شــرایطی از ۵بانــک 

کشور ارز مسافرتی دریافت کنند.

500
یورو
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مدیرکل راهــداری و حمل ونقل جاده ای 
آذربایجان شــرقی از افتتــاح طرح هــای 
راهداری اهر با اعتبار ۲۵۰میلیارد تومانی 
خبــر داد. بــه گــزارش مهــر، اروجعلــی 
علیــزاده گفــت: عملیــات اجرایــی پروژه 
زیرگــذر ورودی شــهر اهــر در ســال۹۸ 
شــروع شــد و بــا تامیــن بودجــه از محل 
اعتبار سفر ریاست جمهوری، این پروژه 
 در نهایت با اعتبار ۳۵میلیارد تومانی به

بهره برداری رسید.

250
میلیارد 

نماینــده دورود و ازنــا از ایجــاد ۷هــزار 
فرصــت شــغلی توســط گــروه صنعتــی 
گلرنــگ در این شهرســتان خبــر داد. به 
گــزارش ایلنــا، حســین گــودرزی گفــت: 
عملیــات اجرایــی صنایــع مختلــف در 
دورود آغاز شــده و در حــال انجام زمینه 
ایجــاد اشــتغال در شهرســتان هســتیم 
۷هــزار نفــر شــغل  تــا بــرای بیــن ۵تا

ایجاد شود. 

7000
شغل

عدد خبر

جانشرقی
آذربای

لرستان

خبر روز 

 حدود 2سال پیش یک تصویر ماهواره ای در گوگل نشان داد 
یک روستا، نقشه ای منحصر به فرد دارد. صحبت از روستای 
جوره کندی در زنجان است که در نگاه اول نقشه ایران را در 
ذهن تداعی می کند. اهالی این شباهت را به فال نیک گرفتند 
و حالا در تلاش  هستند تا با معرفی بیشتر روستا بتوانند نام 
روســتای آرام و زیبای خود را به گوش ایرانیان برسانند و 
بگویند: »اینجا یک ایران کوچک است.« همین شباهت کافی 
بود تا از این روستا در بخش قره پشتلوی شهرستان زنجان و 

قرابتش با نقشه کشور سراغی بگیریم.

راحله عبدالحسینی گزارش
روزنامه نگار

ایران کوچک
نقشه هوایی روستای جوره کندی 

 در 35کیلومتری زنجان
درست شبیه نقشه ایران است 

   مرزهای آشنا
جوره کندی، روســتایی در 35کیلومتری شهرستان زنجان 
است که جمعیت 462نفری را در دل خود جای داده  و از جاده 
اصلی 9کیلومتر فاصله دارد؛ روستایی با مردمانی مهمان نواز 
در محدوه ای شبیه ایران. فقط کافی است چند لحظه ای به 
تصویر ماهواره ای روستا چشم بدوزیم؛ کوه های باصلابت در 
محدوده شمالی جوره کندی، آرایشی شبیه دریای خزر دارد 
و تنها رودخانه ای که از روســتا می گذرد در قسمت پایینی 
روستا، دریای عمان و خلیج فارس را تداعی می کند. مرزهای 
شرقی و غربی روستا هم با پیچ و خمی آشنا امتداد یافته اند؛ 

همانگونه که در مقیاس نقشه ایران دیده ایم.

اصفهان

یجانغربیعکس خبر
آذربا

بازگشت زندگی به خوی
زلزله ۵.۹ریشتری که هشتم بهمن شهرستان خوی را لرزاند 
به بیش از ۱۱هزار واحد مسکونی خسارت ۲۰تا۸۰درصدی 
وارد کرد. حالا بعد از گذشت ۱۴روز از زمین لرزه، به همت 

گروه های امدادی و جهادی و کمک های مردمی، اسکان موقت 
زلزله زدگان انجام و بخشی از زندگی به خوی بازگشته است. 

منبع: ایرنا

 صدای پای آب زاینده رود 
در اصفهان 

جریان آب رودخانه زاینده رود، صبح روز گذشته )شنبه22بهمن( 
در اصفهان طنین انداز شــد و به پل های تاریخی اصفهان رسید. به 
گزارش همشــهری، جریان آب زاینده رود صبح روز گذشته بستر 
خشکیده رودخانه شــهر اصفهان را سیراب کرد و جاری شدن آب 
در زاینده رود بار دیگر، خوشحالی و پایکوبی مردم اصفهان را رقم 
زد. از شامگاه پنجشنبه 2۰ بهمن ماه خروجی سد زاینده رود با هدف 
توزیع آب برای کشت دوم پاییزه کشاورزان شرق اصفهان افزایش 
یافت.  به گفته ســیدرضا مرتضوی، استاندار اصفهان، خروجی سد 
زاینده رود با هدف بازگشایی این رودخانه حدفاصل سد چم آسمان 
تا شهرستان اصفهان و تخصیص آب برای آبیاری کشت کشاورزان 
این خطه افزایــش یافته و این تصمیم با توافــق نمایندگان صنف 
کشاورزان، سازمان جهادکشاورزی، آب منطقه ای گرفته شده است. 
هم اکنون، میزان ورودی آب به سد زاینده رود ۱5مترمکعب بر ثانیه، 
خروجی آن ۱۰.5مترمکعب بر ثانیه و به گفته محمود چیتیان، معاون 
حفاظت و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای اصفهان هم اکنون 

ذخیره سد زاینده رود ۱4۸میلیون مترمکعب است.

حیات 10روزه
آخرین باری که در سال جاری آب رودخانه زاینده رود در اصفهان 
جاری شد پنجم تا هفدهم خرداد سال جاری بود و روز گذشته پس 
از 235روز خشکی، شــاهرگ حیات دیار نصف جهان جان دوباره 
گرفت. اینطور که استاندار اصفهان اعلام کرده آب به مدت ۱۰روز و تا 
اوایل اسفند  در رودخانه زاینده رود جریان خواهد داشت تا کشاورزان 
شرق اصفهان غلات کشت کنند و در این مدت آب در رودخانه شهر 
تاریخی اصفهان جاری اســت. نگاهی به جریان آب زاینده رود در 
سال جاری نشان می دهد آبیاری مزارع شرق اصفهان از روز پنجم 
تا پانزدهم فروردین با افزایش خروجی ســد و جریان یافتن آب در 
رودخانه، انجام و بعد از آن، آب در بستر رودخانه دوباره خشک شد. 
در نوبت بعدی، خروجی سد با هدف آبیاری کشت کشاورزان شرق 
اســتان بامداد 26فروردین افزایش یافت و یک روز قبل از آن نیز 
برای آبیاری باغ های غرب استان، خروجی سد بیشتر شد و به مدت 

۱۰روز جاری بود.

پل های تاریخی در مسیر زاینده رود
بــر روی زاینــده رود و در تمام مســیر ایــن رود زیبــا پل های 
متعددی بنا شــده اســت؛ پل هایی که بخشــی از آنها در شــهر 
اصفهان و بســیاری دیگر خــارج از ایــن شــهر روی زاینده رود 
قــرار گرفته انــد. زاینــده رود در مســیر خــود در اصفهــان، 
 5پل معــروف بــه نام هــای پــل شهرســتان، جویی)چوبی(،
سی و سه پل، خواجو و مارنان دارد. روز گذشته این پل های تاریخی 

جریان آب رودخانه زاینده رود را به خود دیدند.

مرزهای روستای جوره کندی که تمام می شود تا چشم کار می کند، 
خاک است و بیابان. انگار فقط ایران کوچک در این محدوده برجسته 
شده و در تصویر خودی نشان می دهد؛ یک خودنمایی غرورآفرین. 
خانه های روستا کاهگلی بود و در سال های گذشته با وام هایی که 
ازسوی بنیاد مسکن به اهالی روستا داده شد، ۸۰درصد خانه ها در 
همان مکان قبلی خود با آجر بازسازی شدند. شاید با خود بگویید که 
ساخت و سازهای این روستا از پیش تعیین شده بوده که نقشه هوایی 
روستا شبیه نقشه کشور باشد. این سؤال را با معاون عمرانی بنیاد 

مسکن زنجان در میان می گذاریم. 
عباس محمدی به همشهری می گوید: قدمت روستا به ده ها سال 

پیش برمی گردد و خانه های روســتا بدون هیچ برنامه ریزی قبلی 
در کنار هم ساخته شــده اند. اکنون ۱36خانوار در روستا زندگی 
می کنند. ســاخت و ســازهای جدید با رونق روســتا و مهاجرت 
معکوس، موضوعی است که نمی توان ســاده از کنار آن گذشت؛ 
زیرا ممکن است نقشه روســتا را تغییر دهد و دیگر تصویر هوایی 
بدین شکل نباشد. اینکه برای حفظ نقشه خاص و زیبای روستا چه 
تدبیری اندیشیده  شده، پرسشی است که محمدی پاسخ می دهد: 
مجوز ساخت برای روستاییان با توجه به تصویب طرح محدودیت 
ساخت وساز داده می شود تا به نقشه روستا خللی وارد نشود. این طور 
که مسئولان روستا خبر می دهند با توجه به اتمام افق طرح هادی 
روستا در بازنگری طرح، ضمن جلوگیری از به هم خوردن نقشه در 

جهت حفظ و تقویت این نقشه اقدام خواهد شد. 

  خانه های کاهگلی 

اهالی روستای جوره کندی به کشاورزی، دامداری و قالیبافی مشغول  
هستند. با وجود اینکه در روستایی منحصر به فرد زندگی می کنند، هنوز 

هیچ خبری از گردشگر برای دیدن ایران کوچک نیست.
مصطفی عیوضی که تا  ماه گذشــته دهیار روستا بوده درباره مشکلات 
روستا به همشهری می گوید: مشکل آب آشامیدنی مردم روستا با تامین 
مخزن آب و انجام لوله کشی به تازگی حل و راه های دسترسی به روستا 
هم آسفالت شده ، اما اهالی خواســتار معرفی روستای خود برای رونق 
گردشگری هستند. عیوضی، راهکار نخست برای رسیدن به این هدف 
را فرهنگسازی و آموزش مردم روستا برای تبدیل شدن به یک روستای 
گردشــگرپذیر می داند که هم برای گردشــگران خارجی و هم برای 

گردشگران داخلی جذاب است و می تواند موجب رونق اقتصادی مردم 
روستا شود. ایران به غیر از مناطق شناخته شده ، مناطق متنوع و بکری 
هم برای بازدید دارد که هنوز ناشناخته اند و نیاز به معرفی دارند تا میزبان 

گردشگران شوند؛ مثل ایران کوچک در یک روستا.

  همچنان ناشناخته

توسعه فراگیر خدمات بهداشتی در خراسان جنوبی 
خراسان جنوبی در مجاورت کشور افغانســتان که در سال های نه چندان دور به دلیل 

کمبود تجهیزات و امکانات بهداشتی و درمانی جزو استان های رده پایین کشور بود، سلامت
اکنون با توزیع خدمات بهداشتی و درمانی در سراسر استان نسبت به قبل چهره کاملا 
متفاوتی پیدا کرده است؛  . به گزارش ایرنا، ارائه این خدمات از طریق توسعه مراکز درمانی و بهداشتی میسر 
شده؛ به طوری که 55۰هزار مترمربع فضای درمانی و بهداشتی از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون 
در خراسان جنوبی به ارزش تقریبی ۱5هزار میلیارد تومان احداث شــده و کاربرد این توسعه فیزیکی 
ازجمله در دوران شیوع کرونا خود را نشــان داده اســت. روندی که ادامه دارد و به  گفته معاون توسعه 
مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی بیرجند حدود ۱4۰هزار مترمربع فضای فیزیکی جدید در قالب 
93پروژه عمرانی حوزه سلامت در حال اجرا است. معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی 
بیرجند گفت: در ۱۸ ماه گذشته 53پروژه بهداشتی و درمانی به متراژ بیش از 24هزار مترمربع و ارزش 

ریالی 2هزار میلیارد ریال در استان تکمیل و بهره برداری شده است.
حسین دهقانی افزود: با تکمیل این پروژه ها 94تخت به سرانه تخت های درمانی خراسان جنوبی اضافه 
شده است و افزایش ۸۷3تخت فعال بیمارستانی اســتان را با تکمیل و بهره برداری از پروژه های مصوب 

بیمارستانی و در حال اجرای دانشگاه شاهد خواهیم بود. 

فیلمــی از جریان آب 
رودخانــه زاینده رود 
که در ســاعت 6 صبح از 
پل تاریخــی فلاورجان 
)ورگان( عبــور کرد و به 
پل هــای تاریخی شــهر 
اصفهان رسید را با اسکن 
این کیوآر کد تماشاکنید. 
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کشف پیکر دومین قربانی »گرگر«
10روز پس از حادثه ســقوط مرگبــار »گرگــر« در یکی از 
روستاهای الیگودرز که موجب جانباختن 3عضو یک خانواده 
شده بود، پیکر مادر این خانواده نیز در رودخانه کشف شد تا تنها 

مفقودی این حادثه پسر 9ساله خانواده باشد.
به گزارش همشهری، روز 11بهمن ماه امسال اعضای خانواده ای که 
ساکن روستای سرتنگ برزه در استان لرستان بودند تصمیم گرفتند 
برای شرکت در جشن نامزدی یکی از اقوام شان به روستای مجاور 
به نام لانه شاهی بروند. آنها برای رفتن به آنجا باید مسیری مالرو به 
طول 6کیلومتر را طی می کردند یا اینکه با استفاده از وسیله ای به 
نام گرگر از روی رودخانه ای خروشان عبور می کردند. اعضای این 
خانواده راه دوم را انتخاب کردند. آنها 4نفر شامل: پدر، مادر و دختر و 
پسر 20 و 9ساله خانواده بودند که همراه یکی از اقوام شان سوار گرگر 
شدند اما همین که این وسیله خطرناک به وسط رودخانه رسید سیم 
بکسل آن پاره شد و همگی داخل رودخانه خروشان سقوط کردند. 
در این حادثه دختر و پسر جوان توانستند خودشان را نجات دهند اما 
پدر و مادر و پسر نوجوان آنها مفقود شدند. هر چند  پیکر بی جان پدر 
خانواده کشف شد اما مادر و پسر خانواده دچار سرنوشت نامعلومی 
شده بودند  تا اینکه بعد از ظهر دیروز )شنبه( پیکر مادر خانواده نیز 
کشف شد. ابراهیم رشیدی، از بستگان قربانیان به همشهری گفت:  
پیکر بی جان خواهرم حدود 3کیلومتر پایین تر از محل وقوع حادثه 
در نزدیکی روستایی به اسم آغا ولی توسط اهالی روستا پیدا و توسط 
امدادگران هلال احمر منتقل شد. با این وجود جست وجوها برای 

یافتن سبحان، پسر 9ساله خانواده همچنان ادامه دارد.

حادثه در پرواز نجف-مشهد 
نقص فنی در هواپیمایی که قرار بود از نجف به سوی مشهد پرواز 
کند باعث توقف هواپیما شــد اما در این حادثه به هیچ یک از 

سرنشینان هواپیما آسیبی نرسید.
به گزارش همشهری، این حادثه جمعه شب در باند فرودگاه نجات 
اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که پرواز شماره6644 هواپیمایی 
آتا قرار بود از نجف عازم مشهد شود اما هنگام برخاستن، هواپیما  
دچار نقص فنی شد و خبرگزاری ها از خروج آن ا زباند خبر دادند. 
محمد محمدی بخش، رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اما موضوع 
خارج شدن هواپیما از باند را رد کرد و گفت: خلبان این هواپیما  قبل 
از انجام تیک آف متوجه نقص فنی در لاستیک هواپیما شد که  با 
دریافت ارِورِ تایر از پرواز انصراف داد. او ادامه داد: تصمیم خلبان بعد 
از دریافت خطای لاستیک درســت بود و در این عملیات پروازی، 
خروج از باند رخ نداده و به مسافران نیز صدمه ای وارد نشد. همچنین 

شایعات مربوط به انفجار و انحراف به سمت باند نیز کذب است.
او درباره سرنوشت مســافران پرواز نجف به مشهد نیز گفت: 
مسافران به هتل فرستاده و صبح روز بعد نیز با پرواز جایگزین به 

مشهد منتقل شدند.

خبر کوتاه

تولید بخش خصوصی نیازمند اجازه از دولت نباشد
طبق قانون هر نوع تولید و اشــتغال بخــش خصوصی نیازمند 
کسب مجوزهای لازم از دولت است که همین کسب تکلیف ها و 
مجوزها باعث فساد در میان برخی کارمندان دولت شده و می شود. 
دیده شده که برخی شــاغلان دولتی با امضای طلایی و امثالهم 
میلیاردر شده اند و بخش خصوصی برای کسب مجوز مجبور به 

پرداخت های سنگین شده است.
عرشی از تهران 

مسیریاب های ایرانی نیازمند تقویت و بهسازی  هستند
اینکه مدت هاست مسیریاب های ایرانی جایگزین انواع خارجی 
آن شده اند بسیار خوب اســت به شرطی که خدمات آنها هر روز 
بهتر شود نه اینکه با یک بارندگی دچار اختلال شوند یا کارکردن 
آنها پشت فیلتر یا بدون آن به هم بریزد. اگر اختلال های موجود در 
این مسیریاب ها برطرف شوند واقعا باعث افتخار است که چنین 

نرم افزارهایی که تولید داخل هستند هر روز فراگیرتر شوند.
موسیوند از خرم آباد

بگذارند خطوط بی آرتی اتوبوسرانی، ویژه بماند
یکی از دلایل باریک تر شــدن خیابان ها و معابر اصلی تهران 
راه اندازی خطوط بی آرتی بوده است که اتوبوس های مخصوص 
بی ترافیک و با سرعت تردد کرده و مسافران هم  به همان دلیل 
از آن استقبال کرده اند. در دوران کرونا که تردد کمتر بود برخی 
خودروها اقدام به اســتفاده از این خطوط کردند و این روال 
غلط تاکنون مانده و حتی گاهــی پلیس هم در برخی مواقع 
اوج تردد خودروها را به خطوط ویژه هدایت می کند. حداقل 
چند مورد را بارها دیده ام. یکی در خط دانشگاه علم و صنعت 
به میدان آرژانتین و دیگر در خط میدان راه آهن به پارک وی 
که در بخش هایی از مســیر با هدایت پلیس همه خودروها 
مجاز بــه ورود به خط ویــژه می شــوند درحالی که هر چند 
کیلومتر پلیس هایی برای جلوگیری از ورود خودروها در این 
مسیرها ایستاده اند و حتی دروازه های فلزی برای جلوگیری 
از خودروهای متفرقه تحت نظارت پلیس وجود دارد. این چه 
روال متناقضی است و چرا نمی گذارند این خطوط ویژه بمانند؟

خلج از تهران 

ازدحام صبحگاهــی در متروی خــط آزادگان واقعا 
آزاردهنده است

ازدحام شدید صبحگاهی مترو در خط آزادگان واقعا طاقت فرسا 
شده و من بشخصه با خستگی به محل کارم می روم. واقعا راهکار 
کاهش این ازدحام نباید پیچیده و ســخت باشد. از مسئولان 

استدعا داریم به داد مسافران هر روزه این خط برسند.
ایرانپور از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

قاضی خوش فکر دادگاه لواسانات از مجازات های جایگزین برای جرائم کم  اهمیت استفاده می کند

کمک به دانشجویان نیازمند به جای رفتن به زندان

مرد جوان وقتی با اصرار همســرش برای جدایی روبه رو شــد در اقدامی 
جنون آمیز دست به جنایت زد. به گزارش همشهری، اوایل بهمن ماه مأموران 
پلیس پایتخت در جریان ناپدید شــدن زنی جوان قرار گرفتند. بررسی ها 
نشــان می داد که این زن از مدتی قبل با همســرش دچار اختلاف شده و 

قصد جدایی از او را داشت. به دستور بازپرس محمدرضا صاحب، بازپرس 
دادسرای جنایی تهران، کارآگاهان به سراغ همسر وی رفتند اما مرد جوان 
مدعی بود که از همسرش بی خبر است. تا اینکه چند روز بعد جسد بی جان 
زن گمشده زیر پلی در منطقه وردآورد پیدا شد و معلوم شد که او به قتل 
رسیده است. تنها مظنون این پرونده، شوهر مقتول بود که بازداشت شد و 
به قتل همسرش اعتراف کرد. او گفت: در طول زندگی، تمام اموالم را به نام 

همسرم کردم و زندگی بدی نداشتیم اما او تصمیم به جدایی گرفته بود و 
به اصرار من برای ادامه زندگی اهمیت نمی داد. روز حادثه قرار گذاشتیم تا 
صحبت کنیم اما او همچنان اصرار به جدایی داشت. سر همین مسئله با هم 
درگیر شدیم و درحالی که کنترلم را از دست داده بودم، با چاقو چند ضربه به 
او زدم. بعد از ترس جسدش را زیر پل رها کردم. پس از اعترافات متهم، وی با 

قرار قانونی بازداشت شده و تحقیقات تکمیلی از او ادامه دارد.

قتل همسر بر سر جدایی 

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

قاضی خوش فکر دادگاه لواســانات در تازه ترین 
رأی خود، حکم داد که مردی که لیسانس حقوق 
داشت و با معرفی خود به عنوان وکیل مرتکب جرم 
شده بود، به جای رفتن به زندان، برای 8دانشجوی 
حقوقی که تحت پوشــش بهزیســتی هستند، 
کتاب و بسته هاي آزمون وکالت تهیه کند. قاضی 
میثم حســین پور پیش از این و زمانی که دادیار 
دادسرای ویژه سرقت بود هم به دلیل تصمیمات 
قضایی که گرفته بود، مشهور شده بود. او یک بار 
به دلیل اینکه تصــور می کــرد در پرونده ای در 
وظایفش کوتاهی کرده، قرار بازداشت 24ساعته 
خودش را صادر کرد و خواستار رسیدگی به پرونده 
خودش شــد و یا در پرونده دیگری وقتی متوجه 
سرقت لوله آب در یکی از پارک های تهران شد، از 
آنجا که سارق شناسایی نشده بود، خودش هزینه 
آن را پرداخت کرد تا لوله آب سریع تر ترمیم شود. 
وی بعدها وقتی پشــت میز بازپرسی دادسرای 
جنایی تهران نشست، در اقدامی نوآورانه تصمیم 
گرفت خودنویسی را که زمان دادیاری از آن برای 
صدور قرار منــع تعقیب متهمــان و آزادی آنها 
استفاده می کرد، بفروشد و پولش را خرج آزادی 
زندانیان مالی کند. با خرید خودنویس از ســوی 
یک خیر دست کم 100زندانی آزاد شدند اما این 
همه کارهای منحصربه فــرد آقای قاضی نبود. او 
زمانی که بازپرس جنایی بود با همکاری اعضای 
تیم ملی کشــتی آزاد و فرنگی، جام و 2پیراهن 
ملی پوشي را فروختند و با پول آنها چندین زندانی 
دیگــر را آزاد کردند و حالا کــه به عنوان رئیس 
شعبه102 دادگاه لواسانات، در حال قضاوت است، 
تلاش می کند با استفاده از آرای جایگزین حبس، 
از ورود افرادی که برای نخستین بار مرتکب جرائم 
سبک شده اند به زندان جلوگیری کند. گفت وگو با 

این قاضی خوش فکر را بخوانید.

از حکم های جایگزینــی بگویید که 
تاکنون برای مجرمانی که سابقه  کیفری نداشته اند 

صادر کرده اید.
در مدت 2ماهی که رئیس شعبه102 دادگاه لواسانات 
شده ام، در پرونده هایی که جرائم رخ داده کم اهمیت 
بوده و یا شــاکی رضایت داده، از مجازات جایگزین به 
جای فرستادن متهم به زندان استفاده کرده ام. در این 
دو ماه، 3حکم مجازات جایگزین اســتفاده کرده ام که 
آخرین مورد مربوط به فردی بود که برای نخستین مرتبه 

مرتکب جرم شده بود.
جزئیات این پرونده را توضیح می دهید؟

مردی بود که به تازگی لیسانس حقوقش را گرفته بود 
و در یک ســازمان دولتی کار می کرد. ظاهرا او در یک 
دورهمی شــرکت کرده و از یکی از آشنایانش شنیده 
بود که یک زمین در لواســانات دارد اما سند تک برگ 
ندارد و برای گرفتن این ســند با مشکل روبه رو است. 
متهم به دروغ خود را وکیل معرفــی کرده و با گرفتن 
مبلغ 20میلیون تومان وکالت پرونده آن فرد را به عهده 
گرفت اما در نهایت وقتی نتوانست کاری برای موکلش 
انجام دهد، دروغش فاش شــد و با شــکایت شاکی، 
دستگیر شد. پس از صدور کیفرخواست، پرونده را به 
شعبه من فرستادند. متهم کارمند یک سازمان دولتی 
و به شدت پشیمان بود. از سوی دیگر مرد با آبرویی بود 
و هیچ سابقه کیفری نداشت. صرفا چون تازه لیسانس 
حقوقش را گرفته و آشنایی به مسائل حقوقی داشت، 
چنین ادعایی را مطرح کرده بود و وقتی متوجه شدم 
که به شدت پشیمان اســت به جای حبس از مجازات 

جایگزین استفاده کردم.
در این پرونده، چه حکمی صادر کردید؟

متهم محکوم به خرید 8بسته و مجموعه کتاب آزمون 
وکالت برای 8دانشــجوی تحت پوشش بهزیستی در 
رشته وکالت شد. راستش این مجموعه کتاب ها گران 
اســت و کمک بزرگی برای دانشجویان تحت پوشش 

بهزیستی خواهد شد.
مجازات این متهم طبق قانون چه بود؟

براساس ماده 55قانون وکالت، شخصی که دارای پروانه 

وکالت نباشد و در این شغل دخالت کند به یک الی 6ماه 
حبس محکوم خواهد شد.

ظاهرا این نخســتین حکم جایگزین  
نیست که صادر  کرده اید؟

2مورد دیگر هــم مجازات جایگزیــن درنظر گرفتم؛ 
یک نفر متهم به تصرف عدوانــی بود و دیگری به جرم 
توهین بازداشت شــده بود. یک نفر ملک فردی که در 
کشور آلمان زندگی می کرد را تصرف کرده بود؛ خانه 
باغی در لواســان بود. البته مدعی بود که خانه باغ را از 
یک فرد کلاهبردار خریده اســت که خودش به خاطر 
این مسئله شکایت کرده و پرونده اش در حال پیگیری 
بود اما موضوعی که در شــعبه من مطرح بود شکایت 
مالک اصلی بود که مدعی بود فردی خانه اش را تصرف 
کرده است. براساس ماده691 قانون مجازات اسلامی 
هرکس به قهر و غلبه داخل ملکی شــود که در تصرف 
دیگری است اعم از آنکه محصور باشد یا نباشد علاوه 
بر رفع تجاوز حسب، مورد به یک تا 6 ماه حبس محکوم 
می شــود. در این پرونده چون متهم از تصرف عدوانی 
بی اطلاع بود و سابقه ای در پرونده اش نداشت، به جای 

حبس، وی را محکوم به خرید 8دست لباس گرم برای 
8کودک کار و کاشت نهال برای 8کودک کار به نام آنها 
کردم که مجازات اجرا شد. پرونده دیگر هم مربوط به 
دعوای 2همســایه بود. یک نفر در بالکن دیگری زباله 
انداخته و همین مسئله باعث درگیری میان آنها شد 
و پرونده ای در دادسرا شکل گرفت. یکی از همسایه ها 
از دیگری به اتهام توهین شــکایت کرده بود که وقتی 
پرونده را به شعبه من فرستادند، من حکم دادم تا فردی 
که اقدام به توهین کرده 8حدیث و آیه درباره حرمت 
و آبروی افراد پیدا کند. او بایــد 8آیه را حفظ می کرد، 

می نوشت و برای من می آورد که مجازاتش اجرا شد.
در همه احــکام از عدد 8اســتفاده 

کرده اید؛ مثل حفظ 8آیه و.. دلیلش چیست؟
به نیت امام رضا که هشتمین امام شیعیان است و من 
ارادت خاصی به امام رضا دارم. قطعا تا زمانی که رئیس 
شعبه هســتم در پرونده هایی با جرائم کم اهمیت، از 
مجازات جایگزین استفاده خواهم کرد. البته در مقابل با 
مجرمان  پرونده های جرائم خشن که امنیت مردم را به 

خطر می اندازد به شدت برخورد می  کنم. 



مدیران

انتظار!
امیرمحمدیعقوبپورسوژه روز

روزنامهنگار

 پرهیز از یک تصمیم عجولانه
 اتفاق درستی به نظر می رسد اما نباید

در این ماجرا افراط به خرج داد
بهنظرمیرسدفدراسیونفوتبالاینروزها
بیشــتربهدنبالمحکزدنسلیقهعمومی
وواکنشهایاحتمالینســبتبهانتخاب
ســرمربیبعدیتیــمملیاســت.همین
هفتهگذشــتهبودکهمهدیتاجبااشــاره
بهدشواریهایانتقالدســتمزدبهمربی
خارجی،ازانتخابمربــیایرانیبرایتیم
ملیخبرداد.رئیسفدراســیونفوتبالاما
حالادراظهارنظریجدید،مدعیشدهکه
داخلیبودنسرمربیجدیدتیمهنوزقطعی
نیستوفدراسیونگزینههایخارجیرانیز
دراینخصوصموردبررسیقرارمیدهد.
ظاهرابعدازواکنشهــاینهچندانمثبت
هوادارانفوتبالبهانتخــابمربیداخلی،
فدراسیوندراینخصوصمرددشدهاست.
البتهکهنبردیفــوریدرانتظارتیمملی
ایراننیستوقاعدتادلیلیبرایعجلهکردن
وجودندارداماایــنصبر،کمیبیشازحد
طولانیشدهومعلومنیســتتاچهزمانی

ادامهخواهدداشت.
شایدبرایبرگزاریاردویتیمملیعجلهای
درکارنباشــداماآیانبایدسرمربیتازهتیم
دراینشــرایطلیگبرتررازیرنظربگیرد؟
آیانبایدبازیکنانیکهایــنروزهادرحال
درخششدرلیگبرترهســتند،ازشانس
بیشــتریبرایحضوردراردویبعدیتیم
ملیبرخوردارشــوند؟ایــنانتظاربیشاز
حدبرایانتخــابســرمربیجدید،عملا
جایگاهلیگبرتررادرفهرســتبعدیتیم
ملیمتزلزلمیکند.هرکسیکهرویکار
بیایدنیزاحتمالابهســراغهمانفهرست
جــامجهانیمــیروداماآنفهرســتدر
شــرایطفعلیاصلابهکارتیمملینمیآید.
چراکهبســیاریازنفراتآنتیم،پابهسن
گذاشتهاندوحالازمانیبرایتغییرنسلدر
تیمملیاست.درآخرینفهرستکیروش
حتییــکبازیکنزیر23ســالنیزوجود
نداشت؛ماجراییکهبستنیکتیمجدید
رابرایســرمربیبعدیتیمبســیاردشوار
خواهدکرد.بهخصوصاگراینســرمربی،

ایرانینباشد.
آیاایناحتمــالوجودداردکــهمدیران
فدراســیونبهصورتچراغخاموشباچند
مربیخارجیمذاکرهکننــدوبرایتکرار
نشــدنماجرایهروهرنار،اینمذاکرههارا
مخفینگهدارند؟سوابقفدراسیونمهدی
تاجچنیــنفرضیــهایراردمیکند.این
فدراسیونتاامروزمذاکرهپنهاننداشتهو
هروقتبهســراغیکمربیخارجیرفته،
خبرماجرابهســرعتپخششدهاست.در
نتیجهایــنماجراراهــمنمیتوانچندان
جدیگرفت.بعیداستفدراسیونتاامروز
بامربیانخارجیبراینشستنروینیمکت
تیمملیمذاکرهکردهباشــداماشایداین
مذاکرههابرایآیندهاینزدیکدردســتور

کارقراربگیرند.
شــایدهمفدراســیونمنتظرپایانلیگ
اســتتابایکیازمربیانشــاغلدرلیگ
برترقراردادببندد.چنینسناریوییهماما
چندانمنطقیبهنظرنمیرســدچراکهتا
پایاناینفصلهنوززمانزیادیباقیمانده
وفدراسیونبایدحداقلتاپایانفصلبهار
برایانتخابسرمربیجدیدصبرکند.این
یعنیازدسترفتنزمانیبسیارزیادبرای
تیمملیآنهمدرســالیکــهرقابتهای
جامملتهایآســیادرآنبرگزارخواهد
شد.فدراســیونفوتبالنبایدانفعالرابا
صبراشــتباهبگیرد.پرهیزازیکتصمیم
عجولانه،اتفاقدرستیبهنظرمیرسداما
نبایددراینماجراافراطبهخرجداد.چراکه
برایساختنتیمملیجدید،تاابدفرصت

نداریم!
پروسهانتخابسرمربیجدیدتیمملینباید
بهاندازهســایرپروژههایفدراسیونزمان
VARببرد.اینماجرانبایدبهسرنوشــت
دچارشــود؛پدیدهایکهقراربوددرهمین
فصلمورداستفادهقراربگیرداماشایدحتی
بهپایانلیگبرتربیســتوسومهمنرسد.
فدراسیونفوتبالسابقهخوبیدرزمانبندی
نداشتهواینبارهمانتخابسرمربیرابیش
ازحدبهتأخیرانداختهاست.اگرقراراست
یکمربیخارجیبرایتیــمملیانتخاب
شود،بهتراستکهاینمربیلیگرابهدقت
زیرنظربگیردوفرصتکافیبرایآشناشدن
باشرایطفوتبالایرانراداشتهباشد.اگرهم
بنابهانتخابیکمربیداخلیاســت،این
کاربایدزودترانجامشود.چراکهروندهایی
مثلانتخابدستیارهاوبرنامهریزیاردوها
زمانبرهستند.هرقدرتأخیردراینزمینه
بیشترشود،رؤیایقهرمانیجامملتهانیز
باخطرجدیتریروبهروخواهدشد.مهدی
تاجورفقاتاامروزتلاشکردهاندکهبیشاز
حدعجلهبهخرجندهندامااینخیالراحت
واینآرامشآنهــمدرفاصلهکمترازیک
سالتاجامملتها،رفتهرفتهنگرانکننده

شدهاست.
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سریکمیماند
بعد از اینکه سریک قهرمانی لیگ برتر والیبال زنان را از دست داد، گفته 

شد این تیم از لیگ کناره گیری می کند. اما سولماز آزمون می گوید: 
برادرم سردار به بازیکنان قول داد تیم را حفظ می کند

بازهمکریس
ستاره پرتغالی برای یازدهمین بار پوکر کرد و به 503گل لیگی رسید 
این یازدهمین پوکر )4گله( او در دوران حرفه ای اش بود؛ حالا الوحده 

یازدهمین تیمی است که مقابل او پوکر می شود

پخش زنده

برنامه بازی

دوشنبه 24 بهمن  1401

ملوان

گلگهر
15:00

ليگ برتر ايران - هفته 20

پرسپولیس

هوادار
17:00

مسرفسنجان

فولاد
17:00

تراکتور

آلومینیوم
15:00

سه شنبه 25 بهمن  1401

نفتم.س

صنعتنفت
15:00

سپاهان

ذوبآهن
15:30

مسکرمان

نساجی
15:00

ليگ برتر ايران - هفته 20

پیکان

استقلال
15:00

لیدز

منچستریونایتد
17:30

ليگ برتر انگليس

منچسترسیتی

استونویلا
20:00

ویارئال

بارسلونا
23:30

لاليگا اسپانيا

یوونتوس

فیورنتینا
20:30

سری آ  ايتاليا

ناپولی

کرمونزه
23:15

سعيد مهري که اين روزها به 
همراه تيمش اوج گرفته، مي گويد 

استقلال با اين روند به زودي 
صدرنشين ليگ خواهد شد

رابازیمیکنیم

بهتـرین

19 20

ی|
مد

ماح
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کار می کنند، اما چطور؟

اصلا تعطیلش کنید بروید

بالاخره دورقمی می شوند؟

نكته بازی

 بزرگ ترین 
میراث بلاژ

غیر از آن تیم جذاب و ناکام، چیرو یک دستیار موفق هم 
در فوتبال ایران به یادگار گذاشت

مرگ میروســلاو بلاژوویچ، ملقــب به چیرو باعث شــد موجی از 
اظهارنظرها در مورد این مربی کروات به وجود بیاید. خیلی ها حرف 
زدند، خاطره گفتند و البته اغلب به تعریف و تمجید از او پرداختند. 
به هرحال بلاژوویچ یکی از بزرگ تریــن مربیان خارجی بود که به 
فوتبال ایران آمد. او تیم خوب و جذابی ساخت، اما افسوس که موفق 
به صعود به جام جهانی2002 نشد و حضورش در فوتبال ایران بسیار 
کوتاه از آب درآمد. با این همه، چیرو در کشورمان چیزهایی هم به 
یادگار گذاشت که شــاید مهم ترین آنها حضور برانکو ایوانکوویچ 
بوده باشد. برانکو نخستین بار به عنوان دستیار بلاژ به تهران آمد، اما 

برخلاف استادش سالیان طولانی در ایران ماند.

اگر چیرو فقط چیزی حدود یک سال در ایران بود، برانکو در مجموع 
تقریبا یک دهه در حوزه فوتبال ملی و باشگاهی فعالیت کرد و منشأ 
اثرات چشمگیری هم بود. چه برانکو را دوست داشته باشیم چه نه، 
نمی توان نتایج و عملکرد خوب او را در تیم ملی و پرسپولیس نادیده 
گرفت. چیرو از ایوانکوویچ به عنوان »پروفسور« یاد می کرد. حتما 
برانکو هم مشکلات و ایرادات زیادی دارد، اما یک مقام سومی جذاب 
در جام ملت ها، یک صعود آسان به جام جهانی، انواع قهرمانی ها با 
پرسپولیس و از آن مهم تر احیا شدن برند این باشگاه بزرگ، ازجمله 
فواید آشنایی فوتبال ایران با ایوانکوویچ بود؛ وصالی که شاید اگر بلاژ 

نبود، اصلا محقق نمی شد.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

111839-19116229سپاهان1
81539-19116223پرسپولیس2

151136-19106326استقلال3

19532-1995524تراکتور4

21531-1987426گل گهر5
9528-1977514آلومینیوم6

9425-19413213مس رفسنجان7

15124-1959516فولاد8

322-16-1957713هوادار9
422-24-1957720نساجی10

522-19-1957714ملوان11

521-14-194969پیکان12

20-15-19311515ذوب آهن13
715-21-19361014مس کرمان14

1311-24-19251211صنعت نفت15
2711-40-19251213نفت مسجد سلیمان16

پیام نیازمند با درخشش مقابل فولاد و 
سیوهای درخشانی که در اهواز داشت، 
بهترین بازیکن هفته نوزدهم لیگ برتر 
بود. دروازه بان سپاهان هر 6ضربه داخل 
چارچوب تیم فولاد را مهار کرد که تعدادی از این مهارها با زیبایی 
خاصی انجام شد. او با این عملکرد نهمین کلین شیت فصل خودش 
را طی 16بازی رقم زد و از متریکا نمــره9.06 گرفت. این بهترین 
نمره ای بود که متریکا در هفته گذشته به یک بازیکن داد. جالب اینکه 
محمدامین حزباوی - مدافع فولاد که ضربه قیچی برگردان او توسط 
نیازمند مهار شد- هم یکی از برترین های هفته بود و با نمره7.46 به 
تیم منتخب هفته راه یافت. زوج حزباوی در دفاع میانی تیم منتخب 

هفته، نیلسون جونیور از سپاهان با نمره7.73 بود.
 

دروازه بان و مدافعان میانی تیم منتخب 
هفته از بازی فولاد و ســپاهان بیرون 
آمدند اما در 8پســت دیگر بیشــترین 
نماینده به تیم استقلال رسید که بعد از 
برد 3گله مقابل نفت مسجدسلیمان 3بازیکنش را به تیم منتخب 
هفته فرستاد. روزبه چشمی، آرش رضاوند و مهدی قائدی 3استقلالی 
برتر این هفته بودند که بالاترین نمره را در جمع آنها قائدی )8.73( 
گرفت. در دفاع راست و چپ، 2مدافع از نفت آبادان و گل گهر به تیم 
منتخب هفته نوزدهم رسیدند. شایان مصلح از گل گهر بهترین دفاع 
چپ هفته بود و سنگرگیر از نفت آبادان هم پست مدافع راست را در 
تیم منتخب هفته اشغال کرد. مصلح این هفته گل زد و سنگرگیر هم 

پاس گل تیمش را مقابل پرسپولیس به فردین یوسفی داد.
 

درباره 8پست از 11پست تیم منتخب 
هفته خواندید و حالا نوبت به 3پســت 
باقیمانده رسیده که به 3گلزن خارجی 
در این هفته رسیده است. شیخ دیاباته 
که بعد از مدت ها 2گل برای پرسپولیس زد نمره8.65 را از متریکا 
گرفته و تنها پرسپولیســی حاضر در تیم منتخب این هفته است. 
هانســل زاپاتا هم این هفته برای آلومینیوم هم گل زد و هم پاس 
گل داد تا زوج دیاباته در خط حمله باشد. اما تراکتور هم این هفته 
در زمین هوادار با گل بازیکن خارجی اش به برتری رسید. تیم پاکو 
خمس طبق معمول با پاس گل آلوز از بن بست خارج شد اما گل را 

این بار گوستاوو زد تا با نمره8.28 راهی تیم منتخب هفته شود.

9/06

8/73

8/65

متریکاآماربازی

امیرحسین اعظمی|  اســتقلال این روزهــا در بهترین فرم 
ممکن قرار دارد و 3برد پیاپی باعث شــده آبی پوشان تهرانی 
دوباره به جمع مدعیــان قهرمانی برگردند. تا چند هفته پیش 
استقلال حتی با تیم صدرنشین اختلاف 8امتیازی پیدا کرد ولی 
این اختلاف به کمترین حد ممکن رسید تا شاگردان ریکاردو 
ساپینتو امیدوار به دبل قهرمانی باشند. بعد از برد آبی ها برابر نفت 
مسجدسلیمان دقایقی با سعید مهری، هافبک دفاعی استقلال 
صحبت کردیم؛ بازیکنی که البته در مقطعی از فصل مورد انتقاد 
رسانه ها و هواداران استقلال هم قرار گرفت، موضوعی که ماتا، 
مربی استقلال هم در موردش صحبت کرد و گفت که انتقاد از 
مهری و آرش رضاوند غیرمنصفانه بود. مهری درخصوص برد 
برابر نفت مسجدسلیمان و مســائل مختلف دیگر به سؤالات 

همشهری ورزشی پاسخ می دهد.

   از بازی با نفت مسجدسلیمان شروع کنیم که 
منجر به یک برد مهم دیگر برای استقلال شد.

بعد از باخت به ســپاهان شــرایط تیم ما طوری شد که برای 
بازگشت به کورس قهرمانی، فقط باید 3امتیازها را می گرفتیم. 
خدا را شکر که در هر 3بازی اخیر 3امتیاز مهم گرفتیم و در بازی 
با نفت مسجدسلیمان هم عملکرد خوبی داشتیم. آنها هم تیمی 
قابل احترام هستند ولی ما بهتر فوتبال بازی کردیم و درنهایت 

3امتیاز را گرفتیم.

  بعد از اختلاف 8امتیازی با صدر جدول، فکر 
می کردی اینقدر زود خودتان را به صدر نزدیک کنید؟

ما قبل از جام جهانی که لیگ تعطیل شد، شرایط خوبی داشتیم 
ولی تعطیلی 2ماهه به تیم ما ضربه زد. بعد از جام جهانی بازی 
به بازی شــرایط بهتری پیدا کردیم و تراکتور را در جام حذفی 
شکست دادیم. در بازی با سپاهان هم می توانستیم بازنده نباشیم 
و خیلی خوب بازی کردیم. حالا از لحاظ امتیازی شرایط خوبی 
در جدول داریم و می خواهیم خیلــی زود خودمان را به صدر 
جدول برسانیم و اختلاف مان را با دیگر رقیبان بیشتر کنیم. ما 

فقط به حضور در صدر فکر نمی کنیم، می خواهیم وقتی در صدر 
جدول قرار گرفتیم، طوری نتیجه بگیریم که اختلاف مان با دیگر 

تیم ها بیشتر شود.

  در یک مقطع نتایج خوبی نگرفتید و حتی 
بحث اخراج ساپینتو از استقلال هم مطرح شد. جو تیم 

در آن زمان چطور بود؟
توقع رسانه ها و هواداران از اســتقلال بالاست چون ما یکی از 
بزرگ ترین تیم های آسیا هستیم. یکی از مسائلی که به شدت 
استقلال را اذیت کرد، مصدومیت بازیکنان ثابت و تأثیرگذار تیم 
بود و همین موضوع باعث شد دست ساپینتو بسته باشد. وقتی 
برخی مسائل در رسانه ها مطرح شد، باشگاه به خوبی از کادر فنی 

حمایت کرد و دیدید که در ادامه چقدر خوب نتیجه گرفتیم.

  کار کردن با ســاپینتو چطور است؟ چرا او 
اینقدر عصبانی است؟

ساپینتو یک مربی کاربلد و حرفه ای است که سعی می کند به 
بازیکنان انرژی و انگیزه بدهد. من چیزهای زیادی از این مربی یاد 
گرفتم. هر مربی خصوصیات رفتاری خودش را دارد و ساپینتو هم 
گاهی اوقات کنار خط عصبانی می شود ولی اصلا اینطور نیست 
که بگوییم او مربی بداخلاقی است. ساپینتو همیشه می خواهد 
تیمش در بهترین شرایط قرار داشته باشد و ارتباطی صمیمی 

با بازیکنان دارد.

  این روزها به نظر می رسد در بهترین شرایط 
ممکن هستی ولی در یک مقطع از عملکرد تو انتقادهایی 

صورت گرفت. در این مورد چه صحبتی داری؟
در استقلال و پرسپولیس انتظارات از بازیکنان در همه پست ها 
بالاست و هر بازیکنی هم ممکن است مورد نقد قرار بگیرد. قبول 
دارم که شاید در بعضی از بازی ها آن چیزی نبودم که خودم و 
دیگران انتظار داشــتند ولی من هیچ وقت دوست ندارم درجا 
بزنم. همیشه دنبال یاد گرفتن و بهتر شدن هستم و دوست دارم 

کیفیت فوتبالی ام را بالا ببرم. مهم ترین موضوع این اســت که 
خواسته های کادر فنی را در زمین پیاده کنم و فکر می کنم در 

این چند بازی شرایط خوبی داشتم.

  ماتا مربی اســتقلال هم بعد از بازی از تو 
تعریف کرد.

ایشان به من لطف دارد. همیشه تلاش می کنم بهترین عملکرد 
را داشته باشم.

 
  فکر می کنی در آینده ای نزدیک به تیم ملی 

دعوت شوی؟
حضور در تیم ملی برای هر بازیکنی افتخار است و من هم دوست 
دارم به پیراهن تیم ملی برسم ولی هم اکنون تمام تمرکزم روی 

استقلال است تا برای دومین فصل پیاپی قهرمان شویم.

  در مورد سپاهان و پرسپولیس که رقیبان 
اصلی شما برای رسیدن به قهرمانی هستند چه صحبتی 

داری؟
هر دو تیم جزو تیم های خوب و باکیفیت فوتبال ایران هستند 
ولی من معتقدم بهترین فوتبال لیگ را استقلال بازی می کند. 
می دانیم کار سختی در ادامه بازی ها داریم ولی می توانیم این 

قهرمانی را تکرار کنیم.

  برخی معتقدند کیفیت بازی های لیگ در این 
فصل افت کرده است. نظر تو چیست؟

هر فصل شرایط خاص خودش را دارد. امسال واقعا تیم ها نزدیک 
به هم هستند و همین موضوع باعث شده تا همه بازی ها در نوع 
خودش سخت و حساس باشد. شاید برخی تصور کنند کیفیت 
فنی لیگ خوب نیســت، ولی من چنین نظری ندارم. نتیجه 
گرفتن برای همه تیم ها سخت شده و همین موضوع شاید این 
ذهنیت را به برخی بدهد که لیگ ایران بی کیفیت است ولی من 

چنین نظری ندارم.

 بهتریـن فـوتبال
را بازی می کنیم
سعید مهری که این روزها به همراه تیمش اوج گرفته، می گوید 
استقلال با این روند به زودی صدرنشین لیگ خواهد شد

خط 
حمله استقلال

ما در خط حمله بازیکنان خوبی داریم 

و از درخشــش مهاجمان هم خوشحال 

هستیم. در همه پســت ها نفرات خوبی 

داریم و تلاش می کنیــم تا بهترین 

عملکرد را داشــته باشیم.

بازی  با پیکان
هر بازی بــرای ما حکم فینال را 

دارد و در موقعیتی هستیم که فقط باید 

ببریم. پیکان هم تیمی جوان و سرسخت 

است که به آســانی شکست نمی خورد 

ولی ما محکــوم به برد هســتیم و 

نباید از کورس قهرمانی عقب
بیفتیم.

سپاهان و 
پرسپولیس 
هر دو جزو 

تیم های خوب 
و باکیفیت 

فوتبال ایران 
هستند ولی 
من معتقدم 

بهترین 
فوتبال لیگ را 
استقلال بازی 

می کند

 شاید برخی 
تصور کنند 

کیفیت فنی 
لیگ خوب 

نیست، ولی 
من چنین 

نظری ندارم. 
نتیجه گرفتن 

برای همه 
تیم ها سخت 

شده
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هنوز تکلیف نیمکت تیم ملی روشن 
نشــده و شــرایط طوری است که 
گزینه های داخلی برای تصاحب این 
نیمکت در اولویت هستند. طبیعتا 
این داستان با استقبال گروه زیادی 
از مربیان و پیشکســوتان ایرانی همراه 
شــده و آنها از هم صنفان خود دفاع می کنند. در این میان استاد 
مرتضی فنونی زاده که همیشــه نقطه نظرات جذاب و کارگشایی 
دارد)!( فرموده: »انتخاب مربی ایرانی بهتر اســت، چون حتی اگر 
پول هم نگیرد کارش را می کند.« خب البتــه ارقام و اعدادی که 
اخیرا به عنوان دستمزد تعدادی از مربیان داخلی مطرح می شود، 
طوری است که تفاوت چندانی با همتایان خارجی ندارد. از اینکه 
بگذریم، فقط کار کردن مهم نیست؛ چگونه کار کردن هم اهمیت 
دارد. خوشــحال می شــویم اگر جناب فنونی زاده توضیح بدهند 
آخرین سرمربیان ایرانی تیم ملی چه گلی بر سر ما و این تیم زدند؟

شل کن- ســفت کن که می گویند 
یعنی همین؛ مهــدی تاج رئیس 
فدراسیون فوتبال که چندی پیش 
مدعی شده بود سرمربی بعدی تیم 
ملی، ایرانی است، حالا گفته ملیت 
این آدم مشخص نیست، یعنی می تواند 
داخلی باشد یا خارجی. به نظر می رسد مجموعه فدراسیون برای 
بعد از جدایی کارلوس کی روش هیچ طرح و نقشه ای نداشته و 
چون به طور کاملا ناگهانی با جدایی »رئیس بزرگ« مواجه شده، 
الان همه متحیرند که چه باید بکنند! به نظر می رسد نیازی به این 
همه مصاحبه نیســت. اصلا تعطیلش کنید برود، مثل تیم ملی 
امید که اساسا کسی سراغش را هم نمی گیرد و همینطور به امان 
خدا رها شده است. این همه وقت از جام جهانی گذشت و فیفادی 
فروردین با یک چشــم بر هم زدن از راه خواهد رسید، اما هنوز 

مسئولان فوتبال ما نمی دانند دنبال چی هستند. زیبا نیست؟

لیگ فوتبــال ایران کلی داســتان 
عجیــب و غریب دارد که ریشــه 
اغلب آنها به کلمــه »کیفیت« 
برمی گردد. یعنــی فاکتورهای 
فراوانی وجــود دارد که به وضوح 
نشان می دهد سطح کار پایین است و 
بسیاری از تیم ها و مسابقات برگزار شده، از حداقل های کیفی 
بی بهره اند. مثلا میانگین گل در هر بازی لیگ برتر ایران به عدد2 
نمی رسد که فاجعه بار است. در این میان تیمی مثل پیکان را 
هم داریم که در آســتانه پایان ثلث دوم لیگ برتر، هنوز تعداد 
گل هایش دورقمی نشده است! شاگردان مجتبی حسینی در 
19بازی تنها 9گل به ثمر رسانده اند و شرزود تمیروف، زننده 
نهمین گل این تیم، نیم ساعت مشغول شادی بود! به هرحال 
پیکان امروز با استقلال بازی دارد. سؤال این است که بالاخره در 

هفته بیستم، تعداد گل های این تیم دورقمی می شود؟

سد پیکان 
سیل ساپینتو

پیکان در دور رفت از استقلال، پرسپولیس 
و سپاهان گل نخورد! این تیم امروز میزبان 

گلزن ترین استقلال فصل است

هفته بیســتم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران 
امروز با یک بازی آغاز می شود. استقلال و پیکان، 
2تیمی هستند که بازی های این هفته را استارت 
می زنند و 7بازی بعدی طــی 2روز آینده برگزار 
خواهد شد. بازی رفت استقلال و پیکان به میزبانی 
آبی ها در ورزشگاه آزادی برگزار شده بود و در بازی 
امروز پیکانی ها میزبان هستند. آنها علاقه مند بودند 
مانند تمام بازی های خانگی اخیرشان این بار هم 
در کرج به مصاف میهمان خود بروند اما ســازمان 
لیگ این اجــازه را صادر نکرد تا باز هم ورزشــگاه 
شهید دســتگردی اکباتان برای این بازی انتخاب 
شود. بازی 2تیم از ساعت15 امروز در این ورزشگاه 
آغاز می شــود و هواداران اجازه ورود به ورزشگاه 
را نخواهند داشــت. با توجه به اینکــه بازی بدون 
حضور تماشــاگر برگزار می شود، مشخص نیست 
چه مانعی برای انجام بازی در کرج وجود داشــته 
و چرا پیکان از امتیاز میزبانی در زمین دلخواهش 

محروم شده است.

  فرم خوب و بخت عالی
استقلال در 3هفته اخیر به 3پیروزی پرگل رسیده 
و به روایت اعضای این تیم در بهترین فرم خودش 
به ســر می برد. اما نباید فراموش کرد ســناریویی 
که هم اکنون برای اســتقلال شکل گرفته، همان 
سناریویی است که در دور رفت نیز در همین مقطع 
برای آنها اجرا شده بود. استقلال لیگ را با شکست 
مقابل سپاهان شروع کرد و بعد از آن به بازی های 
آسان تر رسید. در دور رفت آبی ها ملوان و مس را 
بردند، مقابل نفت مسجدســلیمان و پیکان بدون 
گل متوقف شدند و در هفته ششم دوباره نساجی 
را با 3گل شکســت دادند. در دور برگشــت، تنها 
تفاوتی که در نتایج اســتقلال رخ داده برتری آنها 
مقابل نفت مسجدســلیمان بوده کــه در 6هفته 
ابتدایی تیم ســرحالی بود اما بعدها به شدت افت 
کرد. امروز بازی با پیکان نشان خواهد داد استقلال 
واقعا نسبت به دور رفت روند بهتری پیدا کرده یا 
فقط در حال سپری کردن هفته های آسان خودش 
بوده است. پیکان، تیمی است که در نیم فصل اول 
هر 3مدعی قهرمانی را متوقف کرد و از هیچ یک از 
آنها گل نخورد. شاگردان مجتبی حسینی مقابل 
استقلال و پرسپولیس به مساوی بدون گل رسیدند 
و سپاهان را یک بر صفر شکست دادند؛ نتایجی که 
نشــان می دهد آنها به خوبی راه های دفاع کردن و 
گل نخوردن مقابل تیم های بزرگ را بلد هســتند. 
خط حمله اســتقلال که در 3بازی قبلی 10گل 
زده، اگر امروز مقابل تیم سختگیر پیکان هم به گل 

برتری برسد، کاملا خودش را اثبات خواهد کرد.

  لشکر غایبان پیکان
امروز پیکان غایبــان پرشــماری دارد و احتمالا 
غیبت این بازیکنان کار را برای مجتبی حســینی 
سخت خواهد کرد. امیر شبانی، دانیال جهانبخش، 
امیرحســین عزیزی، ابراهیم صالحی، تیتو اوکلو، 
محمدحسین فلاح و مجتبی حقدوست مصدوم 
هســتند و بدتر از همه اینها غیبت ســامان فلاح 
بهترین مدافع پیکان است که هفته گذشته مقابل 
نساجی کارت زرد گرفت و از این بازی محروم شد. 
غیبت این مدافع شــاخص که ســابقه حضور در 
اردوهای تیم ملی را هم دارد، شاید کار استقلالی ها 
را برای به گل رسیدن در زمین سفت اکباتان ساده  
کند. برخلاف پیکان و غایبان پرشمار این تیم، در 
اردوی اســتقلال اوضاع بر وفق مراد است. آبی ها 
هیچ محرومی ندارند و تقریبا همه مصدومان این 
تیم هم به شرایط بازی برگشــته اند. فقط مهدی 
مهدی پور همچنان برای بازگشت به ترکیب مشکل 
دارد که البته خط هافبک اســتقلال با بازگشت 
آرش رضاوند و اوج گیری سعید مهری، حالا بدون 
مهدی پور هم می تواند گلیم خودش را از آب بیرون 
بکشد. پیکان در بازی رفت اگرچه خوب دفاع کرد 
اما خوش شانســی هم به این تیم کمک کرد تا از 
استقلال امتیاز بگیرد. امروز هم این تیم برای امتیاز 
گرفتن از استقلال اوج گرفته، نیاز به بخت و اقبال 

بلند دارد.
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بارسا هم اکنون با 8امتیاز اختلاف با رئال مادرید در صدر جدول لالیگا 
قرار دارد. آنها همه را می برند و گلی نمی خورند. بارسایی ها با پیروزی در 
بازی امشب مقابل ویارئال می توانند با توجه به غیبت رئال که در مراکش 
برای بازی های جام جهانی باشگاه ها به سر می برد، اختلاف با تیم دوم را 
به 11امتیاز برسانند. ویارئال 2 بازی آخرش به وایکانو و الچه را هم باخته 
و بعید است بتواند جلوی بارسا را بگیرد. بارسا صاحب میانگین بیشترین 
حضور هواداران در رقابت های این فصل لیگ های اروپایی است. نوکمپ 
در فصل جاری لالیگا، به طور متوسط 82.82۵ تماشاگر را در خود جا 
داده و از این حیث بهترین آمار را در بین ۵ لیگ معتبر اروپایی به خود 
اختصاص داده است. بارسای ژاوی از این حیث نسبت به بارسای پپ 
گواردیولا و انریکه نیز برتری داشته است. فصل پیش قضیه برعکس بود 
و هواداران از بازی های این تیم استقبال نمی کردند و فقط برای تماشای 
بازی تیم زنان باشگاه ورزشــگاه را پر می کردند. آنها حتی بلیت های 
خود را برای بازی با اینتراخت فرانکفــورت در لیگ اروپا به آلمانی ها 
فروختند و تیم شان را تنها گذاشتند اما امسال شرایط تغییر کرده است. 

به زودی نوکمپ برای تعمیرات و بازسازی اساسی به تعطیلی 
طولانی مدت می رود و بارسا باید در ورزشگاهی با ظرفیت 

2۵هزار نفر از حریفان پذیرایی کند.
   ویارئال پس از 3 برد متوالی مقابل بارســا بین 

سال های 2007 تا 2008 در 27بازی اخیرش 
در لالیگا مقابل این تیم تنها یک بار در فصل 
پیش پیروز شــده و 20بازی را باخته و تنها 

6بار مساوی کرده است.
   بارسلونا از سال2007 که در لاسرامیکا 
3 بر یک به ویارئال باخت، در 13سفر بعدی 
خود به این ورزشــگاه شکســتی نداشته و 

9بازی را برده  است.
   بارسا در 10بازی خارج از خانه آخر خود در منطقه 

خودمختار والنسیا هیچ شکستی نداشته و 9بازی را برده و تنها 
یک بار به تیم های این منطقه امتیاز داده است.

این نخستین مسابقه پس از اعلام جرم علیه منچسترسیتی توسط سازمان 
لیگ برتر است. بازی با استون ویلا یادآور آخرین بازی فصل پیش است که 
سیتی درصورت ناکامی در پیروزی مقابل این تیم قهرمانی را به لیورپول 
واگذار می کرد. آن زمان استیون جرارد سرمربی ویلا بود و حالا جای خود 
را به اونای امری داده تا استون ویلا سروسامانی بگیرد. درحالی که گفته 
می شد گواردیولا درصورت ثابت شدن تخلف من سیتی این باشگاه را ترک 
می کند، سرمربی اسپانیایی خلاف آن را بیان کرده و گفته: »خوش شانسیم 
در کشوری زندگی می کنیم که تا زمانی که گناهکاری شما اثبات نشود، 
بی گناه به حســاب می آیید. قبلا هم محکوم شده ایم ولی بی گناه بودیم. 
دادگاه تعیین می کند که بی گناهیم یا خیر که با توجه به وکلایی که داریم، 
مطمئن هستم که از موضع خود دفاع می کنیم چرا که بی گناهیم. بیشتر 

از هر زمان دیگری مطمئنم که از جایم تکان نمی خورم.«
   سیتی در 12بازی خانگی آخر مقابل استون ویلا پیروز بوده که 

آخرین برد با نتیجه 3 بر 2 در هفته آخر فصل پیش به 
ثبت رسید.

   از فصل 01-2000 ســابقه نداشــته که استون ویلا 
رفت و برگشت مقابل سیتی امتیاز بگیرد. آنها در سپتامبر 
یک-یک مساوی کردند و در فصل مورد اشاره استون ویلا 

یک پیروزی و یک تساوی مقابل سیتی به دست آورده بود.
   ویلا در 29بازی آخر مقابل مدافعان عنوان قهرمانی لیگ 
برتر تنها یک بار در سال2009 منچستریونایتد را برده و در 
22بازی دیگر شکست خورده و 6تساوی به دست آورده است.
   استون ویلا هر 3 بازی آخر خارج از خانه خود را زیرنظر 
اونای امری برده. جان گرگوری تنها ســرمربی تاریخ این 
باشگاه اســت که 4بازی آخر خارج از خانه را )1998( با 

پیروزی پشت سر گذاشته است.

بدون کریســتیانو رونالدو اوضــاع خوب پیش مــی رود اما بدون 
کاسمیرو نه. من یونایتد در غیاب کاسمیرو گل های زیادی می خورد. 
به فاصله 4روز پس از بازی رفت لیگ برتر که هفته گذشته 2-2 شد، 
من یونایتد و لیدز بار دیگر و این بار در دور برگشت لیگ به مصاف 

هم می روند.
   مارکوس رشــفورد با گلزنی در دیدار مقابل لیدز به نخستین 
بازیکن شیاطین سرخ پس از وین رونی )12-2011( تبدیل شد که 

در 6بازی پیاپی در ورزشگاه اولدترافورد موفق به گلزنی می شود.
   لیدز فصل پیــش در همین مقطع در خانه خــودش 4 بر2 به 
منچستر باخت اما از اکتبر سال1976 ســابقه نداشته که 2 بازی 

پیاپی خانگی را به این تیم ببازد.

   من یونایتد در 3 ســفر آخر به میلن رود بــالای 4گل به 
لیدزیونایتد زده. تنها آرسنال بیشتر در این ورزشگاه موفق به 

تکرار بردهای با بالای 4گل زده، شده است)4بار(.
   از سال1967 سابقه نداشته که منچستریونایتد در یک 
فصل در فاصله چند روز با یک حریف مشابه در لیگ روبه رو 
شود. یونایتدی ها آن سال با ولوز بازی کردند. لیدز هم در 
سال1974 با چنین قرعه ای روبه رو شد و به فاصله چند روز 

مجبور شد با شفیلدیونایتد بازی کند.
   منچســتریونایتد تا به اینجای فصل 8 بــار در لیگ 

کلین شــیت کرده که به اندازه کلین شیت های 
این تیم در فصل پیش است.

Cristiano Ronaldo
سوپرلیگ هنوز زنده است

پــروژه ســوپرلیگ اروپا 
به خاطــر اسپانســرهای 
 آمریکایــی اش و اصــرار 
باشــگاه های  روســای 
رئال مادریــد، یوونتــوس 
و بارســلونا همچنان زنده 
اســت. چندی پیش آنها 
یک حکــم دادگاهی برای 
توقف حکمی دیگر که یوفا 
علیه این پروژه گرفته بود، 
به دســت آوردند. انتقادها 

بیشتر به این خلاصه می شد که حضور 20باشگاه بزرگ در یک 
لیگ باعث کشته شدن باشگاه های کوچک و به حاشیه رفتن 
لیگ های داخلی و لیگ های اروپایی فعلی می شود. بلافاصله 
یوفا و فیفا تصمیم گرفتند تعداد تیم های حاضر در جام جهانی، 
جام جهانی باشگاه ها و لیگ ملت های اروپا را افزایش دهند و در 
برگزاری لیگ های بین المللی اروپایی تغییرات تازه ای اعمال 
کنند. در روزهای اخیر و ماه های گذشته مشکلات اقتصادی 
بارســلونا و مشــکل حقوقی یوونتوس و منچسترســیتی و 
همچنین رقابت ناعادلانه باشگاه های انگلیسی با سایر لیگ ها 
و اختلاف چشمگیر درآمد آنها نســبت به رقبای اروپایی در 
درآمد حق پخش تلویزیونی، بار دیگر ســوپرلیگ را از پستو 
بیرون آورده و زنده کرده اســت. حالا یاغی های سوپرلیگ از 
فرمت جدیدی که در آن بین 60 تــا 80 تیم حضور خواهند 
داشت و هر تیم حداقل 14 بازی را در فصل انجام خواهد داد، 
رونمایی کردنــد. در این فرمت، حضور هیــچ تیمی از پیش 
قطعی نیست. سران برگزاری این رقابت ها از دسامبر گذشته 
با ۵0 تیم مختلــف در حال مذاکره بوده اند و قرار اســت این 

مسابقات در چند سطح مختلف برگزار شود.
درحالی که باشگاه های بزرگ اروپایی برای جذب بازیکن به 
مشکل خورده اند، باشــگاه های انگلیسی ترکتازی می کنند 
و حتی باشگاه تازه وارد ناتینگهام فارســت با اتکا بر درآمد 
حق پخش تلویزیونی به اندازه یک تیم کامل با ذخیره هایش 
بازیکن خریده اســت. از آن مهم تر چلســی که از تابستان 
امســال در 2 پنجره نقل وانتقالاتی 17بازیکن جدید جذب 

کرده و در همین زمستان 
300میلیــون پوند برای 
خرید بازیکن هزینه کرده 
اســت. این در حالی است 
که باشگاهی مثل بارسلونا 
حتی اجازه ثبــت قرارداد 
جدیــد بازیکنــان جوان 
خودش را هم ندارد و برای 
ثبــت قــرارداد بازیکنان 
جذب شــده در تابستان 
مجبور شــده بخشــی از 
درآمدهای آینده اش را خرج کند. خاویر تباس، رئیس لالیگا 
که همدست چفرین، رئیس یوفاست، فلورنتینو پرس و خوان 
لاپورتا را از نشســتی که درخصوص حق پخش تلویزیونی 
لالیگا برگزار شد، کنار گذاشــت و حق رأی آنها را نیز سلب 
کرد. رئال مادرید و بارســلونا قرارداد CVC را نپذیرفتند و 
بخشــی از حق پخش تلویزیونی خود را به مدت 2۵ سال به 
کمپانی های دیگر فروختند، اما درخصوص بقیه حق پخش 

تلویزیونی، حق حضور در این نشست را داشته اند.
در طرح جدید نامی از باشگاه های انگلیسی آورده نشده چون 
آنها همین الان هم ثروتمندند و سوپرلیگ در اصل می خواهد 
با چنین باشگاه هایی رقابت و مبارزه کند. در چند ماه گذشته 
کمپانی »A22 اســپورتس منیجمنت« و 3  باشگاه باقیمانده 
در پروژه سوپرلیگ اروپا حملات خود را بر ثروت باشگاه های 
لیگ برتری، تســلط آنها بر بازار نقل وانتقالات و تأثیری که بر 
سایر لیگ های اروپایی با معاملات تلویزیونی کم درآمد دارند، 
متمرکز کرده اند. کمپانی »A22 اسپورتس منیجمنت« حق 
یوفا و فیفا برای جلوگیری از تشکیل سوپرلیگ اروپا و تحریم 
باشگاه های ســوپرلیگی در دادگاه را به چالش کشیده، با این 
استدلال که نهادهای حاکم بر فوتبال اروپا و جهان از موقعیت 
خود تحت قانون رقابت اتحادیه اروپا سوءاستفاده می کنند. در 
نهایت بقا یا نابودی پروژه سوپرلیگ به رأی دیوان عالی اتحادیه 
اروپا بستگی دارد و درصورتی که این سازمان به نفع یوفا رأی 
بدهد، یاغیان فوتبال قاره ســبز رؤیای برگزاری پروژه شان را 

برباد رفته خواهند دید.

گل ژیرو باعث پیروزی میلان برابر تورینو 
شد و روسونری را بالاخره با برد آشتي داد. 
قبل از این پیروزي، قرمزپوشان 4 شکست 
متوالی داشتند و 7 بازی و 37روز بدون برد 
را پشت سر گذاشته بودند با 16گل خورده 
و تنها 6گل زده. این دوره نحس با تســاوی 
مقابل رم آغاز شد و با شکست برابر همین 
تورینو ادامه یافت و ســپس تساوی با لچه 
و شکســت مقابل اینتر، لاتزیو، ساسولو و 
دوباره اینترمیلان. میلان با پیراهن ســبز 
چریکی خود هرگز امتیاز از دســت نداده 
است. پیروزی در این دیدار اهمیت بالایي 
براي میلاني ها  داشت، دیداري كه آث میلان 
را به ركورد 3000بازي در بالاترین ســطح 
لیگ ایتالیا رساند؛ 1457برد، 879 مساوی 
و 663 شکست. قرمز و مشکی ها حالا با ثبت 
این تعداد بازی در كنار یوونتوس، اینتر و رم 

قرار گرفته اند. 
   اینترمیــلان 91بار در لیگ ســطح اول 

حضور داشته، رم و یوونتوس 90بار كه یووه 
یک بار به خاطر سقوط به سری بی به دلیل 
كالچوپولی در ســطح اول حضور نداشته و 

میلان 89بار.
   اولیویه ژیرو )متولد 1986( مســن ترین 
بازیکنی است كه در این فصل روي بیش از 
10گل در 5 لیگ معتبر اروپایی تاثیر مستقیم 

داشته است؛ 7 گل و 4پاس گل.
   از فصل 16-2015 ژیرو برای اولین بار در 
یک فصل، 5گل در خانه برای تیمش به ثمر 
رساند. او در آن فصل 7گل برای آرسنال در 
ورزشگاه خانگی این تیم به ثمر رسانده بود.

   زلاتان پس از 9ماه دوری از فوتبال به دلیل 
مصدومیت رباط و جراحی، دوباره به تركیب 

برگشت.
   در شب بازگشــت زلاتان ایبراهیموویچ 
از مصدومیت، رافائل لیائو بدترین بازیکن 
میلان بود. این پرتغالی 18بار توپ از دست 

داد.

رامون دیاس، ســرمربی الهلال عربستان 
که تیمش را به فینال دیشب جام جهانی 
باشگاه ها رســانده بود، درباره رونالدو و 
مســی گفته اســت: »از لحاظ تئوریک، 
رونالدو الان بایــد برای ما بــازی می کرد 
چون الهلال ثروتمندترین باشــگاه عربستان 
اســت. ما مســی را هم می توانیــم بخریم.« 
کریســتیانو رونالدو پس از شروعی توفانی در 
دیدار دوستانه منتخب الهلال و النصر مقابل 
پاری سن ژرمن و زدن 2 گل در آن بازی، آغازی 
ناامیدکننده در بازی های رسمی النصر داشت 
اما سرانجام توانســت در بازی قبلی یک  گل 
و در بازی چهارشنبه شــب 4گل به الوحده 
بزند. کریستیانو در شبی که هزاران ملخ به 
ورزشگاه حمله کرده بودند و روی صورت 
بازیکنان و تماشــاگران خودی نشــان 
می دادند، رکوردهای تــازه ای را با زدن 
این 4 گل در یک مسابقه برجای گذاشت.
   این یازدهمین پوکــر )4گله( او در 
دوران حرفه ای اش بــود؛ او پیش تر به 
تیم های راسینگ سانتاندر، سویا، الچه، 
گرانادا، اسپانیول، ســلتاویگو، خیرونا، 
مالموي سوئد و تیم های ملی آندورا  و 
لیتوانی 4گل در یک مسابقه زده بود و 
حالا الوحده یازدهمین تیمی است که 

مقابل او پوکر می شود.
   کریستیانو رونالدو با این ۵گل در 
2 بازی آخــر، خودش را بــه رده نهم 
بهترین گلزنان لیگ عربستان رساند؛ 
تالیســکا از همین النصر )13گل در 
11گل در  13 بــازی(، جونیــور )
9گل در  1۵ بــازی( حمــدالله )
13 بازی( و ایگالو )8گل 
در 13 بازی( 
در رده های 

بالایی جدول قرار دارند. کریس 14بازی فرصت دارد 
تا این گلزنان را در جدول برترین گلزنان لیگ بگیرد.

   کریس در لیگ عربستان؛ 270 دقیقه بازی، ۵ گل، 
هر ۵4دقیقه یک گل. او یک بازی هم در ســوپرجام 
بدون گلزنی ســپری کرد و یک دیدار دوستانه هم در 
کارنامه دارد که در آن 2 گل به پاری ســن ژرمن زده 

است.
   رونالدو در 22ســالی که فوتبــال حرفه ای بازی 
می کند، تنها ۵بار پیش آمده که در نخســتین بازی 
پس از تولدش گل نزند و حالا در نخستین بازی پس از 
تولد 38سالگی اش پوکر کرده. او از 20سالگی، 19بار 
در روز تولد یا یکی دو روز پس از آن بازی داشــته که 
موفق شده 27گل و 7پاس گل ثبت کند که 4تای آن 

هت تریک و یکی پوکر بود.
   رونالدو تعداد هت تریک ها )3 گل یا بیشــتر( خود 
را به عدد61 رســاند که ۵ بار از ۵6 هت تریک مسی 

بیشتر است.
   تا پیش از این بــازی، تعداد هت تریک های )3گل 
یا بیشتر( رونالدو پیش از 30سالگی و پس از آن با هم 
در عدد30برابر بود اما الان تعادل بر هم خورده است؛ 
30 هت تریک قبل از 30 سالگی و حالا 31 هت تریک 

بعد از 30 سالگی.
   او تعداد گل هایش را با پای غیرتخصصی یعنی پای 

چپ به عدد1۵2رساند.
   گل اول رونالدو به الوحده گل شماره۵00 او در رده 
باشگاهی در لیگ های مختلف بود و نه جام حذفی و 
لیگ های قاره ای و سایر دیدارهای رسمی باشگاهی. 
حالا گل هــای باشــگاهی اش به ۵03گل رســیده؛ 
311گل در لالیــگا، 81گل در ســری آ، 103گل در 
لیگ برتر انگلیس، 3گل در لیــگ پرتغال و ۵گل در 

لیگ عربستان.
   کریستیانو رونالدو از ســال 2010 تا حالا، در هر 

سال حداقل یک  هت تریک به نام خود ثبت کرده.
   رونالدو به طور میانگین در هر فصل 26گل به ثمر 

رسانده است؛ ۵03گل در 19.۵فصل.

بازهم 
کریس

بارســلونا 
7بازی آخــرش را در همه 

رقابت هــا ازجمله ال کلاســیکوی 

فینال ســوپرجام برده و در ۵مورد از آنها 

دروازه اش را بسته نگه داشته. آخرین بار که 

آنها رکورد بهتری داشتند به اکتبر2017 

برمی گــردد که 9بازی پیاپــی را در 
همه تورنمنت ها برده بودند.

من ســیتی 
این فصل بیــش از فصل قبل 

می بازد؛ 4 شکست که یکی بیش از تعداد 

باخت های فصل پیش اســت. آنها در بازی 

هفته پیش یک بر صفر به تاتنهام باختند و برای 

پنجمین بار پیاپی در زمین این تیم بازنده شدند 

و گلی هم نزدند. اما از دســامبر سال2018 

پیش نیامده که سیتی 2 بازی پیاپی 
را در لیــگ برتــر ببازد.

 
باشــگاه های انگلیسی در 

نقل وانتقالات زمستانی 741میلیون 

پوند صــرف خرید بازیکن جدیــد کردند که 

نیمی از آن یعنــی 323میلیون پونــد متعلق به 

هزینه های چلسی بود. لیدز در حالی در پنجره نقل 

و انتقالاتی زمســتانی 4۵ میلیون پوند )49میلیون 

یــورو( هزینه کــرده اســت که باشــگاه های 

لالیگایی 32 میلیون یورو و باشــگاه های 
ســری آ 31 میلیون یورو هزینه

داشته اند.

میلان به چهارمین باشگاهی تبدیل شد كه 3000بار در لیگ 
بازی مي كند

آ سه هزار میلان

4
ستاره پرتغالی برای یازدهمین بار 
پوكر كرد و به 503گل لیگی رسید

شب خلوت لیگ های اروپایی
امروز و امشب 3 بازی نه چندان حساس برگزار می شود و تیم ها به استقبال لیگ قهرمانان می روند

مرحله یک هشتم پایانی لیگ قهرمانان اروپا از این هفته آغاز می شود؛ برای همین بیشتر بازی های مهم لیگ های داخلی 
كشورهای اروپایی دیروز برگزار شد. امروز شاید به زحمت بتوان 3یا نهایت 4بازی درست و حسابی برای دنبال كردن یافت
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افقی:
1 - ســجده کننده - پرنــده 

نوک دراز - تندرستی
2 - مثل و مانند – جاری شدن 

مایع - برگه دریافت کالا
3 - حــرف ندا - تخــم گیاه – 

طالع بین
4 - مجموعه شــعری ســروده 
سهراب سپهری - زیرین - مفقود

5 – مغازه دار - پیوند نهایی نماها 
در فیلم که تبدیل به ســکانس 

می شود - لباس اتاق عمل
6 - پدر عــرب - فرمانروایی - 

منسوب به یمن
7 - افزونــی برنــج پــس از 
پخته شدن - کانی دارای گوگرد 

و آرسنیک - جنگ
8 - بــزدل – پذیرفته شــدن - 

بعضی
9 - برهــان - نــام دیــوی در 

شاهنامه - تکرار حرفی
10 - سرسبز و خرم - پروتئین 

سلول های زنده - غضب
11 - بدعهدی - رهبر استقلال 
هند که به فلسفه بی خشونتی 

اعتقاد داشت - چاشنی کباب
12 - بله انگلیسی - زن نازا - از 

الحان باربدی
13 - معادل فارسی وب سایت - 

بندری در بوشهر - بسیار خوب
14 - مالک - عارضه ای گوارشی 

- چند وزیر
15 – جابه جا کردن - نیم سال 

تحصیلی - واحد پول امارات
  

عمودی:
1 - در بــازار بــورس معاملــه 
می شــود - طب شکسته بندی 

- بله روسی
2 - مؤسس مدرسه دارالفنون - 

مدرسه ابتدایی
3 - هواپیمای سریع - حیوانی 
که بــه آن زکات تعلق می گیرد 
- نام درختی در آســمان هفتم 

- هنر فرنگی
4 - قاضی - نویسنده رمان انسان 

وحشی - زین و برگ اسب
5 - محل ذخیــره کالا - مدفن 

ناصر خسرو
6 - وســیله تزریــق آمپول - 

آتشدان - پست الکترونیک
7 - جمله قرآنی – توبه کننده - 

پیوندهای نسبی
8 - مهره ای در شطرنج که فقط 
افقی و عمودی حرکت می کند - 
فیلمی به کارگردانی فرانسیس 

فورد کاپولا - پوستین
9 - فرق - شــکلی هندسی با 

چهار ضلع برابر – پس غذا
10 - صاحب کتاب سیرالعباد 
الی المعاد - ضربه ای بر صورت 

- ضرباهنگ

11 - نوعی زغال ســنگ - سالی که 
در آنیم

12 - گازی در اتمسفر زمین - شهری 
در استان یزد - ستوده شده

13 - ســتاره فوتبــال آرژانتینی – 
رخت شوی - محافظ گل - طلا

14 - از جشــن های قدیم ایرانیان - 
دارای ظاهری زیبا و متناسب

15 - دست عرب - ماده معدنی مورد 
نیاز بــرای تمامی ســلول های بدن - 

شمشیر برنده

ناساپناناشنشتا
يناورميركتلاي
نايچييوسمرالا
ورومسسيويقار

اسادارفاونيب
فيجارانبلگگس
ورهارهرونتجنپ
لبورهرياديبدا

رهدخياشماريمس
مدلباهبالقنا

يرهرهدروكانم
اگويولوكدناح
زرابمناريويچم
اسربابلاليناو
دوويلاهنيكرچلد 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4421
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

637259841
218346795
549178362
184937526
325461978
976582134
452713689
893625417
761894253

متوسط

 6   3     
 3 2   9    
8 7        
3  1   6   5
  7 9  2 8   
2   7   1  4
       6 7
   5   4 2  
    4   1  852641937

963572184
714839625
178493256
246758319
395126478
689217543
431985762
527364891

ساده

متوسط

164235789
532879641
879164352
391486275
457912836
286753194
948321567
613597428
725648913

سخت

6   2   8   
 1      9  
5   1     2
    3  5   
 2      7  
  6  8     
4     3   9
 9      1  
  1   4   3

ساده

 5  6  1  3  
  3  7  1   
7   8  9   5
1  8    2  6
 4      1  
3  5    4  8
6   2  7   3
  1  8  7   
 2  3  4  9  

آخرین هفته از مرحله مقدماتی لیگ برتر والیبال امروز برگزار و آخرین تیم پلی آف معرفی می شود. ایفاسرام اردکان و گیتی پسند اصفهان 2تیمی 
هستند که شانس حضور در جمع 8تیم و بازی در مرحله پلی آف را دارند. هر دوی این تیم ها از 25بازی گذشته خود 12پیروزی به دست آورده اند 
و با توجه به نتایج بازی های امروز شانس صعود دارند. ایفاسرام در خانه میزبان شهرداری ارومیه است ولی گیتی پسند باید در سیرجان با فولاد 
بازی کند. شهرداری ارومیه هر چند در رده دوازدهم جدول است ولی با مس رفسنجان هم امتیاز است و شکست در این بازی می تواند این تیم را به 
دردسر بیندازد. ارومی ها در دور برگشت نشان داده اند که می توانند از تیم های بزرگ هم نتیجه بگیرند. ایفاسرام در رده هشتم است و در مقایسه با 
گیتی پسند که در رده نهم است، وضعیت بهتری دارد اما هر اتفاقی در بازی های سیرجان و اردکان می تواند جای این دو تیم را تغییر بدهد. تیم های 
شهداب یزد، لبنیات هراز آمل، پیکان تهران، پاس گرگان، نیان الکترونیک خراسان، هورسان رامسر و فولاد سیرجان راهی پلی آف شده اند. سایپا در 
انتهای جدول شانسی برای ماندن ندارد. اما مس رفسنجان با 8برد و شهرداری ارومیه با 9پیروزی و امتیاز مشابه 26 در تلاش برای ماندن هستند.

به دنبال 
سهمیه 
آخر

بعد از اینکه سریک قهرمانی لیگ برتر 
والیبال زنان را از دست داد، گفته شد 
 این تیم از لیگ کناره گیری می کند

اما سولماز آزمون می گوید: برادرم 
سردار به بازیکنان قول داد تیم را 
حفظ می کند

 عصر جمعه بعد از اینکه سریک نتوانست در لیگ 
برتر والیبال زنان به قهرمانی برسد، خلیل آزمون 
در اعتراض به سیاست های فدراسیون والیبال 
اعلام کرد که دیگر در والیبــال زنان تیم داری 
نمی کند. اما حالا دخترش ســولماز می گوید، 
آرامش به تیم برگشته و سریک فصل بعد هم از 

مدعیان خواهد بود.
سریک تیم سردار آزمون است. با هزینه هایی که 
این بازیکن تیم ملی فوتبال کرد، این تیم فصل 
پیش از دســته یک به لیگ برتر آمد و از همان 
ابتدای فصل خودش را در حد مدعی قهرمانی 
معرفی کرد و به فینال هم رسید. سریک و پیکان 
ظهر جمعه بازی فینال را برگزار کردند. پیکان در 
پلی آف با ذوب آهن اصفهان هم بازی شده بود و 
در 2دیدار به برتری رسید و به فینال راه پیدا کرد 
اما سریک کار سخت تری داشت. آنها در 3بازی 
نزدیک توانستند فینالیست شــوند. در فینال 
سریک در 3ست 25 بر 18، 25 بر 19 و 30 بر 28 
از پیکان شکست خورد و شاکی شد. اعتراض آنها 

نه به باخت که به تصمیمات فدراسیون است.
در مرحله پلــی آف ســایپایی ها مدعی بودند 
تصمیماتی که فدراسیون می گیرد، بیشتر به نفع 
سریک اســت. بعد از بازی فینال هم گنبدی ها 
معترض شدند که فدراسیون به نفع تیم پیکان 
کار کرد. در پلی آف نظر 3تیم به جز سریک این 
بود که بازی ها در تهران و متمرکز برگزار شود 
اما سریک به خاطر داشتن تماشاگر مخالف بود 
و فدراســیون هم به خواســت این تیم تن داد. 
گنبدی ها ترجیح می دادند فینال 2 از 3 باشد. 
آنها 2دلیل داشــتند؛ 3بازیکن اصلی این تیم 
مصدوم بودند، پیکان یک هفته استراحت کرده 
بود و سریک 3روز. در این شرایط مشخص بود 
که شرایط به نفع تیم تهرانی باشد، اما چرا سریک 
بعد از اینکه قهرمانی را از دست داد، به فدراسیون 
معترض شد؟ و مهم تر اینکه چرا از ابتدای فصل 
نحوه برگزاری مســابقات در حضور نمایندگان 
مشخص نمی شود و برای هر مرحله نظرسنجی و 
تصمیم گیری می شود؟ این معضلی است که در 

لیگ مردان هم دیده می شود.

  تصمیماتی که عوض می شود 
سولماز آزمون، خواهر ســردار و سرپرست تیم 
ســریک به همشــهری می گوید: »فدراسیون 
یک دفعه همــه قوانین را عــوض می کند. قرار 
بود بازی آخر پلی آف ما با ســایپا روز یکشنبه 
باشد اما یکباره گفتند دوشــنبه بازی دارید. یا 
تصمیم گرفتند بازی رده بندی را برگزار نکنند 
و سومی مشترک اعلام کنند.« اعتراض اصلی 
او به زمان بازی فینال است: »ما 3بازی سنگین 
انجام داده بودیم. گفتیم بازی را 23 یا 24بهمن 
برگزار کنید. گفتند باید با پیکان صحبت کنید. 
خب، مشخص است که پیکان منافع خودش را 

درنظر می گیرد و شرایط ما را نمی پذیرد. شاید ما 
هم جای آنها بودیم همین کار را می کردیم. خود 
فدراسیون باید درســت تصمیم گیری می کرد 
و شــرایط 2تیم را درنظر می گرفت. 3بازیکن 
اصلی ما در پلی آف مصدوم شده بودند و مشکل 
داشتیم ولی کسی به شرایط تیم ما توجه نکرد.«

   بی احترامی بزرگ
خلیل آزمون پدر سردار و ســولماز، از مربیان 
قدیمی والیبال اســت که روز جمعه همراه تیم 
به تهران آمده بود و در ســالن والیبال ورزشگاه 
آزادی هم حاضر بــود اما او را از ســالن بیرون 
کردند. آزمون که از این حرکت فدراسیون شاکی 
بود، اعلام کرد که دیگر در لیگ زنان تیم داری 
نمی کند. ســولماز بی احترامی به پدرش را هم 
از دلایل شکســت تیم می داند: »اول مسابقه 
اجازه دادند که پدرم به سالن بیاید، اما وقتی به 
مدیرعامل پیکان گفتند که نمی تواند در سالن 
باشد، پیکانی ها اعتراض کردند و پدر من را هم 
بیرون کردند. بی احترامی بزرگی بود و بابا حتی 
به بچه ها گفت بازی نکنید. اگر مشــکلی بود از 
اول نباید اجازه ورود می دادند نه اینکه وســط 
بازی بیرونش کنند. ایــن کار روی روحیه تیم 
هم تأثیر منفی گذاشت.« آزمون پدر در حالی 
از ســالن اخراج شــد که مردان دیگری که در 
فدراسیون مسئولیت دارند، در سالن حاضر بودند 
و این موضوع عصبانیت او را بیشتر کرد. سولماز 
می گوید پدرش آرام شده و از تصمیمش برگشته 
است: »آن روز همه عصبانی بودیم و الان نشست 
می گذاریم. با سردار هم صحبت کرده ام. خود او با 
بچه ها هم صحبت کرد و به آنها قول داد که برای 

فصل دیگر هم تیم داری می کند.«

  روز رویایی
روز جمعه هرچند روز خوبی برای سریک نبود، 
اما روزی رؤیایی برای والیبال زنان بود. آنها که 
بیشتر مسابقات را در سال های اخیر در سکوت 
برگزار کرده بودند، این بار در تهران و در حضور 
تماشاگران بازی کردند. آزمون باورش نمی شود 
که تماشاگران گنبدی در تهران هم آنها را تنها 
نگذاشتند: »در گنبد تماشاگران زیادی به سالن 
آمده بودند اما واقعا انتظار نداشــتیم که حدود 
300-200 تماشاگر در تهران هم به سالن بیایند 
و یک صدا تیم ما را تشویق کنند.« آزمون اتفاق 
خوب این فصل را حضور این تماشاگران در سالن 
می داند: »اتفاق خوبی بود اما  ای کاش فدراسیون 
از تیم های خصوصی بیشــتر حمایت می کرد و 

اولویتش تیم های دولتی نبود.«
سریک برای فصل بعد خودش را آماده می کند 
و پیکان هم از حالا باید به فکر جام باشگاه های 
آسیا باشد که اردیبهشت سال آینده در ویتنام 

برگزار می شود.

سریک 
می ماند

فرزانه فصیحی رکورد خودش و ایران را شکست و به قهرمانی آسیا رسید. دونده سرعت ایران که در مسابقات قهرمانی دوومیدانی داخل 
سالن آسیا در قزاقستان شرکت کرده بود، در ماده 60متر بهترین دختر آسیا شــد. او که طی سال های گذشته بارها رکورد 60متر را 
جابه جا کرده است، این بار با زمان 7و23صدم ثانیه از مرحله مقدماتی صعود کرد. او با این رکورد، 2صدم ثانیه رکورد خودش را شکست. 
فصیحی در فینال هم با رکورد 7و28صدم ثانیه بهترین دونده بود و به عنوان نفر اول از خط گذشــت و طلای این ماده را صاحب شد. 
فصیحی سال2018 مدال برنز آسیا در این ماده را به دست آورده و در این ماده برای نخستین بار برای دوومیدانی ایران سهمیه مسابقات 
قهرمانی جهان را گرفته بود. او در مســابقات2021 جهان هم دوید اما نتوانست به مرحله نیمه نهایی برسد. فصیحی که هم اکنون در 
دوی 100متر هم رکورددار ایران است، در بازی های توکیو با سهمیه یونیورسالیتی به المپیک رسید. این رکوردشکنی و طلای آسیا 

در داخل سالن، شروع خوبی در فصل جدید برای او ست. فصیحی از ماه های آینده برای گرفتن سهمیه المپیک پاریس تلاش می کند.

فصیحی به 
طلای آسیا 
رسید
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چراغی که خاموش نشد
شکست تحریم جشنواره

 جشنواره ای که
بوی انقلاب می دهد

جشــنواره فیلم فجر 
کــه در رویداد هــای 
فرهنگی کشور نقش 
قله را ایفــا می کند، 
امسال هم با صلابت 

آغاز شــد و جذاب تــداوم یافت و پرشــور به 
پایان رســید. در این یادداشــت به ابعادی از 
استقبال اهالی هنر و رسانه و ناکام ماندن پروژه 
سالن های خالی بدخواهان فرهنگ و هنر ایران 

اسلامی پرداخته شده است:
الف- حاسدان ایران اســلامی؛ حتما جنبش 
اعتراضی فرانسوی ها را به خاطر دارید، آنجا که 
»جلیقه زردها« به خیابان های پاریس و دیگر 
شهرهای فرانســه آمدند و تعداد بازداشتی ها 
آنچنان نجومی بــود که بنا بــه اظهار پلیس 
فرانســه تنها در یک روز از ایــن اعتراضات، 
142هزار نفر دســتگیر و زندانی شــدند. اما 
جشنواره کن در فرانسه همچون سابق برگزار 
شد. آنجا کســی از تحریم و شرکت نکردن در 
فستیوال ســخنی نگفت! اما برخی وابستگان 
به آن سوی مرزها و حاســدان ایران اسلامی 
به واســطه رســانه های معاند، بدون توجه به 
آرامش و امنیت مثال زدنی کشور و برگزاری 
باشکوه فســتیوال وطنی در دهه فجر، در پی 
تحریم جشنواره چهل و یکم فیلم فجر بودند. 
جالب اینکه ایرج رحمانی بازیگر فیلم »آنها مرا 
دوست داشتند« می گوید: »حدود ۷۰ درصد 
افرادی که جشنواره را تحریم کردند، دوتابعیتی 
هســتند و نمی خواهند در این کشور زندگی 

کنند.«
ب-هنرمندان منصف؛ در ایــن بین برخی از 
چهره های ســینمایی ضمن دفاع از برگزاری 
جشنواره چهل و یکم اذعان کردند که صحبت 
از تحریم جشــنواره آدرس غلط دادن است، 
تاجایی که مهدی فخیم زاده، بازیگر ســینما 
و تلویزیون، در دومیــن روز از چهل و یکمین 
دوره جشــنواره در پردیس ملــت تأکید کرد 
که »جشــنواره فیلم فجر چراغ نفتی نیست 
که به این راحتی و با یک فوت خاموش شــود. 
سال هاســت که این فســتیوال برپاســت.« 
همچنین رضا کیانیان بازیگر نام آشنای کشور 
در مصاحبه ای با ســتاد خبری جشنواره فیلم 
فجر اعلام کرده بود که »من جشنواره را تحریم 
نمی کنم مثـل دوران 88کـــه تلویزیـون را 
تحریـم نکـــردم. چـون تلویزیـــون بـرای 

ماسـت و آن را تحریـم نمی کنم.«
ج-اســتقبال از جشــنواره؛ اکران فیلم های 
چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر در روزهای 
برگزاری سبب رونق ســالن های سینما شد. 
تاجایی که محمــد مهدی اســماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که از جشــنواره فیلم فجر استقبال 
فوق العاده خوبی صورت گرفت. در تأیید این 
اظهارات باید استقبال تماشاگران در استان ها را 
نیز اضافه کرد و استقبال مخاطبان شهرستانی 
در گوشه و کنار کشــور از فیلم های جشنواره 
فیلم فجر امسال هم یکی از ویژگی های آن بود.

سرانجام اینکه به اهالی سینما که در جشنواره 
حاضر شدند و با تمام توان به خلق یک رویداد 
مهم فرهنگی یاری رساندند، یک سیمرغ ویژه 
اهدا کرد، چــرا که با وجود حمــلات بزدلانه 
رسانه ها و ایادی دشمنان ایران اسلامی، پا پس 
نکشیدند و چراغ جشــنواره چهل و یکم فیلم 

فجر روشن ماند.

2223
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سینما متروپل، برگزیده فجر ۴۱
جشنواره چهل و یکم فیلم فجر به ایســتگاه پایانی رسید و در محل سالن 

همایش های برج میلاد مراسم اختتامیه این دوره از جشنواره برگزارشد

سایه مرغ پیشکشی
چند برش از سیاحت سیمرغ در ساحت سینمای ایران

یکی از متفاوت ترین ادوار جشنواره با معرفی فیلمسازان 
تازه نفس و درخشش کارگردانان با تجربه به کار خود خاتمه داد 

 فجر ۴۱ 
در ایستگاه پایانی

چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر به پایان راه رسید. قطار فجر نقطه پایانی ایستگاه چهل و یک را هم تجربه 
کرد و برگزیدگانش در مراسمی که شب گذشته در برج میلاد برگزار شد، رونمایی شدند.

 این پایان یکی از ادوار منحصر به فرد فیلم فجر بود؛ جشــنواره ای که به نظر می رسد وارد دوره تاریخی 
تازه ای شده و چه در رویکرد و سیاستگذاری و چه در شــیوه برپایی، تجربه کاملا متفاوتی را پشت سر 
گذاشت؛ جشــنواره ای که یکی از جوان ترین ادوار فجر بود و حضور فیلمسازان تازه نفس در آن به لحاظ 
آماری، اگر نگوییم بی سابقه، کم سابقه بود . هر چند در نهایت داورانش جوایز مهم فیلم و کارگردانی را به 
فیلمسازان با تجربه دادند. فجر امسال محلی برای معرفی کارگردان های تازه نفس و مجالی برای درخشش 
چند فیلمساز با تجربه بود. در پایان جشنواره کم نبودند افرادی که اعتقاد داشتند »سینما مترو پل « بهترین 
فیلم محمد علی باشه آهنگر و »غریب« بهترین اثر محمد حسین لطیفی است. جشنواره چهل و یکم فجر 
در حالی به کار خود خاتمه داد که در فیلم هایش نشانه هایی آشکار از کوشش فیلمسازان برای رسیدن به 
تصویری تازه؛ قابل مشاهده بود؛ فیلم هایی که در طول ۱۰ روز به نمایش درآمدند و حاصل تلاش طیف های 
مختلف سینماگران را به نمایش گذاشتند؛ از ملودرام تا تریلر و از درام اجتماعی تا سینمای دفاع مقدس. 
آنچه در جشنواره امسال به نمایش درآمد خوب یا بد، درخشان یا ضعیف، مبین بخشی از کارنامه سینمای 
ایران بود . سینمایی که به شهادت فجر چهل و یکم، همچنان به راه خود ادامه خواهد داد، حتی اگر شرایط، 
دشوار و وضعیت، پیچیده و آینده، مبهم باشد. جشنواره چهل و یکم را به خاطر می سپاریم با فیلم هایی که 
دیر هنگام معرفی شدند، داورانی که در انتهای جشنواره اسامی شان رسانه ای شد و شور و احساس و هیجان 
و تاثر رئیس سازمان سینمایی در شب اختتامیه اش که نشان از به منزل نشستن باری سنگین و به انجام 

رسیدن ماموریتی دشوار داشت. جشنواره چهل و یکم ماموریت غیرممکنی بود که ممکن شد.

سر آغاز
امیرخدادادهمدانی

دبیرگروه فرهنگ 

حرف های 
روی سن2

محمد خزاعی 
 رئیس سازمان سینمایی 

بســیار مفتخــرم در 
روز ملــی جمهوری 
اســلامی ایران و آغاز 
سال جدید سینمایی 
کشــور در مراســم 

اختتامیه جشنواره  چهل ویکم فجر در خدمت 
شــما هســتم. به لطف خدا، اهالی رســانه، 
بعضی ســینماگران جمهوری اسلامی ایران 
و هنرمندان کشــورهای مختلف و منطقه ای 
جشنواره امسال با شــکوه تر از سال های قبل 

برگزار شد.
خداراشاکرم که توفیق خدمت به چنین مردمی 
را به مــن اعطا کرد. حضــور نیروهای جدید، 
جوان، خلاق، نگاه جدی به شهرســتان ها که 
همه سینمای ایران، تهران نیست، مشکلات 
مردم سراســر ایــران و حضور فعــال بانوان 
سینماگر و از همه مهم تر مضامینی با نشاط، 

ازجمله اتفاقات خوب امسال بود. 
ما در حوزه خارجی میزبان بالغ بر 1۰۰مهمان 
خارجی هســتیم کــه بیانگر این اســت که 
ســینمای ایران مورد توجه آنان است. امروز 
من در جشنواره ای حضور پیدا کردم که بوی 
انقلاب می دهد و سالیان سال به عنوان فیلمساز 
و تهیه کننده در جشــنواره بودم و هر ســال 
نگران برگزاری آن بودم اما امســال من هیچ 
نگرانی ندارم. امروز من دست تک تک مردم را 
می بوسم که در راهپیمایی شرکت کردند و در 
سالن های نمایش حضور داشتند.  مردم ما بعد 

از 4 ماه تبلیغات در راهپیمایی شرکت کردند.

محمدمهدی اسماعیلی، 
وزیر فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی:
امــروز مــردم ایران 
حماســه ای بزرگ را در 
بهــار انقلاب اســلامی 
پدید آوردنــد. ایام ماه 
رجب را تبریک می گویم 
و امیــدوارم از برکات 
این ماه همــه حاضران 
جمع برخوردار باشــند.

جشنواره  خداراشاکرم 
چهل ویکم فجــر با این 
شــکوه و اســتقبال به 
پایانــی خودش  منزل 
می رســد. دوستان من 
دوران پرُتلاشی را پشت 
سر گذاشتند. من از همه 
افراد ازجمله کارگردانان، 
تهیه کنندگان، هیأت های 
و  اســتادان  داوری، 
هنرمنــدان برجســته 
ســینمای  عوامــل  و 
ایران بــرای حضور در 
رویداد فجــر قدردانی 
ه  ر ا جشــنو . می کنم
ویژگی های  چهل ویکم 
منحصر به فردی داشت و 
نخستین آن ادای دین به 

ساحت هنری ایران بود. 
فیلمسازان عزیز در این 
جشنواره از نقاط مختلف 
ایران و این ســرزمین 
افتخارآمیز که جای جای 
آن پر از عناصر فرهنگی 
و هنری اســت، حضور 
داشــتند؛ از سیستان و 
بلوچستان، شمال، جنوب 
و... عدالت فرهنگی که 
سردســت گرفته بودیم 
در این دوره خود را نشان 
می دهد. خوشــحالم که 
امروز به گواه همه ناظران 
و دلســوزان ما در این 
ایســتاده ایم،  جایگاه 
البته به این میزان راضی 
نیستیم و همه باید تلاش 
کنند که هــر روز عیار 
سینمای ایران بالا برود.

جشــنواره باید زایش 
داشته باشد و الحمدلله 
ایــن جشــنواره از این 

عنوان برخوردار بود.
 مــن لازم می دانــم از 
رئیس جمهور  شــخص 
که برای نخستین بار در 
جشــنواره فجر حاضر 
شــد و در کنار مردم به 
 تماشــای فیلم نشست،

قدردانی کنم. 
همچنیــن لازم می دانم 
از اعضــای هیأت دولت 
به ویژه رئیس ســازمان 
شهردار  صداوســیما، 
تهران، وزیــر آموزش و 
پرورش، نهادهای مردمی 
و همه کسانی که در تولید 
فیلم فعال هستند، تشکر 

کنم. 
جشنواره فجر، رویدادی 
ســینمایی و متعلق به 
مردم و انقلاب اســلامی 
است. از ابتکار دوستان 
در برگــزاری همزمان 
جشــنواره فیلم فجر در 
حوزه ملــی و بین الملل 
قدردانــی می کنــم. ما 
میزبــان مهمانان زیادی 
از کشــورهای مختلف 
بودیم، همه حاضر شدند 
و در کنــار زنان و مردان 
سینمای ایران ایستادند. 
از همه کسانی که در بخش 
بین الملل در این تجربه با 
ما همراه بودند قدردانی 
می کنم و امیدوارم شاهد 
رشد بیشــتر آن باشیم. 
اتفاق مهم جشــنواره 
امســال بر پایــه امید، 
اخلاق و آگاهــی بود و 
تمامی 24فیلمی که به این 
بخش رسیدند، به جامعه 
ایرانی باامید و بااستعداد 
توجه کردند. ســینمای 
ایران به عنوان مهم ترین 
عنصر فرهنگی در جهاد 
تبیین رهبر انقلاب باید 
و  امیدبخشی  عهده دار 
فضایل اخلاقی در جامعه 
ایرانی باشد. من از همه 
مردم بزرگــوار، اهالی 
فرهنگ و هنر که با این 
استقبال و شکوه جمع را 
گرم کردند و تمام کسانی 
که پشــت در جشنواره 
ماندنــد و نتوانســتند 
در ســالن حضور پیدا 
کنند، قدردانی می کنم. 
برای همــه مردم آرزوی 

سربلندی دارم.

حرف های روی سن

جشنواره فجر  
 متعلق به مردم

و انقلاب اسلامی 
است 
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یکشنبه 23 بهمن 221401
 شماره  8712

 جشنواره فیلم فجر
مولود راستین انقلاب اسلامی

در ایســتگاه پایانی چهل ویکمین 
جشــنواره بین المللی فیلم فجر، از 
مسیری سخت و تلاشی شبانه روزی 
به شما سلام می گویم و پیش از آغاز 
سخن، واجب می دانم از همراهی و 
همدلی تان با مهم ترین رویداد فرهنگی و هنری ایران اسلامی 

تشکر کنم.
جشنواره فیلم فجر، مولود راستین انقلاب اسلامی و ستاره ای 
است که در آســمان این مرز و بوم می درخشد. خانه روشن 
همه ما که دل در گروی ســینما، هنر و فرهنــگ داریم و 
بسیاری از خاطرات خوشمان با این جشنواره، سینماگران و 

فیلم هایش پیوند خورده است.
روزگار در چهل و چند ســال اخیر، همواره به کام جشنواره 
فیلم فجر و دوستدارانش نبوده است. گاهی موشک باران و 
خاموشی شهرها، گاهی بحران های ملی و سوگ های جمعی، 
کام سینمای ایران را تلخ کرده است، اما نه بزرگان و نه جوانان 
مســتعد، اجازه ندادند چراغ این جشن خاموش شود. ما نیز 
همان اراده و شور و عشق را در دل داشتیم، پس نخواستیم 
جشنواره، زیر ســایه مشــکلات، گرفتاری ها، عداوت ها و 
کج فهمی ها فراموش شود. چراکه باور داریم اعتبار و آبروی 

سینمای ایران و سینماگرانش را باید پاس داشت.
خوشــحالم که فرصت این امانتداری به من رسید، اگرچه 
روزها، هفته ها و ساعاتی سخت و پرُتلاطم گذشت و اگر یاری 
بسیاری از شما نبود، دشواری ها غیرقابل تحمل می شد. بر 
حسب وظیفه و عشقی که به سینمای ایران داریم، کوشیدیم 
تا ویترین سینمای ایران، مثل همیشه متنوع و متکثر باشد.

دلمان می خواست به رسم ادب و احترام، میزبان همه خانواده 
سینمای ایران باشیم اما به خواســته و تصمیم دوستانمان 
احترام گذاشتیم و کوشیدیم میزبانی شایسته باشیم. پرونده 
چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر، بسته شد، استقبال قابل 
توجه از بعضی فیلم ها و گرمای حضور سینمادوســتان در 
ســالن های ســینما، خاطراتی تازه را برای تاریخ سینمای 

ایران رقم زد.
از حمایت برادرانه جناب آقای اسماعیلی وزیر محترم فرهنگ 
و ارشــاد، از همراهی جناب آقای خزاعی رئیس ســازمان 
ســینمایی و از همدلی اعضای ســتاد برگزاری جشــنواره 
سپاســگزارم. امید که خورشید ســینمای ایران، همچون 

گذشته درخشان و تابان باشد. 

 »سینما متروپل«
 عشق سال های جنگ 

نشست خبری فیلم »سینما متروپل« در شب ۲۱بهمن 
در پردیس ملت برگزار شد. در این نشست، محمدعلی 
باشه آهنگر )کارگردان(، سیدحامد حسینی )تهیه کننده(، 
حامد باشه آهنگر )نویسنده(، علیرضا زرین دست )مدیر 
فیلمبرداری(، حمید باشه آهنگر )تدوینگر( و کامران خلج 
)طراح چهره پردازی(، فرید قبادی و شهریار فرد از جمله 

بازیگران این فیلم حضور داشتند.

محمدعلی باشه آهنگر )کارگردان(:  من بچه همان متروپل هستم۱
    ســال۵۹ آبادان به محاصره افتاد و آنچــه مقاومت مردم را 
برجسته می کرد، حضور و نگاه فرهنگی بود که در خود سینما 
متروپل انجام می شد. من بچه همان متروپل هستم. شاید آنجا 
30قدم هم نبــود. همان زمان، ما و تعــدادی از بچه ها تصمیم 
گرفتیم سینما راه بیندازیم و فیلم را به نمایش بگذاریم و بقیه 

این ماجراها را در فیلم می بینید.
     فیلم پیچیدگی خاصی ندارد و من معتقدم فراتر از هر چیزی 
از جمله فرهنگ و هنر، روح ها و قلب های انسان ها را به ویژه در 

کشور ما نزدیک می کند.
    »متروپل« درامی با داستانک های مختلف است که هرکدام 
با درام اصلی پیش می روند. در واقع، در یک شهر محاصره شده، 
قصه های متعددی وجــود دارد که پیــش می روند. حتی فکر 
می کنم نکاتی وجود داشــته که باید بیشتر درباره آنها در فیلم 

صحبت می کردیم.
    برخی از اتفاق هایی که در فیلم می بینید، برای شخص من 
در دهه 60 افتاده اســت . ما تلاش کردیم ارجاعاتی به »سینما 
پارادیزو« نداشته باشیم . فیلم های زیادی درباره سینما ساخته 

شده است و در آینده هم حتما ساخته خواهد شد.
    من به جز یکی از فیلم ها، بقیه آثــار را ندیدم که از آنها ایده 
بگیرم. داستان فیلم، برای خود من اتفاق افتاده است؛ یعنی هر 
آنچه را که می سازم، درصد بالایی از آن برایم رخ داده و من در 
خلأ فیلم نمی سازم. حتی عکس آپارتچی آن زمان و آن داستان 

را دارم.

سیدحامد حسینی)تهیه کننده(:  حذف سیمرغ مردمی، تصمیم جمعی بود2
    ما مخالف حذف سیمرغ مردمی نبودیم، بلکه جلسه ای همراه 
با دبیر جشــنواره فیلم فجر و رئیس سازمان سینمایی تشکیل 
شد. 2دلیل برای حذف سیمرغ مردمی وجود داشت؛ اول اینکه 
برخی از فیلم ها، دیر به جشنواره می رسید و عدالت در جمع آوری 
آراء وجود نداشت. دلیل دوم هم، دسترسی سخت به اینترنت 
و فضای مجازی بود. در آن جمع، رای گیری انجام شــد و اکثر 

تهیه کنندگان به حذف سیمرغ مردمی رأی دادند.
    اینکه می گویند 2۷میلیارد هزینه ساخت فیلم شده، اشتباه 
اســت. مســئله برآورد هزینه در حوزه فیلم های دفاع مقدس، 
متفاوت اســت. یعنی هر آنچه از خزانه کل برداشته می شود، 
مجدد بازمی گردد. هیچ فیلمی در حوزه دفاع مقدس وجود ندارد 

که به خزانه کل ضربه بزند.

دیگر نامزدها
    سیدمصطفی موسوی تبار) تهیه کننده( و زهره نجف زاده )کارگردان(برای 6410روز اسارت

    مسعود زارعیان) تهیه کننده و کارگردان( »غیر مسکونی«

 فرشاد افشین پور )تهیه کننده(بخش مستند
و)کارگردان(»دنیای وحشی زاگرس« 

حامد عزیزی برای »بچه زرنگ«بهترین پویانمایی

محمد عسگری برای »اتاقک گلی«جایزه آرمان)جایزه ویژه شهردار(

لیلی عاج برای »سرهنگ ثریا«جایزه گوهرشاد

محمد حسین لطیفی برای »غریب«برگزیده جایزه سرباز وطن

سعید سعدی برای »گل های باوارده«جایزه ویژه دبیر جشنواره 

 پرویز شیخ طادی )کارگردان(
  مجید اسماعیلی )کارگردان(

 ابراهیم حاتمی کیا )کارگردان(، محمود رضوی ) تهیه کننده(
 مسعود نقاش زاده )دبیر سابق جشنواره فجر(

محمدرضا شریفی نیا )بازیگر( و محمدتقی فهیم )منتقد(

بخش مقاومت
     آیدا شلیپفر )تهیه کننده و کارگردان لبنانی(

    علی داهر )تهیه کننده، فعال حوزه رسانه، روابط عمومی(
    مهدی همایونفر )تهیه کننده(

بخش بین الادیان 
    علی بوزید )تهیه کننده لبنانی(
    لیا بلترامی )فیلمساز ایتالیایی(
    محمدرضا اسلام لو )کارگردان(

بخش جلوه گاه شرق 
)مسابقه سینمایی کشورهای آسیایی- اسلامی(

    بولات نورگالیویچ کالیمبتوف )بازیگر، فیلمنامه نویس و کارگردان 
قزاقستانی(

    احسان قابیل )فیلمساز ترکیه ای(
    مجید شاه حسینی )مدرس سینما و مدیرعامل جشنواره های 

سینمایی(
    ساتیش آناند )فیلمساز پاکستانی(

    شهریار بحرانی )فیلمساز(

بخش سینما سعادت
    اوی هاچی ساری )کارگردان مالزیایی(

    کارن شاخ نظروف )فیلمنامه نویس، تهیه کننده و رمان نویس 
روسیه ای(

    محمدرضا عباسیان )تهیه کننده(
    محمد شهبا )نویسنده و مترجم(

    جورج اواشویلی )نویسنده و کارگردان گرجستانی(
    آن دمی گرو )مدرس استرالیایی(

    آی .آر. رحمان )آهنگساز، ترانه سرا و خواننده هندی(

داوران مسابقه سینمای ایران

داوران بخش های بین الملل 

حرف های 
مجتبی امینیروی سن

دبیر چهل ویکمین جشنواره  فیلم فجر 

گزارش

جشــنواره چهل و یکم فیلــم فجر به 
ایستگاه پایانی رســید و در محل سالن 
همایش های برج میلاد مراسم اختتامیه 
این دوره از جشــنواره برگزارشد. استقبال مردم  و اهالی رســانه از اختتامیه این 
دوره از جشــنواره به شــکل بی نظیری صورت گرفت و صف های طولانی مردم و 

اهالی رســانه و علاقه مندان به سینما شــکل گرفت. در این بین سیمرغ بلورین 
بهترین کارگردانی به محمدعلی باشــه آهنگــر برای فیلم »ســینمامتروپل«  
اهدا شد و ســیمرغ بلورین بهترین فیلم  هم به سیدحامد حســینی برای فیلم 
 »ســینمامتروپل« اهدا شد، تا این فیلم درخششــی کم نظیر در جشنواره امسال

 داشته باشد.

2 جایزه اصلی جشنواره برای محمدعلی باشه آهنگر  و ۵ سیمرغ بلورین برای »غریب«

بهروز قلی پورگزارش
روزنامه نگار

دیگر نامزدها
    محمد موحدنیا برای طراحی پوستر فیلم »طلاخون«
    میثم میرزایی برای طراحی پوستر فیلم »مرد بازنده« 

اقلام تبلیغاتی بخش پوستر
 محمد روح الامینی

 برای طراحی پوستر فیلم »بیرو«

دیگر نامزدها
    محسن روزبهانی برای »اتاقک گلی«

    محسن روزبهانی برای »سینما متروپل«
    ایمان کرمیان برای »گل های باوارده«
    محمدرضا ترکمان برای »شماره 10« 

    حمید رسولیان برای »غریب«جلوه های ویژه میدانی

دیگر نامزدها
    ستاره پسیانی برای »کت چرمی«

    پریوش نظریه برای »سینمامتروپل«
    پانته آ پناهی ها برای »بعد از رفتن«

    غزل شاکری برای »روایت ناتمام سیما«
    سحر دولتشاهی برای »یادگار جنوب«

    رویا تیموریان برای »کت چرمی« 

سارا حاتمی برای »کت چرمی«بازیگر نقش مکمل زن

دیگر نامزدها
    عماد خدابخش »کت چرمی«

    حسن ایوبی برای »بچه زرنگ«
    میثم مولایی برای »اتاقک گلی«

    حمید باشه آهنگر برای »سینمامتروپل«
    پویان شعله ور برای »یادگار جنوب«

    مستانه مهاجر برای »وابل« 

میثم مولایی برای »چرا گریه نمی کنی؟«بهترین تدوین

دیپلم افتخار
    »سرهنگ ثریا« به کارگردانی لیلی عاج

    »در آغوش درخت« به کارگردانی بابک خواجه پاشا

دیگر نامزدها
    »جنگل پرتقال« به کارگردانی آرمان خوانساریان

    »بعد از رفتن« به کارگردانی رضا نجاتی
    »کت چرمی« به کارگردانی حسین میرزامحمدی

»اتاقک گلی« به کارگردانی محمد عسگری فیلم اول )کارگردان اول(

دیگر نامزدها 
    فرشاد محمدی برای »اتاقک گلی«

    آرمان فیاض برای »کت چرمی«
    روزبه رایگا برای »عطرآلود«
    حسن پویا برای »شماره10«

    میلاد پرتو برای »یادگار جنوب«

علیرضا زرین دست برای »سینمامتروپل«بهترین فیلمبرداری

دیگر نامزدها 
    علی رمضان برای فیلم »بچه زرنگ«

    حمید زرگرنژاد برای »شماره10«
    مسعود هاشمی نژاد برای »کت چرمی«

    محمدعلی و حامد باشه آهنگر برای »سینمامتروپل«
    پدرام پورامیری و حسین دوماری برای »یادگار جنوب« 

بابک خواجه پاشا برای »در آغوش درخت«بهترین فیلمنامه

دیگر نامزدها
   محمدرضا مرادی، تهیه کننده و کارگردان »رنگارنگ«

    نیلوفــر زیــوردار )تهیه کننــده(، وحیــد نامــی، نویــد نامــی، کارگــردان 
»مریضخانه مرکزی«

    محمدجواد محمد)تهیه کننده( و محمد پایدار)کارگردان( »نوشابه مشکی«

محمد ثریا، تهیه کننده و کارگردان »برنو«بخش فیلم کوتاه

دیپلم افتخار
    هومن برق نورد برای فیلم »سینما متروپل«

    فرهاد قائمیان برای فیلم »غریب«
    پژمان جمشیدی برای فیلم »یادگار جنوب«

دیگر نامزدها
    مهران احمدی برای فیلم »غریب«

    امیر جعفری برای فیلم »آنها مرا دوست داشتند«
    روح الله زمانی برای فیلم »در آغوش درخت« 

سجاد بابایی برای فیلم »استاد«بازیگر نقش مکمل مرد

دیگر نامزدها
    حسین میرزامحمدی برای »کت چرمی«

    محمد عسگری برای »اتاقک گلی«
    هادی محمدیان، بهنود نکویی و محمدجواد جنتی برای »بچه زرنگ«

    بابک خواجه پاشا برای »در آغوش درخت«
    حمید زرگرنژاد برای »شماره 10«

    محمدحسین لطیفی برای »غریب«

محمدعلی باشه آهنگر برای »سینمامتروپل«بهترین کارگردان

دیگر نامزدها
    تورج الوند برای »اتاقک گلی«

    مصطفی زمانی برای »عطرآلود«
    میرسعید مولویان برای »جنگل پرتقال«

    جواد عزتی برای »کت چرمی«
    وحید رهبانی برای »یادگار جنوب« 

علی نصیریان برای »هفت بهار نارنج«بازیگر نقش اول مرد
مجید صالحی برای »شماره 10«

دیگر نامزدها
    مارال بنی آدم برای »در آغوش درخت«

    هدی زین العابدین برای »عطرآلود«
    ژاله صامتی برای »سرهنگ ثریا«

    سارا بهرامی برای »جنگل پرتقال«
    نوشین مسعودیان برای »سینمامتروپل« 

پردیس پورعابدینی برای فیلم »غریب« بازیگر نقش اول زن

جایزه ویژه هیأت داوران
    »اتاقک گلی« به تهیه كنندگی داوود صبوری

دیگر نامزدها 
   »بچه زرنگ« به تهیه كنندگی حامد جعفری

   »شماره 10« به تهیه كنندگی ابراهیم اصغری
   »در آغوش درخت« به تهیه كنندگی محمدرضا مصباح

   »کت چرمی« به تهیه كنندگی کامران حجازی
   »یادگار جنوب« به تهیه كنندگی مجتبی رشوند 
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نگاه

آیین و آینه
جشنواره فیلم فجر از آیین های باقی مانده جشن های پیروزی 
انقلاب و دیرپاترینش اســت؛ جشــنواره ای که امســال وارد 
چهل ویک سالگی شده است. جشنواره ای که متولی اش دولت 
ولی مخاطبش ملت هســتند. به لحاظ شــیوه برگزاری، فیلم 
فجر قطعا مردمی ترین فســتیوال سینمایی جهان است. قاعده 
بازی البته چیز دیگری است، ولی فیلم فجر در گستره نمایش، 
قواعد خودش را دارد. قاعده بازی این چنین است که جشنواره، 
اکران عمومی نیست؛ ویترینی است برای عرضه بهترین ها که 
در مدت زمانی مشخص و در سانس هایی محدود، فرصتی برای 
دیده شدن فیلم ها ایجاد می کند. مخاطب جشنواره ها در هیچ 
جای دنیا، مخاطب عام به مفهوم گســترده و کلانش نیســت. 
مخاطبان جشنواره ها منتقدان، روزنامه نگاران، فعالان صنعت 
سینما و علاقه مندان جدی ســینما هستند. فستیوال از مثلث 
ژورنالیست ها، آرتیست ها و سینه فیل ها انرژی و رونق می گیرد. 
تماشاگر عادی به خاطر ظرفیت محدود و دشواری های فیلم دیدن 
در جشنواره و ایســتادن در صف و... بیشــتر از اینکه مخاطب 
جشنواره باشد، خبرهای جشــنواره را دنبال می کند. شهروند 
عادی احیانا در حال رفتن به ســر کارش، از رادیو می شنود که 
فلان فیلم در فستیوال با استقبال مواجه شده یا در روزنامه مطلبی 
می خواند که نتیجــه اش ماندن نام اثر در ذهن برای تماشــای 
احتمالی اش در اکران عمومی است. فیلم ها در مرحله بازاریابی 
و اکران با تأکید بر حضور و موفقیت هایشــان در جشــنواره ها، 
توجه تماشاگران را به ســوی خود جلب می کنند. نتیجه اینکه 
مرز میان حضور در جشــنواره و اکران عمومی رعایت می شود. 
در مورد جشنواره فیلم فجر اما این مرز هر چه می گذرد بیشتر 
نادیده گرفته می شود؛ ظاهرا این را هم باید به حساب ویژگی های 
فیلم فجر گذاشت. رخدادی که برای برگزارکنندگانش، حضور 
گســترده مردم اهمیت دارد؛ همانطور که در طول این سال ها 

جشنواره برای مردم اهمیت داشته.
 از همین حضور مردمی اســت که مفهوم صف جشنواره معنا 
پیدا می کند و نوســتالژی می سازد. جشــنواره فیلم فجر را با 
صف های طولانی اش به خاطر می آوریم. یکی از آن نشــانه های 
حسرت روزگار خوش سپری شده و افسوس »چه جشنواره ای 
داشتیم«، از همین خاطره صف ها می آید. تا سال ها این روایت 
میان علاقه مندان سینما پذیرفته شده بود که برای دیدن نسخه 
کامل فیلم ها، باید آنها را در جشنواره تماشا کرد؛ ضمن اینکه در 
دهه های1360 و 1370 جشــنواره فجر، در کمبود سرگرمی و 
هیجان، یکی از معدود آیین های جمعی طبقه متوسط شهری 
بود. ســال هایی که دیدن فیلم تازه مهرجویــی یا کیمیایی در 
جشنواره یک اتفاق مهم محسوب می شد. در دهه1360 و حتی 
دهه1370 فیلم های خارجی حاضر در جشنواره هم با استقبال 
مواجه می شدند. تصویر صف طولانی مردم مقابل سینما عصر 
جدید در جشنواره ششم که خیلی هایشان در حال مطالعه کتاب 
»تارکوفسکی« بابک احمدی، در انتظار تماشای ایثار ایستاده 
بودند، امروز سوررئالیستی به نظر می رســد، ولی در آن سال ها 
کاملا طبیعی بود. سینما و جشنواره به عنوان آیینی جمعی در 
همین دوره تثبیت شد. ایستادن در صف های طولانی جشنواره 
از زمانی باب شد که ملت عادت به ایســتادن در صف داشتند. 
دهه1360 دهه صف های طولانی بــرای خرید هر چیزی بود؛ 
از شیر، گوشــت، مرغ و برنج تا روزنامه های کیهان و اطلاعات. 
ایســتادن در صف یکی از عادت های این دهه بود و بخشــی از 
سبک زندگی مردم. صف جشــنواره هم یکی از همین صف ها 
بود و نشانه ای آشکار از اقبال عمومی نسبت به رخدادی دولتی. 
چنان که در گذر ایام و با فاصله گرفتن از دهه1360، بساط بیشتر 
صف ها برچیده شد، ولی صف جشــنواره پابرجا ماند. فیلم ها و 
فیلمسازان نسل های مختلف آمدند و رفتند ولی سینمای ایران 
ماند با جشنواره ای که مهم ترین سرمایه اش نه فقط سینماگران 

که مخاطبان بودند.
 جشنواره ای با این میزان قدمت و پیشینه و اهمیت، نباید با هر 
تغییر مدیریتی شخم بخورد و طوری برگزار شود که انگار زمان 
به عقب بازگشــته و در بهمن 1361 در حال برگزاری نخستین 
دوره اش است. جشنواره ای بعد از این همه سال و انواع و اقسام 
آزمون وخطاها، باید به ثبات در شیوه برگزاری رسیده باشد. البته 
که متولی جشنواره فیلم فجر دولت است و این دولت مستقر است 
که نمود سیاست های فرهنگی اش را در فجر جست وجو می کند؛ 
این را همه می دانند. کما اینکه تفاوت رویکرد دولت ها هم طبیعی 
و بدیهی است. مشکل از جایی شروع می شود که جشنواره فیلم 
فجر در کلیات و ساختار، بی قاعده عمل می کند؛ ساختاری که 
قاعدتا نباید از آمدن و رفتن دولت ها متأثر شود و وقتی دائم چنین 
اتفاقی می افتد، می شود مدعی شد که جشنواره ای با این میزان 

قدمت و اهمیت، دست کم در مواردی، بی ساختار است.
درباره جشــنواره ای صحبت می کنیم که در دوره ای بخشی از 
جوایزش به ســلیقه دبیر وقت حذف می شود و به محض تغییر 
مدیریت، به روال قبلی بازمی گردد؛ جشنواره ای که زمانی آینه 
تمام نمای ســینمای ایران بوده و از دوره ای تبدیل به ویترین 
بخشی از این سینما شده است. اینها همه ویژگی های فیلم فجر و 
خصایص جشنواره ای است که با تمام فرازونشیب هایش، هر سال 
در بهمن ماه سینمای ایران را تیتر یک کرده است. جشنواره ای 
که با روایت 4دهه برگزاری اش، می توان آنچه در این 40 سال بر 
فضای فرهنگی، اجتماعی و حتی سیاسی کشور گذشته را هم 
حکایت و بازخوانی کرد. از روزگاری که جشنواره پنجم زیر آتش 
بمباران و موشک باران برگزار شد تا تغییر مسیر حاصل از تحولات 
گسترده انتهای دهه1360 که نمودش در جشنواره های نهم تا 
یازدهم قابل مشاهده بود و از روزگار روزنامه های تند سیاسی که 
جشنواره هجدهم حال وهوای جامعه سیاسی شده را انعکاس داد 
و...  هر جشنواره داستانی دارد و هر داستان خرده روایت هایی که 
با کنار هم گذاشتن شان می توان به یک کلیت رسید؛ این کلیت 
می تواند تکمیل کننده بخشی از تصویر و تصور فرهنگ و هنر این 

سرزمین در همه این سال ها باشد.
 تصویری که ســاخته می شــود و تصوری که شکل می گیرد و 
آیینی که هرسال و تحت هر شرایطی برپا می شود. جشنواره ای 
که آشیانه سیمرغ اســت و ســودای پرواز را با صف و خاطره و 
سیاســت و فرهنگ و اجتماع معنا می بخشــد. جشنواره فجر 
فقط محلی بــرای نمایــش 10روزه فیلم هــا و محملی برای 
گرد هم آمدن ســینمایی ها و سینمادوســتان نیست؛ روایت 
فراز و نشــیب های این سال ها هم هســت و حکایت دوره های 
 مختلــف نقلی اســت از آنچه در ســپهر فرهنگــی اجتماعی

 این سال ها گذشته است. 
 جشنواره ای که حالا چهل ویکمین دوره آن برگزار شده، نیازمند 
نقد و تحلیل اســت و تحلیل در فضای صفر و صدی، مأموریتی 
است غیرممکن. ایســتادن در جایی دور از ستایش بی دلیل و 

نکوهش بی منطق، افق مطلوب و منصفانه ای است.

چند برش از سیاحت سیمرغ در ساحت سینمای ایران
آنقدر از بال گشودن سیمرغ در افتتاحیه و روی شانه نشستن اش در مراسم 
اختتامیه جشنواره فیلم فجر نوشته ایم و خوانده اید که دیگر این نشست  و 
برخاست، شده کلیشه؛ اما راستش در کشف احوالات آنچه به عنوان نماد و 
البته جایزه جشنواره فیلم این مملکت  ساخته می شود، حاشیه و نکته کم نیست. این متن تلاش کرده تا سیر و مسیر 
سیمرغ و نه شکارچیان و حسرت  به  دل هایش  را مرور کند؛ مسیری که نه از ابتدا و آغاز جشنواره فیلم فجر که بعد از 

سپری شدن دوران کودکی آن، شروع شد و حالا که شما مهمان این کلمات هستید، به تکامل و بلوغ رسیده است.

سایهمرغپیشکشی
مسعود میرگزارش

روزنامه نگار

لوح، پیدایش شد
»دومین جشنواره فیلم فجر« و بعد هم همان تاریخ همیشگی برگزاری 
جشنواره فیلم فجر به سال1362و در پایین هم، آرم جمهوری اسلامی 
ایران. این  همه تدارک فلزی )شما بخوانید زرین( برگزارکنندگان جشنواره 
فیلمی بود که بالاخره بعد از دوره اولش، به این نتیجه رسیدند که جشنواره 

باید برگزیده داشته باشد و برگزیده ها باید جایزه ای بگیرند.
دوره ســوم هم همین لوح زرین ها تدارک دیده شــد با این فرق که آرم 
»الله« به بالا منتقل شد و در تکه فلزی پایین نوشته شد: سومین جشنواره 

فیلم فجر...

 سیمرغ، نیکو برمی خیزد
سال1367اســت؛ پوتینِ جنگ، از روی قلب ســرزمین برداشته شده و 
در زمستان آن ســال، به ســیاق همه تصمیم های مملکتی، قرار است 
رویش و زایش و زندگی، در رأس امور باشد. وضعیت پساجنگی، معنای 
ساخت وساز و اوج گرفتن دوباره می دهد و حالا به جای گلوله، قرار است 
گل های زخمی اقتصاد و فرهنگ دوباره شــکوفا شوند. این دست فرمان 
در اتمسفر جشنواره فیلم فجر، مساوی می شــود با هم آغوشی سنگ و 
شیشه و البته برخاستن سیمرغی که پس  از آن، نماد جشنواره شد و تا به 
امروز هم ماندگار است. این ضیافت بلور و سیمرغ جان گرفته در نهانش، 
مهم ترین جایزه ملی سینمایی کشور در سال های بعد از جنگ تا به امروز 
است؛ همان که پرکشیدنش بر دوش اهالی سینما اعتبار بوده و افتخار و 
البته هزار و یک قصه مگو هم در این بال زدن ها و در دست آرام گرفتن ها، 

نجوا شده و پنهان مانده... .

 هیس... خروس زری 
سال1391است و سی ویکمین دوره جشنواره فیلم فجر، بیش از اینکه 

فیلم های حیرت انگیزی داشته باشد، جایزه ای تعجب بر انگیز دارد.
سیمرغ آن سال، ناگهان در یک انتحار ضد هنری، تبدیل به خروس شد. هر 
حرف اضافه درباره بدسلیقگی و اجرای ایده ساخت یک سیمرغ سه بعدی 
در آن سال، از میزان تأسف و شــگفتی ماجرا کم نمی کند. سیمرغی که 
قرار بود از قفس لوح بلورین آزاد شده باشد با یک کالای بدقواره و زشت، 
به چنان دســتاویز خنده دار و بیهوده ای بدل شــد که سال بعد ساخت 
سیمرغ به خارج از کشور منتقل شد تا شاید سیمرغ فجر، خروس زری 

از آب درنیاید.

سیمرغ نگو، بگو کریستال چک
کارگاه های بلورسازی جنوب پایتخت، بالاخره به اعتبار و نام کریستال های 
چک باختند. دیگر آن گزارش ها درباره ساخت معتبرترین و درخشان ترین 
جایزه ســینمایی کشــور در کارگاه های پــر از فقر و کم نــور تهران به 
خاطره سپرده شده بودند تا در ســی ودومین دوره جشنواره فیلم فجر، 
کریستال های مرغوب و اروپایی از راه برسند؛ همه راضی بودند، چون این 

سیمرغ های اروپایی هرچه بودند لااقل سیمرغ بودند، نه پرنده ای دیگر.

سیمرغ عربی
دوره سی وهفتم جشنواره فجر نزدیک شده بود. یک گزارش مطبوعاتی 
اما در آســتانه برگزاری جشنواره به علامت ســؤال های بسیاری درباره 
سیمرغ پاسخ داد؛ گزارشی که جریان سازی  اش ســبب شد تا سازوکار 
تولید و سفارش سیمرغ ها در دوره بعدی جشنواره فجر دگرگون شود، اما 
ماجرای سیمرغ دوره سی وهفتم را هم براساس حرف های دبیر اجرایی 
آن سال جشنواره فیلم فجر در گزارش مذکور بخوانید که از این  قرار بود: 
»متأسفانه امکان تولید سیمرغ های جشنواره باکیفیت مدنظر ما در داخل 
کشور وجود ندارد و به همین دلیل، کار ساخت سیمرغ ها را به یک کارگاه 
کریستال سازی در دبی سفارش داده ایم.« سیمرغ هایی که آن سال هر 
کدام شان 900 درهم امارات آب خورد و البته گروهی هم برای تحویل 
گرفتن این سیمرغ های سفارشی به امارات سفر کردند. بعد از آن گزارش 
و آن اتفاقات بود که ساخت ســیمرغ در دوره سی و هشتم جشنواره، به 

هنرمندان شناسنامه دار عضو کارگروه صنایع دستی کشور واگذار شد.

سیمرغ؛ قصه الوان پرواز
 سیمرغ فجر تنها نشان سینمایی و سمبل معرفی یک جشنواره فیلم در 
دنیا نبوده که در سال های مختلف دستخوش تغییرات جزئی در طراحی و 
ساخت شده است، اما حالا شاید زمان آن فرا رسیده باشد که سیمرغ ملی ما 
بعد از گذر از آسمان تغییرات تا زمان برگزاری جشنواره فیلم فجر، به یک فرم 
ثابت و البته هنرمندانه در ساخت برسد. قصه الوان سیمرغ دیگر باید برای 
همیشه یکسان شود. شاید این سیمرغ ها هم دیگر به مرحله ای رسیده اند 
که مثل شیر ونیز و خرس برلین لااقل در فرم به استراحتگاه ثبات تکیه بزنند. 

لانه سیمرغ، طلا می شود
آن سنگ سیاه که سیمرغ،  رویش بال می گشود عوض شد؛ جشنواره به 
دوره نهم رسید  و لانه سیمرغ به نیکویی طلاکوب شد و جلا یافت.تا دوره 
بیستم جشنواره- همان زمان که ترانه 15 سال داشت- هم این طلا رنگ 

زیر پای سیمرغ استمرار داشت. 

سیمرغ دوبل
دوره بیست ویکم جشــنواره فیلم فجر، هم پاکوب طلایی سیمرغ عوض شد و هم بلورش. ســیمرغ بلورین در ضخامت بلور 

سنگین تر شد و زیره اش برای حفظ همان بلور دوبل شده تغییر کرد تا سیمرغ در حال بال زدن از خانه به زمین سقوط نکند.

کارنامه 40ساله
جشنواره فجر

|دوره جدید| شماره 4|50 هزارتومان|

بررسی چهار دهه برگزاری جشنواره فیلم 

فجر در گفت وگو با فریدون جیرانی

 همچون 
غدر یک آینه  آشیانه سیمر

سال های شکوفایی

شور جوانی
فریادها و نجواها

ویژه جشنواره فیلم فجر
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اختتامیه به روایت تصویر

هیأت داوران  چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر در یک قابمحمد حسین لطیفی ، کارگردان غریب، سیمرغش را به دختر شهید محمد بروجردی اهدا کرد.

علیرضا زرین دست، پس از سال  ها باردیگر سیمرغ بهترین فیلمبرداری را گرفت.

رنا
ا: ای

س ه
عک

پردیس پورعابدینی، بهترین بازیگر نقش اول زن برای فیلم غریبمجید صالحی، بهترین بازیگر نقش اول مرد برای فیلم شماره 10
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